
Арлоўскі адправіў у накаўт 
Браўна ўжо ў першым раўндзе, і 

гэта была трэцяя запар 
перамога Андрэя па вяртанні ў 

наймацнейшую ў свеце ММА-
арганізацыю, якой з’яўляецца 
UFC.

Цяпер 36-гадовы беларус 
з 24 перамогамі пры 10 
паражэннях падняўся на 
чацвёрты радок у спісе байцоў у 
цяжкай вазе.

Нагадаем, што Андрэй 
Арлоўскі – ураджэнец 
Бабруйска, які выступае ў 

змешаных адзінаборствах. Ён 
не толькі займаецца спортам, 
але і здымаўся ў кіно – у трэцяй 
і чацвёртай частках фільма 
«Універсальны салдат» з Жанам-
Клодам ван Дамам. Жыве з 
жонкай і трохгадовым сынам у 
Чыкага.

“Калі я стаў чэмпіёнам 
свету па самба сярод юніёраў, 
у Беларусі абяцалі залатыя 

горы, – распавядаў Андрэй. – 
Але па вялікім рахунку нічога 
так і не атрымалася. Паступіла 
прапанова паехаць у ЗША, і я 
падумаў: чаму б і не? Так, калі я 
закончыў Акадэмію МУС, думаў, 
што буду жыць, працаваць. 
Але звольніўся і аб гэтым не 
шкадую”.

Алесь СВЯТЛАНІЧ.
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80% беларускіх прадпрыемстваў скарацілі рабочы тыдзень да чатырох дзён. Пра гэта паведаміў прадстаўнік 
беларускага прафсаюза работнікаў прамысловасці Аляксей Ваганаў. Такім чынам, пятніца на пераважнай 

большасці прадпрыемстваў ужо стала выхадным днём. І крызісу не відаць ні канца ні краю.

Смела!
Былы кіраўнік беларуска-

га ўрада, а зараз – спікер верх-
няй палаты парламента Міхаіл 
Мясніковіч выступіў з рэвалюцый-
ным лозунгам-прапановай – раз-
даць прадпрымальнікам у бязвы-
платную арэнду вытворчыя плош-
чы, якія не выкарыстоўваюцца 
прадпрыемствамі.

«Гэтыя плошчы неабход-
на выявіць, забраць праз 
рашэнне прэзідэнта і аддаць 
прадпрымальнікам назаўсёды 
або на некалькі гадоў, пакуль не 
вырашыцца праблема занятасці, 
у бязвыплатную арэнду. Усё 
роўна яны пустуюць», – заявіў 
Міхаіл Мясніковіч.

У якасці прыкладу ён прывёў 
Баранавіцкі завод аўтаматычных 
ліній, дзе пустуюць велізарныя 
цэхі. Паводле яго слоў, такая ж 
сітуацыя і на заводах у Пінску, 
Слуцку, Гомелі…

Ідэя добрая, хаця немагчы-
ма паверыць, што наша дзяр-
жава нешта бясплатна дасць 
прыватніку. Цікава і іншае: 
што замінала Мясніковічу 
рэалізоўваць свае рынкавыя пра-
пановы, калі ён займаў пасаду 
прэм’ера?.. 

СКАНДАЛ

Савет Еўропы ацаніў барацьбу  
з карупцыяй у Беларусі  

як «глабальна нездавальняючую»
У 1994 годзе Аляксандр 

Лукашэнка ішоў на прэзідэнцкую 
пасаду, абяцаючы бязлітасную 
барацьбу з карупцыяй. 
Рыторыка з тых часоў не 
змянілася, але якія вынікі гэтай 
барацьбы?

Як высветлілася, з 2012 года 
наша краіна «здавальняюча 
рэалізавала” толькі чатыры з 24 
рэкамендацый, прапанаваных 
Групай дзяржаў па барацьбе з 
карупцыяй (ГРЕКО). Пра гэта 
гаворыцца ў кароткім рэзюмэ 
даклада, якое на гэтым тыдні 
было апублікавана на сайце 
арганізацыі.

«Барацьба з карупцыяй 
стаіць на парадку дня ў Беларусі. 
Але рэалізацыя рэкамендацый 
відавочна расчароўвае. Краіна 

здолела дасягнуць істотнага 
прагрэсу толькі ў падрыхтоўцы 
і спецыялізацыі супрацоўнікаў 
праваахоўных органаў, 
стварэнні новага механізму 
канфіскацыі маёмасці і 
ўкараненні патрабаванняў 
да бухгалтарскага ўліку і 
справаздачнасці, заснаваных 
на міжнародных стандартах», – 
пішуць аўтары даклада.

У выкананні астатніх 
рэкамендацый Беларусь не 
прадэманстравала прыкметнай 
актыўнасці, хоць сітуацыя з 
карупцыяй у краіне патрабуе 
рашучых мер, падкрэсліваецца 
ў дакладзе: «ГРЕКО выказвае 
асаблівую занепакоенасць 
тым, што ў розных галінах, 
дзе антыкарупцыйныя дзеянні 

цалкам неабходны, не было 
абвешчана, ці не плануецца 
ніякіх ініцыятыў. Як следства, 
выканаўчая ўлада валодае 
непрапарцыянальна вялікімі для 
дэмакратыі паўнамоцтвамі».

Такім чынам, эксперты 
Групы дзяржаў па барацьбе з 
карупцыяй ацанілі цяперашні 
ў з р о в е н ь  в ы к а н а н н я 
рэкамендацый па барацьбе 
з карупцыяй як «глабальна 
нездавальняючы». Дарэчы, 
беларускія ўлады пакуль 
нават не далі дазволу на 
публікацыю поўнага тэксту 
даклада і перакладзе яго на 
нацыянальную мову, гаворыцца 
ў рэзюмэ. Гэта можна расцаніць 
як спробу замаўчаць праблему 
карупцыі ў краіне.

Група дзяржаў па барацьбе з карупцыяй 
(ГРЕКО) была створана Саветам Еўропы ў 1999 
годзе. У ГРЕКО ўваходзяць Аўстрыя, Азербайджан, 
Арменія, Бельгія, Балгарыя, Вялікабрытанія, 
Германія, Грэцыя, Грузія, Італія, Нарвегія, 

Польшча, Партугалія, Расійская Федэрацыя, 
Румынія, ЗША, Турцыя, Украіна, Фінляндыя, 
Францыя, Чэхія, Швейцарыя, Швецыя, Эстонія і 
іншыя краіны.

Алег СНОЎ.

ДА ВЕДАМА

СКАЗАНА!

Не гатовы
Беларусь пакуль не гатова 

да шчыльнага супрацоўніцтва 
з Еўрасаюзам і пагаднення 
аб асацыяцыі. Пра гэта міністр 
замежных спраў нашай краіны 
Уладзімір Макей заявіў у 
інтэрв’ю газеце The Washington 
Post.

«На гэтым этапе, я буду 
казаць адкрыта, мы не гатовы 
да таго, каб гаварыць аб шчыль-
ных адносінах з Еўрапейскім 
Саюзам у выглядзе заключэння 
Пагаднення аб асацыяцыі, напры-
клад», – паведаміў чыноўнік. 
Разам з тым кіраўнік беларускай 
дыпламатыі не выключыў, што 
больш шчыльныя адносіны з ЕС 
Беларусь можа мець «гадоў праз 
пяць, дзесяць, пятнаццаць. Калі 
Еўрапейскі Саюз захаваецца як 
арганізацыя да таго часу».

У кантэксце ўкраінскага 
крызісу, адзначыў Макей, гавор-
ка сёння ідзе пра захаван-
не і ўмацаванне суверэнітэту 
і незалежнасці Беларусі і 
шэрагу іншых краін. Асновай 
палітычнай незалежнасці ён 
бачыць эканамічны суверэнітэт. 
«Таму мы зацікаўлены ў тым, і 
мы гаворым пра гэта з нашымі 
еўрапейскімі партнёрамі, каб у 
нас былі нармальныя гандлёва-
эканамічныя адносіны, у першую 
чаргу з Еўрапейскім Саюзам. Мы 
не толькі гаворым пра гэта, але 
і робім канкрэтныя захады», – 
зазначыў міністр.

Кіраўнік МЗС заявіў: «Мы 
не баімся, што нехта нападзе 
на Беларусь, але мы не хочам 
дапусціць эканамічнага калап-
су». 

З-ЗА КРАТАЎ

Любое цярпенне мае мяжу
Палітвязень Мікалай Дзядок 

у камеры штрафнога ізалятара 
парэзаў сабе жывот і рукі. Што 
падштурхнула хлопца на такі 
адчайны крок?

Нагадаем, што 27 мая 2011 
года суд Заводскага раёна Мінска 
пакараў Мікалая Дзядка па “справе 
анархістаў” пазбаўленнем волі на 
4,5 года. У лістападзе 2014-га, за 
тры месяцы да сканчэння тэрміну 
зняволення, на Мікалая Дзядка 
завялі новую крымінальную спра-
ву, абвінаваціўшы ў парушэнні 
рэжыму адбыцця пакарання. У 
выніку замест таго, каб выйсці на 
волю, Мікалай Дзядок атрымаў 
дадатковы год за кратамі. 12 
мая палітвязня перавялі ў ПК-9 у 
Горках – так званую калонію для 
рэцыдывістаў.

Інцыдэнт, у выніку якога 
Мікалай вымушаны быў параніць 
сябе, адбыўся праз тыдзень – 20 
мая. Як высветлілася, Мікалай у 
першы ж дзень шмат працаваў, 

прыбіраў памяшканне і таму лёг 
спаць за гадзіну да адбою. Гэта 
і стала падставай для пакарання 
штрафным ізалятарам. Дадаткова 
яму загадалі мыць прыбіральні. 
Зразумела, Мікалай адмовіўся. 
Бо, паводле няпісаных турэмных 
“законаў”, пасля гэтага ён адразу 
патрапіў бы ў нізкастатусную катэ-
горыю зэкаў. 

19 мая Мікалай знаходзіўся 
ў адзіночнай камеры ШІЗА, 
у якой было вельмі холад-
на (успомніце, якія былі хала-
ды перад Радаўніцай). Усю ноч 
ён прасіў перавесці яго ў іншае 
памяшканне, але просьбы былі 
проста праігнараваны. Тады 
пад раніцу хлопец параніў сабе 
жывот і рукі. Толькі пасля гэтага ён 
здолеў пакінуць камеру. Праўда, 
пасля таго, як у медсанчасці 
Дзядку аказалі дапамогу, яго зноў 
змясцілі ў тую самую камеру. 

Бацька Мікалая Аляксандр 
ДЗЯДОК паведаміў “Народнай 

Волі”: “Калі б не адвакат, мы 
ўвогуле не даведаліся б пра 
інцыдэнт з Мікалаем. Ніякіх новых 
падрабязнасцяў мы не ведаем. Ні 
пра якое спатканне з сынам нават 
размовы быць не можа”.

Сам Мікалай сказаў адвака-
ту, што мае намер жыць доўга – 
іншымі словамі, ён не зламаўся, 
не стаміўся ад жыцця, ён 
пратэставаў. 

Псіхолаг таксама пацвердзіў, 
што псіхічны стан пакаранага 
нармальны і ніякіх суіцыдальных 
схільнасцяў ён не мае. Праўда, 
падобна на тое, што ў калоніі 
робяць усё магчымае, каб 
ускладніць жыццё вязню, які ў 
свой час адмовіўся пісаць пра-
шэнне аб памілаванні на імя 
Аляксандра Лукашэнкі. За нейкія 
два тыдні Дзядок ужо атрымаў 
ажно чатыры спагнанні. 

Былы палітвязень Мікалай 
АЎТУХОВІЧ таксама некалі быў 
вымушаны ўскрыць сабе вены ў 

гродзенскай турме. Ён лічыць, што 
ў Мікалая Дзядка папросту не было 
іншага выйсця. “Дзядок, хутчэй за 
ўсё, зрабіў гэта з-за таго, што ён 
не мог больш трываць бязмеж-
жа з боку адміністрацыі калоніі. 
Ёсць у кожнага чалавека свая 
мяжа цярпення. Калонія, у якую 
ён патрапіў, мае кепскую рэпута-
цыю. Бываюць розныя сітуацыі, і 
ўсе пра гэта ведаюць:напрыклад, 
пра гвалт, пра тое, што могуць і 
“апусціць”, могуць учыніць розныя 
правакацыі… Прычым нічога тако-
га не адбываецца, калі гэтаму не 
спрыяе адміністрацыя ўстановы. 
Адным словам, Мікалай зрабіў 
тое, што мусіў зрабіць. Бо не трэ-
ба і немагчыма бясконца цярпець 
здзекі. Ён і без таго доўга трываў. 
Можа, калі б раней зрабіў тое, што 
зрабіў цяпер, то яго і не давялі 
б да новага суда, і цяпер быў бы 
на свабодзе”, – сказаў “Народнай 
Волі” былы палітвязень. 

Любоў ЛУНЁВА.

ПОДСЧИТАЛИ...

Государство 
позаботилось
В Беларуси снизился 

реальный размер 
назначенных пенсий

По сообщению Националь-
ного статистического комитета 
Республики Беларусь, в апреле 
2015 года в Беларуси средний 
размер назначенных пенсий 
составил 2 миллиона 658,2 тыся-
чи белорусских рублей.

Так, в апреле 2015 года сред-
ний размер пенсий по возра-
сту составил 2 миллиона 748,5 
тысячи белорусских рублей, по 
инвалидности – 2 миллиона 426,5 
тысячи белорусских рублей, по 
случаю потери кормильца – 1 
миллион 780,3 тысячи белорус-
ских рублей, социальных пенсий 
– 1 миллион 296,4 тысячи бело-
русских рублей.

Реальный размер назначен-
ных пенсий в апреле 2015 года 
составил 99,1% к апрелю 2014 
года.

Кстати, по сообщению 
Национального статистического 
комитета Республики Беларусь, 
в апреле 2015 года, на учете в 
органах по труду, занятости и 
социальной защите населения 
стояло 2 миллиона 561,4 тысячи 
пенсионеров.

ВЧЕРА

Закон об амнистии подписан
Александр Лукашенко подпи-

сал  закон «Об амнистии в связи 
с 70-летием Победы в Великой 
Отечественной войне 1941–1945 
годов». Об этом вчера сообщила 
пресс-служба президента.

В документе определены 
категории подлежащих осво-
бождению от наказания лиц, 
осужденных за преступления, не 
относящиеся к категории тяжких 
и особо тяжких (несовершенно-
летние, беременные женщины, 
женщины и одинокие мужчины, 
имеющие детей в возрасте до 
18 лет, лица пенсионного возрас-
та, инвалиды I и II групп, вете-
раны боевых действий, лица, 
получившие ранения в период 
прохождения службы, осущест-
вления служебной деятельности, 
пострадавшие от катастрофы 
на Чернобыльской АЭС, а так-
же некоторые другие категории 

осужденных). Отдельным кате-
гориям осужденных, не подле-
жащих освобождению, предус-
матривается сокращение срока 
наказания на 1 год.

Как отметили в пресс-
службе, с учетом сложившейся 
практики применения амнистии 
она не распространяется на лиц, 
к которым в течение 2009–2015 
годов применялась амнистия или 
помилование и которые вновь 
совершили умышленное пре-
ступление; которые полностью 
не возместили причиненный 
преступлениями вред (ущерб), 
не уплатили доход, получен-
ный преступным путем; злостно 
нарушающих порядок отбывания 
наказания; осужденных за пре-
ступления против мира и без-
опасности человечества, убий-
ство, умышленное причинение 
тяжкого телесного повреждения, 

преступные деяния сексуально-
го характера, бандитизм, тер-
роризм, массовые беспорядки, 
нарушение правил дорожного 
движения в состоянии опьяне-
ния, повлекшее смерть человека 
или причинение тяжкого теле-
сного повреждения, незаконный 
оборот наркотиков и ряд иных 
преступлений, представляющих 
высокую общественную опас-
ность.

По информации пресс-
службы, в рамках реализации 
предписаний закона предпола-
гается освободить от уголовного 
наказания 8,6 тысячи осужден-
ных, в том числе из мест лише-
ния свободы 2,2 тысячи.

Закон вступает в силу со дня 
его официального опубликова-
ния и подлежит исполнению в 
течение шести месяцев со дня 
вступления его в силу.

РЕЦЕПТ

Как изменились цены на лекарства?
«Почему вы не пишете о 

том, как подорожали импортные 
лекарства? – позвонил в редакцию 
читатель из Минска Константин 
Коростылев. – Каждый новый 
поход в аптеку заканчивается тем, 
что необходимый мне препарат 
от давления «Нолипрел» я поку-
паю по новой цене. А чиновники 
Минздрава при этом не перестают 
утверждать, что цены на лекарства 
находятся под их контролем. Что ж 
это за контроль такой?!»

Действительно, так, как стре-
мительно дорожают в Беларуси 

лекарственные препараты, 
не дорожают никакие другие 
импортные товары. За четыре 
месяца этого года – с января 
по апрель – медикаменты подо-
рожали на 12 процентов, и это 
был наибольший рост цен среди 
непродовольственных товаров.

Мы решили посмотреть, а 
как, например, изменились цены 
на некоторые лекарственные 
препараты за два года. В 2013 
году мы делали сравнительную 
таблицу цен на наиболее попу-
лярные у населения лекарства 

в Беларуси и Украине. А сейчас 
сравнили их с ценниками, кото-
рые присутствуют в столичных 
аптеках сегодня. И стоит отме-
тить, что цены в долларах на 
импортные медикаменты оста-
лись почти на том же уровне. 
Если изменились, то незначи-
тельно, но все равно в сторону 
увеличения. Но вот зарплаты в 
2013 году и теперь существенно 
отличаются. Средняя заработная 
плата в Беларуси в апреле 2013-
го составляла 565 долларов 
США, а в апреле 2015 года – 457.

Название лекарственного препарата

Цена в 2013 году 
(минимальная  

и максимальная,  
в бел. руб.)

Цена в 2015 году 
(минимальная  

и максимальная,  
в бел. руб.

Гастал, Хорватия, №60 31.500–41.000 46.000–70.950

Супрастин, Венгрия, таб. 25 мг, №20 36.200-41.420 49.000–78.400

Энам, Индия, таб. 10 мг 15.100–21.550 23.900–35.600

Нолипрел А, Франция, таб. 2,5 мг, №30 99.000–129.150 163.000–207.250

Зовиракс, Великобритания, крем 5%-ный 2 г 27.740–33.150 52.200–58.000

Но-шпа, Венгрия, таб. 40 мг, №20 16.500–22.000 22.000–30.000

Кардиомагнил, Норвегия, таб. п/о 75 мг/15 мг, №100 37.050–54.100 74.500–101.700

Жанин, Германия, №21 107.200–114.400 163.000–207.250

Ольга ГРИНЕВИЦКАЯ.

ТОЛЬКО ЦИФРЫ

Бобруйский район признан  
самым криминальным в Беларуси

Национальный статистический комитет опу-
бликовал отчет по правонарушениям в Беларуси 
за 2014 год. Звание самого криминального уголка 
страны получил Бобруйский район, обогнав лидера 
2013 года – Глуск.

В Бобруйском районе в 2014 году соверше-
но 1755 преступлений на 100 тысяч человек. В 
2013 году лидером оказался другой представитель 
Могилевской области – гораздо более скромный 
по численности населения Глусский район. Здесь 
количество преступлений на 100 тысяч человек 
составило 1785.

А вот спокойнее всего живется в Браславском 
районе – здесь за прошлый год зарегистрировано 
543 преступления на 100 тысяч человек. Звание 
самого спокойного района Беларуси курортный 
район отобрал у Несвижского – там в 2013-м кра-
совалась цифра 489.

А вот глобальная статистика говорит о том, что 
в Беларуси стало меньше грабежей и разбойных 
нападений, но участились случаи мошенничества. 
Кроме того, по сравнению с 2013 годом в Беларуси 
возросло количество убийств и покушений на убий-
ства.

ГРОШЫ

Чаму долар ірвануў уверх?
За 10 дзён курс долара вырас на 770 рублёў.

28 мая на таргах Беларускай валютна-
фондавай біржы долар вырас на 180 рублёў 
да 14.810 беларускіх рублёў. Яшчэ вышэй курс 
амерыканскай валюты падымаўся 18 сакавіка 
(15.510).

З пачатку тыдня долар умацаваўся ўжо на 
490 рублёў, а за апошнія 10 дзён – на 770. Еўра 
ўчора вырас на 210 рублёў да 16.180, расійскі 
рубель знізіўся на 5 рублёў да 283 беларускіх.

– Рост долара ў першую чаргу звязаны з 
падзеннем расійскага рубля ў адносінах да 

амерыканскай валюты на Маскоўскай валютнай 
біржы, – адзначае старшы аналітык кампаніі 
“Альпары” Вадзім ІОСУБ. – У апошнія дні 
долар у Расіі моцна даражэе, а беларускае 
курсаўтварэнне пабудавана такім чынам, што 
мы знаходзімся ў залежнасці ад курса расійскай 
валюты да амерыканскай. Калі папярэднія тры 
месяцы долар у Расіі таннеў, то і на нашым 
рынку назіралася зніжэнне курсаў долара і еўра. 
Але зараз сітуацыя змянілася.

– Ваш прагноз на бліжэйшую будучыню?

– Хутчэй за ўсё, зніжэнне расійскага рубля 
да долара працягнецца. Гэта таксама звязана 
і з тым, што падаюць кошты на нафту. Дарэчы, 
долар зараз расце не толькі да расійскага рубля 
і беларускага, але і ў адносінах да іншых сусвет-
ных валют. Калі такая тэндэнцыя захаваецца, 
мы і надалей убачым рост долара і зніжэнне 
беларускага рубля. Пры гэтым вартасць валют-
нага кошыка расце нязначна, таму казаць пра 
дэвальвацыю беларускага рубля не даводзіцца.

Алесь СІВЫ.

ПАДЗЕЯ

Шчаслівага і светлага жыццёвага 
шляху вам, выпускнікі!

Яшчэ адзін навучальны год 
скончыўся. У суботу 30 мая ў школах, 
гімназіях, ліцэях нашай краіны 
прагучыць “апошні званок”. 

Як паведаміла прэс-сакратар 
Міністэрства адукацыі Юлія Ваніна, 
выпускныя экзамены за курс базавай і 
агульнай сярэдняй адукацыі пройдуць 
з 1 па 12 чэрвеня. Экзамены па вучэб-
ных прадметах, якія праводзяцца ў 

пісьмовай форме, будуць пачынацца ў 
9.00. У 2015 годзе акрамя аб’яўлення 
па тэлебачанні і радыё тэксты і 
заданні будуць накіраваны ў кожную 
ўстанову адукацыі па электроннай 
пошце і размешчаны на галоўнай ста-
ронцы партала Міністэрства адукацыі  
(edu.gov.by).

Пасля завяршэння навучання ў 
9-м класе вучні павінны будуць здаць 

тры абавязковыя выпускныя іспыты ў 
пісьмовай форме: беларуская мова, 
руская мова і матэматыка. Экзамен 
па гісторыі адменены і перанесены на 
11-ы клас.

Выпускнікі 11-х класаў здадуць 
чатыры абавязковыя выпускныя 
іспыты – матэматыку, замежную 
мову, гісторыю Беларусі, а таксама 
беларускую ці рускую мову па выбары.

ВЕДАЙ НАШЫХ!

«Універсальны салдат» 
Андрэй Арлоўскі

Днямі ў Лас-Вегасе беларускі баец Андрэй Арлоўскі ў рамках турніру  
UFC 187 у цудоўным стылі перамог амерыканца Трэвіса Браўна з ЗША.



19 ËÞÒÀÃÀ 2013 ã.
http://www.nv-online.info3322 29 мÀя 2015 ã.

http://www.nv-online.infoÁ Å Ë À Ð Ó Ñ Ü

ПАЛІТКУХНЯ

http://www.nv-online.info
29 мÀя 2015 ã.

Á Å Ë À Ð Ó Ñ Ü

АСОБАГАСЦІНАЯ “НАРОДНАЙ ВОЛІ»

“Каб атрымаць партбілет, 
прыйшлося добра 

выпіць…”
– Я рос звычайным вясковым хлоп-

цам, – распачаў свой аповед Віктар 
Уладзіміравіч. – Нарадзіўся тут, пад 
Салігорскам, у вёсцы Крывічы. Пра 
выбар будучай прафесіі стаў задум-
вацца ў старэйшых класах. Бацькі 
тлумачылі: маўляў, трактарыстам ты 
заўжды зможаш стаць, але лепш “у 
людзі выбіцца”. Пад гэтым тады, напры-
канцы 1970-х гадоў, разумелася адно: 
трэба ехаць у горад.

Па шчырасці, я не думаў станавіцца 
міліцыянерам, хацеў быць юрыстам. 
Але лёс распарадзіўся іначай. Пасля 
службы ў войску прыехаў у Мінск, 
дзе ўладкаваўся на працу ў міліцыю, 
а канкрэтна – у ведамасны полк па 
ахове будынкаў партыйных органаў. 
Напрыклад, ахоўваў Музей гісторыі 
Вялікай Айчыннай вайны… Там 
здараліся бяглуздыя злачынствы…

– Няўжо нехта скраў муляж гар-
маты?

– Не, гарматы ў нас не кралі, а вось 
пісталеты, бывала, цягнулі.

За час маёй працы ў музеі было 
здзейснена некалькі крадзяжоў. Так, 
са стэндаў зніклі некалькі пісталетаў. 
Адна адзінка скрадзенай зброі належа-
ла Фёдару Сурганаву, які ў часы вайны 
партызаніў, а пазней стаў высокім улад-
ным функцыянерам.

Схема крадзяжу была наступная: 
пасля закрыцця музея вынаходлівы 
наведвальнік хаваўся ў будынку музея і, 
дачакаўшыся ночы, праз вокны выкідваў 
экспанаты...

Так мы і не ўстанавілі асобу зла-
чынцы, тады ж відэакамер не было. 
Я вам скажу, што красці пісталеты з 
музея само па сабе глупства, бо 
ў іх прасвідраваны ствалы. Зброя 
знаходзіцца ў непрацоўным стане. Але 
выпадкі ўсё ж такі былі…

– Калі гэта здарылася падчас 
вашай службы – значыць, промахі 
былі вашы. Тым не менш вы без пра-
блем паступілі ў Вышэйшую школу 
міліцыі…

– З кім не бывае недарэчнасцяў! 
(Усміхаецца.) А ў Мінскую вышэй-
шую школу Міністэрства ўнутраных 
спраў СССР я і сапраўды паступіў 
без праблем. Дарэчы, адным з маіх 
аднакурснікаў быў колішні міністр 
унутраных спраў Беларусі Анатоль 
Куляшоў. Што пра яго магу сказаць? 
Мы мала з ім перасякаліся, ён быў звы-
чайны студэнт, які, як і ўсе мы, марыў 
змагацца са злачыннасцю… Пасля 
заканчэння Вышэйшай школы міліцыі 
нашы шляхі разышліся, а пабачыў я 
былога аднакурсніка праз шмат гадоў. 
Па тэлебачанні, калі яго прызначалі на 
высокую пасаду.

– Зайздросцілі?
– Зусім не. Я не маю права асу-

джаць Анатоля Нілавіча, і, магчыма, ён 
не мог адмовіцца ад гэтага прызначэн-
ня, але я міністрам МУС пры сённяшнім 
кіраўніцтве краіны працаваць адмовіўся 
б… Я так разумею: па сумленні 
ўзначальваць МУС зараз можна толькі з 
адной мэтай – раскрыць знікненні Юрыя 

Захаранкі, Віктара Ганчара, Анатоля 
Красоўскага, Дзмітрыя Завадскага… Ні ў 
папярэднікаў Куляшова, ні ў яго самога, 
ні ў міністраў-паслядоўнікаў раскрыць 
гэтыя злачынствы не атрымалася. Я не 
буду разважаць над пытаннем, чаму 
гэтыя злачынствы дагэтуль не раскрыты, 
хай кожны думае і вырашае сам…

– Вернемся ў васьмідзясятыя. 
Пасля размеркавання вы трапілі ў 
Расію…

– У 1986-м я трапіў на пра-
цу ў Амурскую вобласць. Служыў у 
Благавешчанску ў аддзеле па барацьбе 
з крадзяжамі сацыялістычнай маёмасці. 
Быў на добрым рахунку. Мяне нават 
прызначылі сакратаром камітэта камса-
мола ў райаддзеле. Часы былі цікавыя: 
дыхнула галоснасцю, дэмакратыяй… 
Я разумеў, што Савецкі Саюз дажы-
вае апошнія гады, таму ўсім сваім 
актывістам наўпрост аб’явіў: “Хочаце – 
выходзьце з арганізацыі”.

У 1990 годзе я нарэшце знайшоў 
магчымасць перавесціся ў Беларусь. 
А тут яшчэ камунізм буяў на ўсю 
моц… І мяне не хацелі браць на пра-
цу ў салігорскую міліцыю. Я ж не 
член камуністычнай партыі, да таго 
ж на Далёкім Усходзе добраахвот-
на распусціў камсамольскую ячэй-
ку. Карацей, усё выглядала так, што я 
“ненадзейны элемент” і не заслугоўваю 
права працаваць у міліцыі…

– Якое выйсце знайшлі?
– Выйсце? Прыйшлося добра 

выпіць! (Смяецца.) Пайшоў да сакра-
тара парткама райаддзела. Кажу: 
“Трэба мне неяк у партыю ўступіць, 
бо без гэтага Салігорск не прымае…” 
Сакратаром парткама быў беларус 
з Гомельшчыны. Ён і кажа: “Выйсце, 
канечне, ёсць…” Прасядзелі мы з ім 
за чаркай ноч. А раніцай з перагарам 
з роту і пакамечаным тварам я “ўліўся 
ў шэрагі КПСС”, хаця, зразумела, не 
падзяляў камуністычных ідэалаў. Вось 
так, падставіўшы печань пад алкагольны 
ўдар, стаў “камуністам”. З партбілетам 
я і паехаў на Радзіму…

“Я адмовіўся здымаць 
нацыянальны сцяг  

са сцяны працоўнага 
кабінета…”

– Камуністам я прабыў нядоўга, 
– працягвае расказваць Віктар 
Малочка. – Мой камуністычны стаж 
склаў некалькі месяцаў.

У Салігорску я стаў працаваць у служ-
бе АБЭЗ. У 1991 годзе адбыліся падзеі 
ля Вільнюскага тэлецэнтра, і я яшчэ 
раз упэўніўся: мне з гэтым крывавым 
камуністычным рэжымам не па даро-
зе. Напісаў заяву аб выхадзе з шэрагаў 
КПСС. Сабралася нарада, на якой мяне 
паспрабавалі змяшаць з брудам. Маўляў, 
мы табе высокі давер аказалі, на пра-
цу ўзялі, а ты нам нож у спіну. А потым 
у Маскве здарыўся путч, і ўсе тыя, хто 
мяне папракаў, самі здалі партбілеты. У 
Беларусь прыйшла незалежнасць, нам 
тады здавалася, што надышоў час новых 
магчымасцяў, новага жыцця… У людзей 
была сапраўдная эйфарыя. І што самае 
галоўнае – права выбару.

– Якім быў ваш выбар?

– Натуральна, нацыянальным. На 
самым пачатку дзевяностых гадоў тут, 
у Салігорску, была суполка БНФ. Я, 
дзеючы супрацоўнік міліцыі, свядо-
ма ўступіў у шэрагі гэтага руху. Зараз 
уявіць падобнае немагчыма, а тады – 
вельмі проста.

Увогуле, тое, што зрабіў для 
Беларусі Зянон Пазьняк разам з 
паплечнікамі, недаацаніць цяжка. Нас жа 
як у школе вучылі: гісторыя пачынаецца 
з 1917 года. Пра тое, што Расія на пра-
цягу многіх стагоддзяў гвалціла Беларусь, 
маўчалі. Пра злачынствы камуністычнага 
рэжыму – ані слова. Пазняк адкрыў 
многім вочы на нашу гісторыю, на зла-
чынствы камуністаў-бальшавікоў. Гэта быў 
прарыў, гэта быў глыток свежага паве-
тра для нацыянальнай самаідэнтыфікацыі 
беларусаў. У нас з’явіўся шанц для нацы-
янальнага адраджэння…

– Які быў паспяхова страча-
ны пасля першых прэзідэнцкіх 
выбараў…

– Не сакрэт, што першыя выбары 
прэзідэнта ў незалежнай Беларусі былі 
самымі дэмакратычнымі. Успамінаючы 
выбары 1994 года, скажу, што быў 
сведкам таго, як пасярод ночы будзілі 
старшыню адной з выбарчых камісій. 
Будзілі не для фальсіфікацый і ўкіду 
бюлетэняў, а для таго, каб ён разам з 
сябрамі выбарчай камісіі ў чарговы раз 
пералічыў галасы. Каб усё было даклад-
на – голас у голас.

Ну а потым… Потым свабоды пасту-
пова стала ўсё менш і менш. Я адчуў 
гэта на ўласным прыкладзе.

– За перакананні сталі 
прыціскаць на працы?

– Можна і так сказаць. У маім 
працоўным кабінеце вісеў бел-чырвона-
белы сцяг. Пасля сумна вядомага рэфе-
рэндуму 1995 года прыйшоў начальнік 
і скамандаваў: “Здымай!” Я адмовіўся. 
Сцяг усё ж такі знялі, але без мяне.

“Год таму я павінен быў 
памерці…”

– З міліцыі сышлі са скандалам?
– Спакойна я сышоў. Сітуацыя 

склалася так, што трэба было 
прыстасоўвацца да новых умоў. 
Дакладней – дацярпець. Дапрацаваў 
да пенсіі і спакойна напісаў рапарт на 
звальненне. Даслужыўся да звання 
падпалкоўніка фінансавай міліцыі.. 
А потым… Потым пачаліся пэўныя 
праблемы са здароўем.

– Ведаю, што нейкі час вы жылі 
са смяротным дыягназам…

– Я не вельмі люблю пра гэта 
расказваць, але анкалагічнае 
захворванне ў мяне і сапраўды было.

Страшны дыягназ “рак” мне 
паставілі амаль шэсць гадоў таму, 
хаця я стараўся сачыць за ўласным 
здароўем. Раз у год абавязкова хадзіў 
да дактароў, правяраўся…

Калі чэсна, у мяне былі адчуванні, 
што нешта са мной не тое, што ўнутры 
ў мяне ёсць штосьці лішняе… Ну і вось, 
прыйшоў глытаць зонд. Гляджу: дактары 
замітусіліся. Па шчырасці, я адразу ўсё 
зразумеў.

З бальніцы выйшаў з дыягназам – 
рак страўніка другой ступені. Наперадзе 
чакала аперацыя…

– Усведамлялі, што можаце 
пасля яе не прачнуцца?

– Я не баюся смерці. Шкада было 
толькі жонку Наталлю. Мая Наташа 
значна маладзейшая за мяне, у той час 
яна была цяжарная…

Увогуле, анкалогія – гэта біч не 
толькі Салігорска, але і ўсёй краіны. 
У Салігорску нават спецрэйс ёсць 
– прама ў анкацэнтр у Бараўляны. 
Яго пасажырам стаў і я. Дзякуй Богу, 
аперацыя прайшла паспяхова. Мне 
цалкам выдалілі страўнік і частку 
стрававода.

Пасля кожнай такой аперацыі 
дактары стандартна вызначаюць 
тэрмін, які можа пражыць чалавек. Мне 
далі пяць гадоў. Такім чынам, у мінулым 
годзе я павінен быў памерці…

– Вы выжылі, а сын ваш…
– Гэта быў чорны год майго жыцця…
Я толькі-толькі пачаў адыходзіць 

пасля аперацыі, як жонка нарадзіла 
сына. Але Мацвей, не пражыўшы і двух 
тыдняў, памёр… Не дай Бог нікому 
такога перажыць. У мяне дагэтуль у 
вушах стаіць жончын крык на могілках…

“Дзяржава ператварыла 
грамадства  

ў насельніцтва…”
– Віктар, вы моцны чалавек. Але 

навошта вам пасля таго, што вы 
перажылі, апазіцыйная дзейнасць, 
старшынства ў абласной структуры 
Аб’яднанай грамадзянскай партыі?

– Я не цярплю несправядлівасці. 
На генетычным узроўні. Разумею, што 
апазіцыйная дзейнасць у сённяшніх 
умовах для некаторых здаецца 
барацьбой з ветракамі. Але прасцей за 
ўсё легчы на канапу і нічога не рабіць. 
А я перакананы: у першую чаргу трэба 
заставацца грамадзянінам, а астатняе 
– другаснае…

– Але пра буйныя поспехі 
апазіцыі ў Салігорску ці ініцыятывы 
нацыянальнага ўзроўню не чуваць…

– Бяда ў тым, што за апошнія 
дваццаць гадоў дзеючая ўлада 
ператварыла грамадства ў 
насельніцтва. Кажаце: дваццаць гадоў 
– гэта мала ў маштабах гісторыі? А я 
вам скажу, што за гэты час вырасла 
цэлае пакаленне, якое нічога іншага не 
бачыла.

Людзі перасталі цікавіцца тым, 
што адбываецца навокал, тым, што 
адбываецца ў краіне. Салігорск 
– прамысловы горад, які ўва ўсіх 
асацыіруецца ў першую чаргу з 
“Белкаліем”. У мяне ёсць шмат знаёмых, 
якія працуюць на гэтым прадпрыемстве. 
Дык калі пачынаю размаўляць з імі “за 
палітыку”, часцяком чую: “Навошта 

мне твая палітыка? Ідзі лепш зазірні 
ў мой халадзільнік – глянь, колькі 
гатункаў рознай каўбасы ляжыць”. Вось 
і ўся філасофія! Ён прыйшоў з працы, 
з’еў каўбасы, паглядзеў серыялы пра 
мянтоў і лёг спаць… Халадзільнік з 
тэлевізарам перамагаюць розум – вось 
вынік палітыкі, якая зараз праводзіцца.

– Дык ішлі б у народ з асветніцкай 
місіяй…

– Мы робім тое, што можам. Па 
шчырасці, у Салігорску апазіцыйных 
актывістаў не так і шмат. Але змагаемся. 
Вось зусім нядаўна і да нашага горада 
дакацілася хваля “русского мира”. 
У цэнтры горада людзям прадавалі 
сцяжкі СССР. Я напісаў зварот у 
міліцыю: маўляў, разбярыцеся. Калі 
можна прадаваць савецкую сімволіку, 
дык чаму я не магу проста раздаваць 
бел-чырвона-белыя сцяжкі? Прыйшоў 
адказ: немагчыма ўстанавіць асоб, а 
вось калі вы, Віктар Уладзіміравіч, 
надумаеце прадаваць (хоць я пісаў 
“раздаваць”) бел-чырвона белыя 
сцягі людзям, то абавякова будзеце 
прыцягнуты да адказнасці…

– Не паважаюць вас былыя 
калегі?

– Тых, з кім я працаваў, у Салігор-
скай міліцыі на сёння засталіся адзінкі. 
А былыя калегі… Нехта падтрымлівае 
адкрыта, нехта пры сустрэчы імкнецца 
хутчэй перайсці на другі бок вуліцы, 
бо для іх я “бандэравец”. А ўся мая 
“бандэраўшчына” заключаецца ў тым, 
што я ў роднай краіне прынцыпова 
размаўляю на беларускай мове і 
дамагаюся таго, каб чыноўнікі не 
парушалі закон.

– Дарэчы, пра мову… У 
Салігорску няма ніводнага дзіцячага 
садка, ніводнай школы, дзе дзяцей 
выхоўвалі б на роднай мове.

– Гэта, на вялікі жаль, так. Мы 
ўздымалі гэтае пытанне, але адказ 
чыноўнікаў ад адукацыі быў прыкладна 
такі: маўляў, няма сярод гараджан 
попыту на беларускасць і групу 
беларускамоўных дзяцей набраць 
немагчыма. Але мая чатырохгадовая 
дачка Варвара ведае і размаўляе на 
беларускай мове. І вось аднойчы яна 
прыходзіць з дзіцячага садка і кажа: 
“Тата, я больш ніколі не буду казаць 
дзецям “Да пабачэння!”, бо мяне 
выхавацелька перадражнівае. Гэта жах! 
Канечне, тая выхавацелька больш з 
дзецьмі не працуе, але вось ён, вынік 
панавання антыбеларускай улады ў 
краіне.

Я не магу прымусіць усіх думаць 
так, як я… Але калі я, вы, трэці, пяты 
будзем дамагацца павагі да сябе, то 
праз некаторы час мы будзем жыць у 
зусім іншай – дэмакратычнай – краіне…

Віталь ГАРБУЗАЎ.

ИЗ ПЕРВЫХ УСТ

– Вячеслав Леонидович, не 
так давно Минторг приостано-
вил работу 12 обувных мага-
зинов – там был узко пред-
ставлен белорусский ассорти-
мент. А не можете объяснить, 
почему, например, за скром-
ные детские сандалии бело-
русского производства нужно 
отдать почти полмиллиона, а 
китайские или даже россий-
ские стоят почти в два раза 
дешевле? То же самое с цена-
ми на белорусские помидоры, 
которые дороже турецких и 
испанских. Вот почему на эти 
моменты Минторг не обраща-
ет внимания?

– Цены формирует произво-
дитель. Мы в этот процесс не 
вмешиваемся, а лишь, услов-
но говоря, фиксируем уровень 
сегодняшних цен и их увели-
чение, исходя из сложившейся 

ситуации. То есть, если, изви-
ните, курс доллара не увели-
чился, то у производителя нет 
оснований сетовать на увеличе-
ние затрат на покупку сырья или 
иных материалов. 

Что касается себестоимости, 
то ее формируют производители 
в соответствии со своей учетной 
политикой. Если так называемая 
российская обувь может про-
изводиться не только из сырья, 
но и комплектующих китайско-
го происхождения, то бело-
русские производители гово-
рят о том, что придерживаются 
наших стандартов и используют 
натуральные материалы. И на 
последнем совете Беллегпрома, 
кстати, этот вопрос тоже подни-
мался. Производители говорили 
о том, что у нас сегодня доста-
точно значительный удельный 
вес импорта в товарных ресур-

сах. Я предложил им рассмо-
треть такое предложение: если 
сегодня покупательская способ-
ность упала, может, не нужно 
все делать из кожи – и обувь, 
и сумки. Многим, может, проще 
потратить в два раза меньше, но 
при этом сменить две-три моде-
ли обуви за сезон. Ведь правда?

– В некоторых белорус-
ских обувных магазинах про-
сто плакать хочется. Модели 
устаревшие, цвет преимуще-
ственно черный. Естественно, 
лучше купить три пары китай-
ских босоножек, относить 
сезон и выкинуть.

– Я примерно такие же 
вопросы ставил на совете, 
посмотрим, как производители 
будут разворачиваться. Но еще 
раз повторю: Минторг не может 
вмешиваться в хозяйственную 
деятельность предприятия, 
которое самостоятельно фор-
мирует свою производствен-
ную программу, стратегию и так 
далее. Мы на потребительском 
рынке используем свой ресурс, 
чтобы наряду с импортными 
аналогами все-таки присутство-
вали товары отечественного 

производства. Не секрет: у нас 
достаточно много обращений от 
наших производителей, которые 
реализовали проекты по импор-
тозамещению, а попасть на 
магазинную полку не могут.

– Это так называемая раз-
грузка складов, правильно?

– Не думаю, что мы при помо-
щи административного ресурса 
разгрузим склады. Тем более 
емкость внутреннего рынка 
небольшая. Наши предприятия 
в основном ориентированы на 
экспорт. И это касается любого 
продукта, начиная от тракторов 
и заканчивая молоком. В связи 
с кризисом, который случился 
не только у нас, но и у наших 
соседей, покупательская спо-
собность упала. Соответственно, 
упал и экспорт. Поэтому увели-
чились складские запасы. Но это 
не значит, что Минторг должен их 
продать белорусам. Нас с вами 
не так много, чтобы все это выку-
пить. Но выбор должен быть. А 
если торговая организация игно-
рирует требования Минторга, к 
ним применяются, скажем так, 
нестандартные меры с нашей 
стороны.

– А зачем сразу сворачи-
вать торговлю? Может, доста-
точно штрафа?

– Штрафные санкции сегод-
ня никого не пугают. А приоста-
новление работы серьезно влия-
ет на экономическое состояние, 
поэтому магазины стараются в 
минимальные сроки устранить 
замечания, получить товар у 
производителя и поставить его 
на полку. Ну а мы с вами как 
потребители уже сами сделаем 
свой выбор – в пользу китай-
ской или белорусской обуви. Мы 
никого не заставляем что-то там 
выкупать. Но если ты торгуешь 
импортным ассортиментом, 
будь добр, поставь аналогичный 
белорусский. Не более того.

– Скажите, а вы сами поку-
паете белорусские костюмы, 
обувь?

– А почему нет? Если мы 
говорим об обуви – посмотри-
те на «Марко». Они доволь-
но неплохо ориентированы на 
спрос покупателя. И, опять же, 
натуральные материалы, кото-
рые носить приятно. Если брать 
китайский аналог, там такого нет. 
У китайцев все рассчитано на 

сбыт: чем дешевле, тем боль-
ше оборот. Возможно, и нам не 
нужно в больших объемах выпу-
скать дорогие вещи. Ведь и на 
Западе не каждый может себе 
позволить приобрести обувь 
премиум-класса. Все зависит от 
уровня дохода.

– На форумах часто 
пишут: белорусских чиновни-
ков нужно переодеть во все 
белорусское. Тогда, глядишь, 
и склады разгрузились бы 
маленько. А то носят все ита-
льянское…

– Знаете, кого я одел бы во 
все белорусское? Самих произ-
водителей и тех, кто работает на 
этих предприятиях.

Почему отношение к чинов-
никам такое? Если судить по 
комментариям диванных поль-
зователей, то да, нас ненавидят, 
потому что мы все время что-
то требуем, защищаем права 
потребителей, хотя и потребите-
ли говорят, что мы бездельники и 
напрасно получаем зарплату. Но 
когда, извините, кого-то обма-
нут, обвесят, продадут некаче-
ственный товар – все к нам за 
защитой бегут…

Но я о другом. На каждом 
предприятии есть конструктор-
ская, технологическая службы. 
И они ежемесячно получают 
зарплату. Почему вы не говори-
те о том, что они даром полу-
чают деньги, если их продукция 
неконкурентная и не пользует-
ся спросом? Рабочий, портной, 
швея – они просто выполняют 
технологическую операцию. 
А вот этот балласт, который 
сидит на предприятиях, – их 
надо менять. Они тоже ходят на 
рынок. Но это свое, наверное, 
не покупают, а выбирают, как вы 
говорите, итальянское или еще 
какое. Вот в этом, наверное, 
проблема.

– Вячеслав Леонидович, 
вам вечером жена наверняка 
жалуется: пошла в магазин, 
вроде ничего не купила, а 
полумиллиона нет…

– А жене бесполезно день-
ги оставлять (хохочет). Деньги 
должны быть у меня, тогда мож-
но быть уверенным, что что-то 
останется. А так что сыну отдай, 
что жене…

– Ну а когда сами за про-
дуктами идете? Вас не раз-

дражает постоянный рост 
цен?

– Тоже, конечно, раздра-
жает, как и любого человека. 
Чиновники ведь ходят в обычные 
магазины. Поверьте, мы здесь 
сильно не жируем…

– Экономите?
– Ну, живу от зарплаты до 

зарплаты, я вам честно призна-
юсь. Не могу сказать, что регу-
лярно получается что-то откла-
дывать. Например, сын заканчи-
вает вуз – нужно за учебу пла-
тить. Бесконечные расходы на 
обеды, на прочие мелочи – ну 
это необходимо. У него должны 
быть свои деньги. 

– А он не подрабатывает?
– Подрабатывает, но этих 

копеек недостаточно. Потому 
что надо и девушку потанцевать, 
и все остальное. Дело-то моло-
дое!..

– А некоторые считают, 
что у чиновников зарплаты 
ого-го!

– Да что вы говорите! Моя 
зарплата не сильно отличается 
от зарплаты начальника управ-
ления...

Марина КОКТЫШ.

Вячеслав ДРАГУН, замминистра торговли:

«Поверьте, мы здесь  
сильно не жируем…»

КВАТЭРНАЕ ПЫТАННЕ

Купіў кватэру –  
схадзі ў падатковую!

Амністыі капіталу для тых, хто купіў жыллё ў 
дамах прэміум-класа, пакуль не плануецца. 

Падатковая спытае ў навасёлаў, дзе яны ўзялі 
грошы на кватэру.

Як пісала «Народная 
Воля», нядаўна на адной з 
прэс-канферэнцый намеснік 
начальніка інспекцыі Міністэрства 
па падатках і зборах па Мінску 
Галіна Гурыновіч паведаміла, 
што падатковыя органы звер-
нуць увагу на даходы тых, хто 
ажыццявіў 100-працэнтную 
аплату жылых памяшканняў, 
размешчаных у жылых комплек-
сах падвышанай камфортнасці 
тыпу “Аквамарын”, “Парк-
Сіці”,“Вівальдзі”,”Чайкоўскі”, 
“Парус” і іншыя. Уладальнікам 
нерухомасці коштам больш за 1 
мільярд рублёў (каля 70 тысяч 
долараў) давядзецца запоўніць 
дэкларацыі аб даходах і маёмасці.

У адказ Асацыяцыя 
забудоўшчыкаў аб’ектаў жыл-
лёвага будаўніцтва агучыла 
ініцыятыву не прымяняць меры 
ўздзеяння да асоб, якія набылі 
элітнае жыллё.

“Гэта шкодная з’ява, асабліва 
ў сітуацыі, калі актыўнасць 
пакупнікоў набліжаецца да нуля”, 
– цытаваў БелаПАН члена саве-
та Асацыяцыі забудоўшчыкаў 
аб’ектаў жыллёвага будаўніцтва, 
гендырэктара СТАА “Арэса-
Сэрвіс” Сяргея Каранько. 
Паводле яго слоў, цяпер, наадва-
рот, неабходна стымуляваць куплю 
нерухомасці, паколькі назіраецца 

сур’ёзная стагнацыя як на рын-
ку жылля, так і ў будкомплексе ў 
цэлым. А элітнае жыллё – вельмі 
вузкі сегмент, які займае каля 5% 
у структуры прапаноў, і цяпер про-
дажы ў ім практычна спыніліся. На 
думку Каранько, неабходна свайго 
роду амністыя для тых, хто трапіў 
у поле зроку МПЗ.

Як адрэагавала на такую 
прапанову Міністэрства па 
падатках і зборах? Гэтае пытан-
не падчас прамой тэлефоннай 
лініі «Народная Воля» зада-
ла намесніку міністра Эле 
Сяліцкай.

– Па-першае, ніякай 
афіцыйнай прапановы з гэтай 
нагоды ў міністэрства не 
паступала, – адказала Эла 
Аляксандраўна. – Такім чынам, 
яна не разглядаецца. Па-другое, 
ёсць патрабаванні заканадаўства. 
Закон аб дэклараванні ўступіў у 
сілу не з 1 студзеня 2015 года, ён 
ужываецца ўжо даўно. Мы проста 
выконваем заканадаўства і свае 
функцыі.

Калі чалавек законна набыў 
жыллё, чаго яму баяцца? У чым 
складанасць паказаць свае дахо-
ды і яго крыніцы? Калі крыніцы 
даходу законныя, значыць, з іх 
ужо выплачаны падаткі. Калі не – 
прыйдзецца заплаціць.

Марына КОКТЫШ.

ТАКОЕ ЖЫЦЦЁ

Не ведаць, не помніць
Аддзел Следчага камітэта 

па Віцебскім раёне даслаў адказ 
актывістам, якія знайшлі масавае 
пахаванне ў лесе каля вёскі 
Хайсы. 

Актывістаў уразіла, што ў лесе 
адкрыта ляжаць чалавечыя косткі 
і чарапы з кулявымі адтулінамі ў 
патыліцы. Мясцовыя старажылы 
распавялі, што ў гэтым лесе ў 
1937–1938 гадах расстрэльвалі 
ахвяр сталінскага тэрору. Аднак, 
у лісце за подпісам Аляксея 
Ларкіна, начальніка Віцебскага 

раённага аддзела Следчага 
камітэта, чытаем, што экспертыза 
здолела вызначыць толькі адно: 
што гэтым парэшткам больш 
за 50 гадоў. А прычыну смерці 
вызначыць нібыта немагчыма. І 
таму парэшткі будуць проста 
перададзены службам ЖКГ для 
пахавання. 

Актывісты створанай 
ініцыятывы «Хайсы» маюць намер 
абскардзіць гэты адказ і не 
дапусціць яшчэ аднаго здзеку з 
невядомых ахвяр.

ЧУЛІ?

Улады Смаленска 
адмовіліся браць  

у падарунак беларускі 
рэтратрамвай

Улады Віцебска падарылі 
рэтратрамвай Смаленску. Аднак 
кіраўніцтва расійскага горада 
вырашыла пакуль адмовіцца ад 
такога дарунка.

Смаленскія чыноўнікі заявілі, 
што ў іх горадзе дагэтуль 
ходзяць равеснікі гэтага 
вагончыка – таксама 1986 года 
выпуску. Да таго ж на дастаўку 

і рамонт трамвая спатрэбіцца 
каля мільёна расійскіх рублёў, 
адзначае сайт gorodnews.ru.

У віцебскім трамваі смален-
цы збіраліся стварыць музей на 
колах. Цяпер кіраўнік смаленскай 
адміністрацыі Мікалай Алашэеў 
прапанаваў зрабіць на сайце 
мэрыі апытанне, ці патрэбны 
смаленцам такі падарунак.

Заместитель министра торговли  
Вячеслав Драгун во время дежурства  
на «Прямой линии» любезно ответил  

на несколько вопросов «Народной Воли».

Грамадзянін 
падпалкоўнік

Больш за два дзясяткі гадоў салігарчанін Віктар Малочка аддаў службе ў міліцыі.
Зараз пенсіянер МУС Малочка ўзначальвае мінскую абласную арганізацыю 

Аб’яднанай грамадзянскай партыі.
За спінай Віктара насычанае падзеямі жыццё…

Спачатку перадгісторыя.
Напэўна, хтосьці з чытачоў 

“Народнай Волі” Аляксандра Меха 
не ведае. Але прыхільнікі газеты са 
стажам яго адразу ўспомняць, калі я 
нагадаю гісторыю 7-гадовай даўніны.

2008 год. У Беларусі стартуе 
чарговая выбарчая кампанія ў Палату 
прадстаўнікоў. У Кобрыне пра свае 
амбіцыі ісці ў заканадаўчую ўладу 
заяўляе малады і перспектыўны 
інжынер «Белтрансгаза» Аляксандр 
Мех. У яго дзве вышэйшыя адукацыі: 
Аляксандр скончыў Маскоўскі 
дзяржаўны ўніверсітэт грамадзянскай 
авіяцыі і Наваполацкі дзяржаўны 
ўніверсітэт. Добры сем’янін, разам 
з жонкай гадуе дваіх сыноў. Але 
ў біяграфіі Меха ёсць радок: сябра 
Партыі БНФ. І Аляксандру кажуць 
адкрыта, што ўдзельнічаць у 
парламенцкіх выбарах непажадана. 
З Мехам праводзіць тлумачальную 
гутарку кіраўнік раённага аддзела 
КДБ, прапануе здзелку: здымеш 
кандыдатуру – застанешся на працы. 
Аляксандр гэтую размову запісаў на 
дыктафон, перадаў запіс у “Народную 
Волю”, мы яе расшыфравалі і 
надрукавалі. Ад удзелу ў выбарах 
Мех не адмовіўся, за што ўсё ж 
такі паплаціўся працоўным месцам 
(па звыклай для нашай рэчаіснасці 
схеме – з ім не працягнулі працоўны 
кантракт). Адначасова быў звольнены 
з рэгіянальнага вучэбнага цэнтра, дзе 
працаваў выкладчыкам. 

Аляксандр сышоў з працы, 
потым з Партыі БНФ, якая нічым яму 
не дапамагла, нават не выступіла 
публічна ў яго абарону. І раптам 
нядаўна ён з’явіўся ў рэдакцыі і 
працягнуў стос аддрукаваных папер. 
На першай старонцы быў надпіс 
«Ператварыць Беларусь у грамадства 
сярэдняга класа”. Аказалася, што гэта 
перадвыбарная праграма магчымага 
прэтэндэнта ў кандыдаты на пасаду 
прэзідэнта Рэспублікі Беларусь на 
маючых адбыцца сёлета выбарах 
Аляксандра Меха.

– Вы не жартуеце? Навошта 
вам вяртацца ў палітыку? – з гэтых 
пытанняў пачалася наша гутарка. 
Як мне здаецца, вельмі шчырая і 
адкрытая.

“Ніякіх апазіцыйных 
партый у краіне няма”

– Не, я не жартую, – парыраваў 
Аляксандр. – Але прыму сур’ёзны 
ўдзел у кампаніі, тады, калі будуць 
справядлівыя выбары.

– Што вы разумееце пад 
справядлівымі выбарамі? Лідзія 
Ярмошына заўсёды кажа, што 
нашы выбары такія ж, як і ва ўсім 
свеце...

– Ярмошына не вечная. Мы не 
ведаем, што будзе заўтра, што 
будзе паслязаўтра. Свет вакол 
нас вельмі хутка мяняецца. На 
Кангрэсе за незалежнасць, які 
адбыўся напрыканцы снежня 2014 
года, я агучыў умовы правядзення 
прэзідэнцкіх выбараў: 1.выпусціць 
з турмаў усіх палітзняволеных; 
2 . п р а з р ы с т а я  п р а ц э д у р а 
фарміравання выбарчых камісій. І 
вельмі сур’ёзная трэцяя ўмова – 
адсутнасць прозвішча Лукашэнкі 
ў выбарчых спісах кандыдатаў. 
Вось тады можна будзе дамагацца 
справядлівых выбараў.

– Значыць, вашы прэзідэнцкія 
амбіцыі адкладваюцца на 
нявызначаны тэрмін?..

– Невядома. Яшчэ раз падкрэслю: 
свет хутка мяняецца.

– Вы, наколькі я разумею, 
верагодны кандыдат-адзіночка. 
За вашай спінай няма партыі 
ці нейкага грамадскага руху, 
арганізацыі. Але, нават каб 
зарэгістравацца кандыдатам, 
патрэбны немалы чалавечы 
рэсурс. Хто будзе збіраць за вас 
подпісы? Хто ваша каманда?

– Давайце аб’ектыўна паглядзім 
на нашу палітычную пляцоўку. Сёння 
ніякіх апазіцыйных партый у краіне 
няма. Сёння ў Беларусі дзейнічае 
дыктатура. Калі хтосьці кажа, што 
пры дыктатуры магчыма нармальная, 
актыўная дзейнасць апазіцыйных 
партый, – гэта няпраўда. Гэта 
шызафрэнія. Альбо дыктатура, альбо 
дзейнасць палітычных партый. І тое, 
што мы маем сёння, – вынік дзейнасці 
гэтага рэжыму па знішчэнні яшчэ 
неўмацаванай палітычнай сістэмы, 
якая ў нас узнікла ў 1990-я гады, 
калі партыі пашыраліся, квітнелі, у іх 
шэрагі ішлі людзі.

Памятаю, калі я прысутнічаў 
на адным з першых для мяне 
з’ездаў Партыі БНФ – а гэта быў 
прыкладна 1996 год, я быў уражаны 
колькасцю прысутных, колькасцю 
інтэлектуальных дакладаў. Глыбы! Гэта 
было неапісальна, калі зала ўставала, 
пляскала ў далоні і крычала “Жыве 
Беларусь!”. Вось гэта была моц! І вось 
уся гэтая моц пад ціскам дыктатуры 
была разбурана. Некаторыя людзі 
фізічна сышлі з жыцця. Некаторыя 
спужаліся і адышлі ад палітыкі. Рэжым 
знішчаў усё і ўсіх: людзі заставаліся 

без працы, без сродкаў для існавання. 
А гэта была эліта: настаўнікі, 
дырэктары школ, дырэктары 
прадпрыемстваў….

Сёння няма партый, няма 
грамадскіх аб’яднанняў. Яны могуць 
быць зарэгістраваны, але палітычнай 
дзейнасцю яны не займаюцца. Калі 
ў 2008 годзе быў жорстка збіты 
Анатоль Лябедзька, АГП не стала на 
яго абарону. Ні пікетаў, ні публічных 
выступленняў. Нічога гэтага не 
адбылося.

– З вамі такая ж была гісторыя. 
Вы таму выйшлі з Партыі БНФ?

– Магчыма, гэта была 
мая памылка… У 2008 годзе я 
спадзяваўся, што за мной стаіць 
партыя. Але насамрэч гэтага не было. 
Тады я зразумеў, што Партыі БНФ 
амаль што не існуе. А ў 2009 годзе 
яе дабіў з’езд, калі ад кіраўніцтва 
партыі былі адсунуты такія людзі, як 
Лявон Баршчэўскі, а прыйшлі людзі з 
невядомай адукацыяй, з невядомай 
гісторыяй і з невядомымі палітычнымі 
поглядамі. На тым з’ездзе была 
пастаўлена канчатковая кропка на 
Партыі БНФ. Яна спыніла існаванне 
як партыя апазіцыйная. 86 чалавек, у 
тым ліку і я, вырашылі з гэтай партыі 
сысці.

– Дык хто ж за вамі стаіць 
сёння? Хто подпісы будзе збіраць 
за ваш удзел у выбарах? 

– Усё пачалося з таго, што 
пасля 2010 года да мяне звярнуліся 
прадпрымальнікі. Прычым гэта былі 
не тыя, хто гандлюе на кірмашах, а 
прадстаўнікі сярэдняга бізнесу. Яны 
прапанавалі мне быць кандыдатам 
на наступных прэзідэнцкіх выбарах. 
У іх ёсць свой інтарэс. Яны выдатна 
разумеюць, што іх бізнес увесь час 
знаходзіцца пад ударам. Яны сёння 
могуць мець свае фірмы, сваю зямлю, 
а заўтра – не. Яны не абаронены 
законам у сваёй краіне.

На Кангрэсе за незалежнасць 
я абвясціў, што мы будзем 
ствараць Беларускі народны рух 
за незалежнасць. І гэта будзе тая 
структура, якая будзе стаяць за маімі 
плячыма. Я так спадзяюся.

– Але ж, Аляксандр, давайце не 
будзем хлусіць самі сабе: колькі 
Кангрэс сабраў людзей? 100 
чалавек? 200?

– Так, людзей сабралося няшмат. 
Але гэта тыя людзі, якія гараць за 
незалежнасць. Гэта залаты запас 
нашай краіны. А прадстаўнікі нашай 
так званай апазіцыі, прадстаўнікі 
псеўдапартый кангрэс праігнаравалі. 
Прычым кангрэс праходзіў 
напярэдадні падпісання Лукашэнкам 
дамовы з Масквой, а кожная дамова з 
Масквой – гэта чарговае паглыбленне 
анексіі. На кангрэс, па логіцы, 
павінны былі сабрацца ўсе, хто лічыць 
незалежнасць Беларусі каштоўнасцю. 
Але так атрымліваецца, што нашы 
так званыя апазіцыянеры едуць у 
Брусель, у Ерэван, а вось прыйсці на 
кангрэс, які ладзіцца ў цэнтры Мінска, 
яны не палічылі патрэбным, альбо не 
асмеліліся, альбо гэта не адпавядае 
іх каштоўнасцям і ідэалам. На мой 
погляд, Кангрэс за незалежнасць 
яшчэ раз падкрэсліў, што ніякай 
апазіцыі ў нашай краіне няма. Але ёсць 
народ! Калі вы, напрыклад, паглядзіце 
на дэлегацыю з Брэстчыны, якая 
была на кангрэсе, то гэта настаўнікі, 
журналісты, прадпрымальнікі, людзі з 
вёсак, працоўныя. Вось гэтыя людзі 
і ёсць апазіцыя. Вось гэта наша 
каманда.

“Людзі самі 
запытваюць: “Хто?”

– А ці не позна вы пачалі 
падрыхтоўку да сваёй кампаніі? 

– Усё залежыць ад тых рэсурсаў, 
якія ёсць. І тыя рэсурсы, якія мы 
выкарыстоўваем, – гэта нашы 
ўнутраныя рэсурсы. Гэта не рэсурсы, 
якія некаторым нашым дзеячам 
паступаюць з-за мяжы альбо іншых 
крыніц.

– Значыць, грошы ў вас ёсць? 
Паводле новага закона, кандыдаты 
самі павінны шукаць фінансы на 
сваю перадвыбарную кампанію, 
ствараць свае фонды, дзяржавай 
яны больш не фінансуюцца.

– Усе свае кампаніі, хоць яны і 
былі значна ніжэйшага ўзроўню, 
я праводзіў за ўласныя грошы. 
Напрыклад, у 2008 годзе, калі 
вылучаўся кандыдатам у дэпутаты 
Палаты прадстаўнікоў, я правёў каля 
150 сустрэч. Канешне, гэта дробязь 
у параўнанні з усёй краінай. Таму мы 
сёння звяртаемся да ўсіх людзей, якія 
зацікаўлены ў пераменах, з заклікам 
дапамагаць нам.

– Каб ісці ў прэзідэнты, трэба, 
каб вас хаця б пазнавалі. Хто сёння 
ў Беларусі ведае Аляксандра 
Меха?

– Сёння і іншых ніхто не ведае. На 
тэлеэкранах красуецца толькі адзін 
палітык.

– Але, калі вы заяўляеце аб 
прэзідэнцкіх амбіцыях, гэты 
прабел трэба ліквідаваць. Як гэта 
магчыма за такі кароткі час, што 

застаўся да выбараў?
– Справа вось у чым. Магчымасць 

змены гэткіх рэжымаў, які мы маем 
сёння ў Беларусі, звычайна ўзнікае 
падчас сур’ёзнага крызісу. Альбо 
палітычнага, альбо эканамічнага. 
Сёння мы маем два крызісы адразу. 
І народ пачынае сам шукаць таго, хто 
можа прадстаўляць яго інтарэсы, хто 
яму будзе даспадобы. І зараз вельмі 
хутка будзе пашырацца інфармацыя. 
Людзі самі запытваюць: “Хто?”

– Вы супраць адзінага 
кандыдата ад апазіцыі?

– Адзінага кандыдата ад апазіцыі 
ў краіне дыктатуры не будзе ніколі. 
А калі будзе, то гэта будзе кандыдат, 
якога прызначыць прэзідэнт.

Уся тая апазіцыя, якая сёння 
ёсць, знаходзіцца пад стопрацэнтным 
кантролем улады.

– Але ёсць той, хто, на 
ваш погляд, мог бы скласці 
канкурэнцыю Аляксандру 
Лукашэнку на выбарах? 
Прывядзіце прыклад чалавека 
з вялікім патэнцыялам у нашай 
публічнай палітыцы.

– На сённяшні момант мая задача, 
задача нашай каманды – зрабіць 
народ не аб’ектам, а суб’ектам 
палітыкі. Толькі тады народ будзе 
абіраць чалавека, на якога будуць 
спадзяванні. Не трэба думаць, што 
прыйдзе Мех, Някляеў ці яшчэ хтосьці 
і ўсё пераламае. Без палітычнай 
волі дзевяці з паловай мільёнаў 
насельніцтва ніякіх сур’ёзных змен у 
нашай краіне не будзе. Гэтымі зменамі 
павінны гарэць усе. І толькі тады мы 
зможам дасягнуць таго выніку, што 
нашы дзеці ў нашай краіне на нашай 
зямлі будуць вольна, заможна жыць і 
будуць ведаць, што жывуць у бяспецы.

– Спробы выйсці на 
тэлебачанне будзеце рабіць?

– Безумоўна. Буду 
выкарыстоўваць усе магчымасці, 
якія ёсць. Я нават выкарыстоўваю 
магчымасці ўкраінскага тэлебачання.

– Але ў кожнай беларускай хаце 
і кватэры ёсць беларускія каналы, 
а не ўкраінскія. Трэба імкнуцца 
туды трапіць.

– Туды мы сёння не трапім. Але 
ёсць вопыт бальшавікоў. У іх не было 
радыё і тэлебачання. У іх была “Іскра”, 
і з яе запалілася полымя. Адзін лісток 
перадаваўся з рук у рукі, і сваёй ідэяй 
яны заразілі масы.

– Часы былі іншыя.
– Наша задача вось якая: есць 

перадвыбарная праграма, яна павінна 
быць надрукавана і пайсці ў народ.

“Трэба будзе змяніць 
усе мясцовыя ўлады,  

а гэта каля  
42 тысяч чыноўнікаў”

– Што ж у вас за праграма? 
Чым вы можаце пакарыць 
сярэднестатыстычнага беларуса? 
За якія вашы ідэі выбаршчык 
гатовы будзе галасаваць і 
патрабаваць, каб яго голас быў 
пачуты?

– Гэта праграма цалкам 
накіравана на чалавека. Каб чалавек 
у нашай краіне жыў заможна і вольна. 
Мы рыхтуем яе ўжо два гады.

Першае, што зрабілі пасля 2010 
года, – паспрабавалі сабраць людзей 
з сур’ёзным палітычным, эканамічным 
досведам, інтэлектуалаў. Іх, шкада, 
няшмат. Але яны ёсць. І гэта праграма 
– прадукт дзейнасці гэтай каманды.

– Хто ў гэтай камандзе?
– Пакуль мне не хацелася б 

называць іх прозвішчы. Гэтыя людзі 
не проста інтэлектуалы, гэта людзі 
з велізарным досведам, вопытам 
працы. Але ў нашай краіне яны не 
былі запатрабаваны, былі выціснуты, 

апынуліся на ўзбочыне. Яны 
валодаюць некалькімі замежнымі 
мовамі, чытаюць не толькі беларускую 
і расійскую прэсу, але і замежную. 
Яны ведаюць з першакрыніц, што 
адбываецца ў свеце і як Беларусь там 
успрымаецца.

– Калі шчыра, чытаючы вашу 
праграму, злавіла сябе на думцы, 
што зашмат у ёй папулізму. І 
Кіраўніцтва справамі прэзідэнта 
расфарміруеце, і колькасць 
міністэрстваў і ведамстваў 
зменшыце, а ўнутраныя войскі 
наогул ліквідуеце…

– Наша жыццё не мае аднаго 
накірунку. Яно разнастайнае. 
Кагосьці цікавіць адукацыя, кагосьці 
– праблемы беспрацоўя, кагосьці – 
медыцына, энергетыка і г.д. Праграма 
наша вельмі сцісла перадае асноўныя 
канцэпцыі. Пад кожным яе пунктам 
распрацаваны яшчэ пакет таго, што 
і як трэба рабіць. У праграме няма 
нічога лішняга. І няма там папулізму. 
Усе рэчы, якія там ёсць, вырашаюцца 
проста палітычна. Напрыклад, трэба 
будзе змяніць усе мясцовыя ўлады, а 
гэта каля 42 тысяч чыноўнікаў.

Эканоміка – гэта асобны раздзел, 
і ім павінны займацца эканамісты. 
Прэзідэнт не павінен займацца 
эканомікай. Ён павінен займацца 
асноўным накірункам руху краіны 
(куды рухаемся, чаго жадаем і што 
робім), каб менавіта засяродзіцца на 
інтарэсах свайго народа.

“Лукашэнка будзе 
губляць уладу і будзе 

яе абараняць”
– Чым скончылася выбарчая 

кампанія для многіх кандыдатаў 
у прэзідэнты на мінулых 
выбарах, думаю, нагадваць не 
трэба. Статкевіч да гэтага часу 
ў турме. Вы гатовы ў выпадку 
непрымірымых рознагалоссяў з 
уладай да падобных ахвяр?

– Праблема вось у чым: ніхто не 
зрабіў сур’ёзнага аналізу выбараў 
2010 года. Перад выбарамі мы 
на Брэстчыне стварылі кааліцыю 
“Спадчына” і заклікалі ўсіх кандыдатаў 
зняцца з выбараў. Калі ты ідзеш і за 
табою людзі, а наперадзе – сцяна, 
ты нясеш адказнасць за людзей. Што 
атрымалася? Кандыдаты заклікалі 
людзей на Плошчу. Заклікалі ўсе, але 
ніхто з іх не верыў, што людзі пойдуць. 
Гэта ўсё нагадвала гапоншчыну, калі 
людзей заклікалі туды без плана, без 
дамоўленасцяў. А людзі прыйшлі. 
Людзі трапілі ў пастку. Іх збівалі 
жорстка, у кроў. Кідалі ў турмы, потым 
пазбаўлялі працы. А ў той жа момант, 
калі збівалі людзей, у некаторых 
выбарчых камісіях прысутнічалі і 
прадстаўнікі псеўдаапазіцыйных 
партый, і яны падпісвалі пратаколы 
аб перамозе Лукашэнкі на гэтых 
выбарах.

– Заклікаць на Плошчу вы не 
будзеце?

– Сітуацыя мяняецца. Калі мяне 
запытваюць у Кобрыне “Чаму ты 
не вядзеш людзей за сабой?”, я 
адказваю, што я кожную раніцу пра-
чынаюся, выходжу ў двор і гляджу: 
за плотам ніхто не стаіць, людзі не 
прыйшлі і не завуць. А ў 1997 год-
зе звалі. Я тады быў індывідуальным 
прадпрымальнікам, і звалі мяне 
прадпрымальнікі, таму што былі пры-
няты новыя падатковыя правілы, па 
якіх яны павінны былі плаціць пада-
так, роўны палове абароту. Прычым 
былі прыняты заднім чыслом. І людзі 
прыйшлі. Шмат людзей. Я іх узначаліў, 
мы зладзілі страйк. Да нас далучыліся 
іншыя, страйк перакінуўся на Брэст, 
Гродна, Мінск, іншыя гарады. І мы 
дабіліся свайго: падатковыя змены 

былі адменены.
Тады, у 1997 годзе, пад ударам 

апынуліся прадпрымальнікі, а сёння – 
мы ўсе: настаўнікі, урачы, працоўныя, 
фермеры… У краіне адбываецца 
велізарны эканамічны крызіс. Людзі 
прагнуць перамен. І нас пераважная 
большасць. Людзі маўчаць, але ж нас 
большасць!

Безумоўна, я хвалююся за тых, 
хто будзе ў маёй камандзе. І адразу 
трэба іх папярэдзіць: рэпрэсіі будуць. 
І рэпрэсіі, не выключана, страшныя. 
Лукашэнка будзе губляць уладу і буд-
зе яе абараняць. Задача грамадства 
– зрабіць так, каб перадача ўлады 
прайшла без крыві.

“Жонка перажыла 
дзве мае выбарчыя 

кампаніі”
– Давайце пагаворым пра вас. 

Раскажыце: у якой сям’і вы раслі, 
хто вашы бацькі?

– Я нарадзіўся ў Кобрыне ў 1970 
годзе. Бацькі пераехалі з вёскі ў 
Кобрын, калі горад бурна развіваўся 
і патрабаваліся працоўныя рукі. У 
Кобрыне нарадзіўся і мой брат.

Скончыў школу №5 г.Кобрына з 
срэбраным медалём. З 4-га па 9-ы 
клас быў кіраўніком савета піянерскай 
дружыны. І скажу вам цікавую 
рэч: сёння многія з тых, хто быў у 
піянерскіх і камсамольскіх штабах, 
мяне падтрымліваюць. І ведаеце 
чаму? Таму што гэта людзі з актыўнай 
жыццёвай пазіцыяй. Хаця бываюць і 
пытанні: як з актыўнага піянера вырас 
актыўны дэмакрат?

Безумоўна, паўплывала выхаван-
не. Я рос пад гукі Радыё Свабода і 
“Голасу Амерыкі”, лавілі хвалі раз-
ам з бацькам. Адчуванне, што 
камуністычны строй – часовая з’ява, 
штучная, прысутнічаў заўсёды. Бацька 
мой, Васіль Мех, на пачатку 1990-х 
узначальваў суполку БНФ у Кобрыне. 
А я 19, 20 і 21 жніўня 1991 года быў 
у Маскве на абароне Белага дома 
падчас путчу. На нашу барыкаду ішлі  
БМП. І тры чалавекі, якія былі побач са 
мною, загінулі. Мне тады быў 21 год.

– Спецыяльна паехалі ў 
Маскву?

– Пасля школы я паехаў пасту-
паць у Маскву, у Інстытут грамадзян-
скай авіяцыі. Быў адзіны з Беларусі, і 
дакументы ў мяне прынялі толькі таму, 
што мая цётка, якая жыла ў Маскве, 
напісала паперу, што, калі мяне 
залічаць, яна прадаставіць мне жыл-
лё. Толькі на гэтай падставе мне далі 
магчымасць здаваць іспыты. Ніколі ў 
Маскве нікога з саюзных рэспублік 
не чакалі.

Інстытут я скончыў паспяхова, 
вярнуўся дадому. Меркаваў, што 
буду працаваць у Брэсцкім аэрапор-
це. У 1994 годзе была вялікая пер-
спектыва развіцця авіяцыі, таму што 
Захад вырашыў зрабіць нашу краіну 
зонай транзітнай авіяцыі, планава-
лася 4 мільярды долараў укласці 
ў развіццё навігацыйных сістэм 
беларускіх аэрапортаў. Гэта быў бы 
сур’ёзны авіямост паміж Захадам і 
Усходам. Але выступіў Лукашэнка 
і сказаў, што Захад – наш галоўны 
вораг, і гэтая праграма была згор-
нута. Мы атрымалі заняпад грамад-
зянскай авіяцыі. І ў 1994 годзе я ўжо 
не пайшоў працаваць у аэрапорт, 
таму што з 25 рэйсавых самалётаў не 
засталося ніводнага. Усё было скаса-
вана. Аэрапорт не зачынены і па сён-
ня, але знаходзіцца ў кволым стане.

Дарэчы, грамадзянская авіяцыя – 
гэта паказчык развіцця краіны. Калі 
працуюць моцныя аэрапорты, лята-
юць самалёты і жыхары краіны кары-
стаюцца гэтым транспартам – гэта і 
ёсць узровень жыцця насельніцтва. 

Які ён сёння ў Беларусі – думаю, 
адказ ведае кожны.

– Але вернемся да вашай 
біяграфіі. У 1994 годзе вы прыйшлі 
працаваць у “Белтрансгаз” і 
зрабілі там паспяховую кар’еру…

– Пачынаў з простага машыніста. 
Але, калі шмат працуеш, калі адказ-
ваеш за сваю справу і твая работа 
якасная, на цябе звяртаюць увагу. 
Прыйшлося скончыць Наваполацкі 
ўніверсітэт. З адзнакай. Прапанавалі 
месца інжынера ў службе газараз-
меркавальных станцый. Гэта вельмі 
адказная служба, запатрабаваная. 
Хачу сказаць, што я ўдзельнічаў у 
газіфікацыі Палесся: Драгічына, 
Іванава, Пінска, Століна, Лунінца, 
Давыд-Гарадка. Нідзе не гаварыла-
ся, чаму менавіта гэты регіён быў так 
хутка газіфікаваны. А таму, што там 
у якасці паліва ўжываліся дрэвы, а 
ў попеле ўтрыманне радыенуклідаў 
перавышала дапушчальную норму ў 
30–60 разоў!

– Жыццёвыя ўніверсітэты вы 
прайшлі няпростыя. Пасля зваль-
нення з “Белтрансгаза” доўга 
заставаліся без працы?

– Калі мяне звальнялі з пра-
цы, у КДБ казалі: “З’язджай. Ты 
нідзе не ўладкуешся”. Я не з’ехаў. 
Яны, напэўна, не думалі, што я ста-
ну сантэхнікам, што я ўстану на 
калені – такая спецыфіка работы 
па ўсталяванні сістэмы ацяплення. 
Але я не ўстаў і ніколі не ўстану на 
калені перад гэтай уладай. Я ўстаў на 
калені перад народам, перад сваімі 
кліентамі. І мне не сорамна.

– Вы жанаты чалавек, баць-
ка дваіх сыноў. Збіраецеся 
выкарыстоўваць у перадвыбар-
най кампаніі вобраз станоўчага 
сем’яніна?

– Мяркую, што па гэтым накірунку 
прэтэнзій з боку людзей да мяне 
не будзе... Не буду абмяркоўваць 
сямейнае становішча Лукашэнкі, 
гэта яго асабістае. Але лічу, што калі 
ты прэзідэнт, то ўсё тваё жыццё – 
публічнае. Прэзідэнт павінен даваць 
прыклад іншым.

– Як сям’я паставілася да 
вашай ідэі ісці ў прэзідэнты?

– Жонка перажыла дзве мае 
выбарчыя кампаніі. Я не толькі ў 2008-
м, але і ў 2004 годзе балатаваўся 
кандыдатам у дэпутаты Палаты 
прадстаўнікоў. Кампаніі гэтыя былі 
вельмі напружаныя. Падрыхтоўка да 
выбараў 2004 года ішла вельмі цяжка. 
Мы ў поўнай таямніцы збіралі каман-
ду, бо ў краіне ішло наступленне на 
ўсё нацыянальнае, на ўсё беларускае, 
а я – сябра Партыі БНФ. Людзі былі 
запалоханыя, баяліся наступстваў. 
Ва ўлад былі спадзяванні, што мяне 
ніхто не ведае, што я не набяру ніякіх 
галасоў. Але іх спадзяванні былі мар-
ныя.

За месца ў парламенце я змагаўся 
з Віктарам Кучынскім, які ўжо быў 
дэпутатам, і прадстаўніком ад мяс-
цовай улады Аляксандрам Зазулем. І 
разам з Кучынскім потым ішоў да гар-
выканкама за сваёй перамогай. Таму 
што ў мясцовых камісіях былі і мае 
людзі, і людзі Віктара Кучынскага, яны 
тэлефанавалі і казалі: “Вы з Кучынскім 
наперадзе, спатрэбіцца другі тур”. Але 
ж пераможцам збіраліся абвясціць 
Зазулю. І мы з Кучынскім пайшлі 
“браць” райвыканкам. Скончылася 
ўсё тым, што выклікалі АМАП, маю 
каманду адціснулі на першы паверх, 
а куды знік тады Кучынскі, я ўжо і 
не памятаю. Але ж потым у 5 гадзін 
раніцы нам абвясцілі, што Кучынскі 
перамог.

– Не магу не запытацца пра 
дзяцей…

– Сынамі я ганаруся. Ганаруся 
тым, што яны сур’ёзныя хлопцы, 
што добра вучацца, умеюць праца-
ваць. Старэйшы сын зараз вучыцца 
ў Польшчы па праграме імя Кастуся 
Каліноўскага, малодшы рыхтуец-
ца да паступлення. Калі ў мяне былі 
сур’ёзныя аб’екты і даводзілася 
працаваць ноччу, яны прыходзілі і 
дапамагалі мне, хаця яшчэ вучыліся ў 
школе. Сыны ганарацца тым, што яны 
беларусы. Адным словам, мая сям’я – 
мая каманда.

***
Калі гэтае інтэрв’ю было падрых-

тавана да друку, стала вядома, што 
ў Беларусі ствараецца новая гра-
мадская арганізацыя – рух «За 
дзяржаўнасць і незалежнасць 
Беларусі». І ўжо ёсць ініцыятыўная 
група, якая зоймецца падрыхтоўкай 
з’езда руху. Узначаліў яе вядомы 
паэт, кандыдат у прэзідэнты на выба-
рах 2010 года Уладзімір Някляеў. А 
намеснікам стаў Аляксандр Мех.

– Гэта і ёсць ваша каманда? – 
удакладніла я ў Аляксандра. – Але ж і 
Уладзімір Някляеў намякае, што не 
выключаны ягоны ўдзел у выбарах 
у якасці кандыдата ў прэзідэнты.

– Да нядаўняга часу з Уладзімірам 
Някляевым мы не былі асабіста зна-
ёмы. Зараз ідзе працэс кансалідацыі 
нацыянальных сіл. Я прыхільнік гэтага 
яднання і зраблю ўсё, каб гэтыя сілы 
дзейнічалі разам.

Марыя ЭЙСМАНТ.

«Без палітычнай волі  
дзевяці з паловай мільёнаў 

насельніцтва ніякіх сур’ёзных 
змен у нашай краіне не будзе»

Індывідуальны прадпрымальнік з Кобрына Аляксандр Мех мае намер паспрачацца за прэзідэнцкае крэсла.

Сумны рэкорд
Аргкамітэт па стварэнні 

партыі «Беларуская хрысціянская 
дэмакратыя” збіраецца падаць заяўку 
ў Кнігу рэкордаў Гінеса ў катэгорыі 
«Самая шматлікая колькасць адмоў у 
рэгістрацыі партыі».

Такім чынам аргкамітэт прыцяг-
вае ўвагу да праблемы нерэгістрацыі 
палітычных партый і грамадскіх 
арганізацый у Беларусі, паведамляе 
прэс-служба арганізацыі. Апошняя 
партыя ў Беларусі была зарэгістравана 
ў 2000 годзе – 15 гадоў таму.

«Немагчымасць зарэгістраваць 
партыю ці грамадскае аб’яднанне – 
адно з галоўных парушэнняў грамадскіх 
свабод у Беларусі. Рэгістрацыя партыі 
– гэта як выдача пасведчання аб 
нараджэнні чалавека, прызнанне таго, 
што такая партыя існуе. А што з ёй 
будзе далей, пакажа час. Але дзяр-
жава замест таго, каб зарэгістраваць 
БХД, паступае несправядліва, недэ-
макратычна і нелагічна. Утварэнне 
партыі БХД – факт, прызнаны ўсімі, 
апроч улад Беларусі. Пара пераа-
долець страхі, справіцца з фобіямі і 
перавесці ўзаемадзеянне з БХД у нар-
мальнае рэчышча ў рамках закона”, 
– адзначыў сустаршыня аргкамітэта 
Георгій Дзмітрук.

БХД атрымала чатыры адмовы ў 
рэгістрацыі партыі. Не атрымалася 
зарэгістраваць і ніводную з абласных 
арганізацый. Пяты ўстаноўчы з’езд 
аргкамітэт Партыі БХД збіраецца 
правесці 13 чэрвеня.

ДИПКУРЬЕР

Посольство 
США  

в Минске 
сообщило  

о расширении 
перечня  

визовых услуг
С 1 июня 2015 года Посольство 

США в Минске начнет прием заявле-
ний о продлении текущих и возобнов-
лении истекших менее четырех лет 
назад виз. В некоторых случаях для 
этого заявителям не нужно будет даже 
приходить на собеседование в посоль-
ство.

«Новой процедурой смогут вос-
пользоваться те, у кого последняя виза 
истекла не более чем четыре года 
назад, чьи отпечатки пальцев уже есть 
в нашей системе и кто будет обра-
щаться за визой той же категории, – 
сообщает пресс-служба посольства. – 
Для того, чтобы облегчить процедуру 
возобновления виз тем из вас, кому не 
нужно будет приходить на собеседо-
вание и кто живет далеко, мы позво-
лим сдавать документы не лично, а 
через других людей».

В августе прошлого года 
Посольство США также расширило 
список оказываемых визовых услуг, 
включив в него визы F, M, J и P и 
возобновление большинства катего-
рий виз. Все обращающиеся за виза-
ми в других категориях, не упомяну-
тых выше, должны будут, как и пре-
жде, обращаться в посольства США в 
соседних странах. Однако Посольство 
США обещает рассмотреть возмож-
ность расширения в будущем визовых 
услуг в других категориях.

ЗДАРЭННЕ

З-за міс?

Праваахоўнікі Гродна шукаюць 
невядомых зламыснікаў, якія напалі 
на бізнесмена, вядомага прадзюсара, 
заснавальніка конкурсу «Міс Гродна» 
Ігара Ляговіча. 

Непрыемнае здарэнне адбылося 
22 мая. Ігар Ляговіч вяртаўся дадому 
ўвечары з фіналу конкурсу «Міс Гродна 
2015», на яго напалі невядомыя людзі, 
збілі і забралі 3 мільёны беларускіх 
рублёў. Зараз вядомы прадзюсар 
знаходзіцца ў аддзяленні нейрахірургіі 
гродзенскай бальніцы.

БУДЬ ЗДОРОВ!

В ожидании… 
сердца

Сегодня в Беларуси трансплан-
тации почки ждут около 700 человек, 
печени – 90, поджелудочной железы 
– 25, легкого – 20 и около 40 человек 
ожидают пересадки сердца.

Такие данные обнародовал глав-
ный внештатный трансплантолог 
Минздрава, руководитель РНПЦ 
трансплантации органов и тканей 
Олег Руммо. Кстати, по его словам, 
пересадка органа одному и тому же 
пациенту может выполняться неогра-
ниченное количество раз, то есть 
каких-либо ограничений с медицин-
ской точки зрения нет. Если челове-
ку требуется повторная пересадка, 
то он вновь попадает в общий лист 
ожидания. Напомним, что гражда-
нам Беларуси операции по пересадке 
органов делаются бесплатно.

З Зянонам Пазьняком  
і сынам Аляксандрам.
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ВАС ИНТЕРЕСУЕТ ФОТААКНО

БОЛЬ

...І няма зараз да помніка ні дарогі, ні сцежкі
Добрага дня, добрага здароўя 

вам, паважаная рэдакцыя “Народнай 
Волі”! З вялікай просьбай звяртаюся 
да вас: дапамажыце нам, калі ласка, 
адстаяць справядлівасць.

Ёсць у Смалявіцкім раёне Мінскай 
вобласці пасёлкі Антапольскі і 
Юзэфава. Ніхто не ведае, калі з’явіліся 
на карце гэтыя пасяленні, але даўно, 
яшчэ да рэвалюцыі, яны ўваходзілі 
ў Юраўскую воласць Барысаўскага 
павета. Далей – відаць, пасля 
рэвалюцыі 1917 года – уваходзілі ў 
Юраўскі сельскі Савет Смалявіцкага 
раёна.

Раней старажылы гаварылі, што 
гэтая зямля была ўласнасцю нейкага 
пана Юзэфа, адсюль і назва пасёлка 
Юзэфава. Затым зямля перайшла ва 
ўласнасць пана Шмыта! Але дакладна 
сказаць нельга. Даўно пайшлі з 
жыцця нашы дзядулі, бабулі, бацькі, 
няма ў каго запытацца, а з жыхароў 
пасёлка, што засталіся, я зараз самая 
старэйшая. У гэтым годзе спадзяюся 
адзначыць 87 гадоў. Я адтуль родам і 
ўсім сэрцам звязана з гэтай зямелькай 
і тымі людзьмі, што засталіся. Вымірае 
мой пасёлачак, мая вёсачка. Але не ў 
гэтым справа. Я хачу расказаць пра 
добрых людзей, за якіх прашу, якія 
самі ўжо ніколі нічога не папросяць.

Згубіліся сярод балот і лясоў два 
глухія пасёлачкі – Антапольскі, які 
меў 18 двароў, і Юзэфава, які меў 28 
двароў. Іх раздзяляла адлегласць каля 
800 метраў. Так, глухія па тым далёкім 
часе, бо не было тады ні радыё, ні 
электрычнасці, а да раённага цэнтра 
Смалявічы 20 кіламетраў. Тут жылі 
добрыя, сумленныя і працавітыя людзі. 
Мелі невялікія надзелы зямлі. Кожны 
меў сваю гаспадарку: каня, карову і 
іншую жывёлу, тэхнічны інвентар для 
апрацоўкі зямлі. Адным словам, жылі 
аднаасобна, але дружна між сабой. 
Разам святкавалі святы, гулялі вяселлі, 
хрысціны, радніліся. Жылі, можна 
сказаць, як родныя людзі. Яны былі 
гаспадарамі сваёй зямлі.

І тут у 1928 годзе – калектывізацыя. 
Не хацелася людзям уступаць 

у калгас, развітвацца са сваёй 
уласнай гаспадаркай, дзе ты сам 
гаспадар. Але што зробіш? Супраць 
улады не пойдзеш. Тры гады шла 
калектывізацыя. Скончылася ў 1930 
годзе. Усё абагулілі; аддалі як бы 
добраахвотна, але са слязамі на вачах.

Пачалося калгаснае жыццё. У 
калгас увайшлі пасёлкі Юзэфава, 
Антапольскі, Сарнацкая і 25 
гаспадарак-хутароў. Усе землі і ўсё, 
што меў чалавек, стала агульным. 
Калгас назвалі “Чырвоны Пуцілавец” 
Юраўскага сельсавета Смалявіцкага 
раёна. Цяпер трэба было працаваць 
калектывам і прывыкаць да новага 
ладу жыцця. Прыкладам усім быў 
наш старшыня калгаса Уладзімір 
Красоўскі. Наш мясцовы чалавек, ён 
нічога не браў сабе ў кішэню, як цяпер 
некаторыя чыноўнікі, якія дарваліся 
да ўлады. Свой прысядзібны надзел 
зямлі ён заўсёды засяваў апошнім – 
пасля таго, як пасеюць усе калгаснікі. 
На жаль, гэты вельмі добры чалавек не 
дажыў да канца вайны – расстралялі 
фашысты.

Памятаю, як у нашу вёсачку 
прыйшла гэта жудасная вестка – вайна! 
Людзі сабіраліся талакой. Мужчыны 
ціха гаманілі. Жанчыны плакалі. 
Толькі мы, дзеці, не зусім добра ўсё 
разумелі. Тады стаяла ціхае, гарачае 
лета. Навокал была такая прыгажосць! 
Красавала жыта. Чакалі добрага 
ўраджаю. А 23 чэрвеня мужчыны 
атрымалі павесткі з ваенкамата. Ужо 
ішла вайна, гінулі людзі. 24 чэрвеня 
на калгасным двары сабраліся ўсе 
тыя, хто ішоў на вайну. Праводзілі 
ўсім калгасам. Вакол заплаканыя 
твары. Мужчыны спрабавалі спяваць, 
трымаліся весела, падбадзёрваючы 
жанчын, але ў вачах улоўлівалася 
вялікая смуга. Сорак тры пахавальныя 
прыйшлі ў нашу маленькую вёсачку за 
гады вайны.

…Яшчэ не высахлі слёзы ў 
нашых жанчын – ізноў прыйшлося 
плакаць. У гэты дзень па шашы 
ішлі калонамі чырвонаармейцы, з 
Жодзінскага напрамку на Лагойск. 

Гэта былі маладыя хлопцы, прызыўнікі 
тэрміновай службы. Відаць было, 
што прайшлі немалую адлегласць. 
Былі вельмі змораныя. Ім далі трошкі 
адпачыць. Мы, дзеці, прыносілі ім ваду, 
яны налівалі ў свае біклажкі. Жанчынам 
яны аддавалі свае неадпраўленыя 
пісьмы, фатаграфіі, прасілі адаслаць 
іх родным. Яны добра ведалі, што 
ваяваць ім не прыйдзецца. Куды 
можна было дайсці пешшу…

А праз некалькі дзён немцы ўжо 
ехалі на матацыклах у напрамку 
Жодзіна.

Мінск у агні. У нашай вёсцы шмат 
бежанцаў, якія ўцяклі ад бамбёжак. 
Ім патрэбны прытулак, а для нашых 
добрых людзей няма нікога лішняга. 
Усіх прынялі як родных, размясцілі, 
накармілі. Усе разам чакалі лепшага 
часу.

За тры гады нямецкай акупацыі 
нашы людзі не здрадзілі сваёй 
радзіме, нікога не выдалі, ніякіх 
даносаў, не пайшлі служыць у паліцыю, 
не сталі нямецкімі прыслужнікамі. У 
нашага блізкага суседа хавалася 

дзяўчына-яўрэйка. Яна працавала 
настаўніцай разам з яго дачкой. Яе 
звалі Сара, але мы называлі яе Ліда. 
Суседзі ведалі, хто хаваецца, але крый 
Божа выдаць яе ды гаспадара! Так яна 
пражыла тут доўгі час, а потым пайшла 
ў партызаны.

У 1942 годзе, пры новым нямецкім 
парадку, адкрыліся школы. Па якой 
праграме вучыліся дзеці, не ведаю, я 
ў школу не хадзіла. Адкрылі цэрквы. 
Людзі сталі хадзіць у царкву з надзеяй 
на нешта лепшае. Але гэта не 
выратоўвала: сёння маліўся, а заўтра 
мог загінуць. У былым саўгасе “Косіна” 
абаснаваўся нямецкі гарнізон. Гэта 
ўсяго чатыры кіламетры ад нас. Немцы 
рабілі частыя налёты на нашы пасёлкі. 
Пры кожным налёце гінулі мірныя 
людзі. Усяго, што давялося перажыць 
маім аднавяскоўцам, не апішаш. Але 
некалькі фактаў я хачу расказаць. 

Трое дзетак і старэнькая бабуля 
пасвілі каровы на сенажаці, каля 
балота. І тут па дарозе едуць немцы. 
Дзеткі і бабуля пабеглі ў балота і 
схаваліся пад кусцікам, сядзелі, 

прытуліўшыся адзін да аднаго. Немцы 
пабеглі за імі, нашлі і расстралялі іх 
разрыўнымі кулямі. Дзеткам было 
дзевяць, сем і тры гады, а бабулі 
за семдзесят. Так іх і знайшлі пад 
кусточкам. Вось такая жорсткасць! 
Бачылі ж, што не партызаны і не 
дарослыя людзі. 

Мужчыну забілі за тое, што 
выкапаў яму на сваім агародзе: хацеў 
нешта захаваць. Білі да паўсмерці пры 
дзецях, а потым застрэлілі і ўкінулі ў 
тую яму. 

Калі здараліся налёты і ў вёску 
прыходзілі немцы, людзі, хто мог, 
уцякалі ў балота. Неяк мужчыну злавілі, 
прывялі ў вёску. Усіх людзей выгналі на 
аселіцу, а яго палажылі і білі суччам, 
якім раней гарадзілі плот. Сук ламаецца 
– бяруць другі, трэці… Людзі не могуць 
глядзець, плачуць, адварочваюцца, 
каб не бачыць. Тады падыходзяць 
да таго, хто выказвае няшчаснаму 
спачуванне, і бьюць яго. Калі мужчына 
ўжо быў у непрытомнасці, стрэлілі ў 
галаву. Гэтым паказалі, што трэба іх 
сустракаць, а не ўцякаць. Кожны такі 
налёт – чатыры-пяць забітых, цяжка 
параненыя, якія потым засталіся 
інвалідамі на ўсё жыццё.

Што рабіць? Як выжыць? Нехта 
хаваўся ў балоце, нехта зрабіў 
зямлянку ў лесе. Але гэта тыя, у каго 
ў сям’і ўсе дарослыя, а ў каго малыя 
дзеці, застаюцца дома.

Навокал гарэлі вёскі з людзьмі. 
Гэтая бяда не абышла і наш пасёлачак 
Антапольскі. 19 верасня 1943 
года на вялікае свята Прачыстая ў 
поўдзень немецкія карнікі акружылі 
вёску і ўчынілі расправу над мірнымі 
людзьмі. Яны загналі ўсіх людзей у 
хлеў Данілы і зажыва іх спалілі. Таго, 
хто спрабаваў уцякаць, даганяла 
куля. Білі аўтаматнымі чэргамі. 
Раненых даганялі і дабівалі. Так уцякаў 
сямігадовы хлопчык Ванечка, быў 
паранены ў ножку, але спадзяваўся 
выжыць. Схаваўся ў снапы, якія яшчэ 
былі на полі. Карнік бег за ім, знайшоў 
і застрэліў. Усіх, хто ўцякаў, спасціг 
такі лёс. Дзве сям’і – Ванзонкі (шэсць 

чалавек) і Грузды (чатыры чалавекі) – 
карнікі знайшлі ў каноплях. Іх адвялі на 
канец вёскі і расстралялі. Пад трупамі 
засталася жывой толькі параненая 
дзесяцігадовая Алачка. Ёй разрыўной 
куляй раздрабіла правае плячо. 
Сцякаючы крывёй, яна праляжала да 
самага позняга вечара пад грудай 
халадзеючых цел. Так яна выжыла, 
але на ўсё жыццё засталася інвалідам. 
Познім вечарам тыя, хто застаўся 
ў жывых, вывезлі забітых у вёску 
Хаценава і там пахавалі. Назаўтра, 
ледзь развіднелася, баючыся налёту 
карнікаў, Даніла са сваім пляменнікам 
Стасем сабралі ўсе астанкі з папялішча 
і пахавалі ў брацкай магіле ў вёсцы, на 
зямлі, на якой яны жылі, якую ўздоўж 
і ўпоперак стапталі босымі нагамі. 
Хавалі без труны, праліваючы мора 
слёз.

Калі скончылася вайна, Даніла, 
які застаўся жывы, зрабіў драўляную 
агароджу і крыж. У яго тут пахавана 
ўся сям’я. Пэўна, за такі доўгі час 
яму прыйшлося мяняць усё не адзін 
раз. Дрэва згнівала, і ўсё прыходзіла 
ў нягоднасць. Але ён нікога і нічога 
не прасіў. Ён добра разумеў 
пасляваенную абстаноўку. Вёскі, 
якія ўваходзілі ў калгас, спалены. 
Мужчыны з вайны не вярнуліся, удовы 
з дзецьмі засталіся сам-насам. Самі 
аралі і сеялі, нават у плуг упрагаліся, 
не было коней. Так і спраўляўся сам 
Даніла, даглядаў месца пахавання 
аднавяскоўцаў. Месца, дзе была 
вёска, стала суцэльным полем, пра 
трагедыю нагадвала толькі брацкая 
магіла.

Раней да гэтага пахавання можна 
было дайсці: пакідалі дарогу даўжынёй 
200 метраў. Пасля смерці Данілы 
знайшоўся добры сваяк, Аляксандр 
Ціхановіч, ён за свае грошы паставіў 
восем гранітных помнікаў, абгарадзіў 
іх металічным ланцугом і пасадзіў 
бярозку. Яна адна пільнуе пакой і 
беражэ памяць... Нам бы дзякаваць 
яму, што ўвекавечыў гэтых добрых 
людзей, але, на жаль, ён таксама 
памёр. 

Самае прыкрае, што няма зараз 
да помніка ні дарогі, ні сцежкі. Усё 
поле засяваюць кукурузай ці іншай 
культурай, і цяжка знайсці гэтае 
пахаванне. Справа ў тым, што 
нашага Юраўскага сельсавета зараз 
няма, усё перададзена сельсавету 
Усяж, няма і калгаса “Парыжская 
камуна”, які насіў гэтую назву пасля 
вайны. Зямля наша прададзена і 
належыць адкрытаму акцыянернаму 
таварыству “Смалявіцкая бройлерная 
птушкафабрыка”. Падпарадкоўваецца 
кампаніі “Сервалюкс”. Генеральны 
дырэктар – Сяргей Генадзьевіч 
Рамчанка. Ён малады, вайны не ведае, 
пораху не нюхаў. Але ж пахаванне 
знаходзіцца не ў далёкай глушы, 
а ўсяго ў 12 кіламетрах ад лыжнага 
комплексу “Сілічы”.

Тут ляжаць ахвяры вайны. Памяць 
аб іх увекавечана не дзяржавай, 
а добрымі людзьмі, але  да гэтага 
пахавання ім няма доступу, няма 
дарогі. Пакуль пасевы не вырастуць, 
гэтыя помнікі відаць з шашы, з левага 
боку – як едзеш з Лагойска, з правага 
– як едзеш з Жодзіна на Лагойск. 
Людзі нашай вёскі ходзяць і хадзілі б 
часцей на брацкую магілу, калі б быў 
доступ, калі б была дарога, каб хадзіць 
не па гразі і зарослым полі.

Тут ляжаць людзі, яны вартыя 
ўвагі. Аб гэтым нельга забываць. 
Вельмі вас прашу ад усіх, хто 
наведвае гэтае пахаванне, і ад тых, 
якія тут пакояцца і ўжо ніколі нічога 
не папросяць: дапамажыце нам, 
каб да помніка не зарасла народная 
сцежка! Вельмі спадзяюся на вашу 
дапамогу: надрукуеце ў газеце мой 
артыкул – можа, мясцовыя ўлады 
звернуць на яго ўвагу. І тады з’явіцца 
дарога да брацкай магілы, і паставяць 
слуп з указальнікам “Тут быў пасёлак 
Антапольскі, які 19 верасня 1943 
года нямецкія карнікі спалілі разам з 
людзьмі”. І тады можна будзе на поўны 
голас сказаць: “Ніхто не забыты, нішто 
не забыта!”

Марыя ІВАНОВА-КУЛІНКОВІЧ,
цяпер жыхарка Мінска.

Номер 5 и номер 6

Технологический уклад – это те 
технологии, которые осваивает обще-
ство на определенном этапе своего 
развития. Чем выше доля современ-
ного техноуклада в экономике страны, 
тем более успешной и богатой стано-
вится эта страна.

Считается, что миром пройдены 
уже пять технологических укладов.

Первый – начало так называемой 
Первой промышленной революции 
(1772 год). Знаковое начальное собы-
тие – создание Ричардом Аркрайтом 
прядильной машины и строитель-
ство им текстильной фабрики в 
Кромфорде.

Второй – так называемая Эпоха 
пара (1825 год). Началась эта про-
мышленная эпоха с создания паровоза 
Locomotion №1 и строительства желез-
ной дороги Стоктон–Дарлингтон.

Третий – Эпоха стали, или Вторая 
промышленная революция. Начало – 
1875 год. Изобретение бессемеров-
ского процесса, создание на базе 
конвертера Бессемера завода Edgar 
Thomson Steel Works в Питтсбурге.

Четвертый – Эпоха нефти. Она 
началась в 1908 году с внедрения на 
предприятиях Форда ленточного кон-
вейера и выпуска автомобиля Ford 
Model T.

Пятый – Эпоха компьютеров 
и телекоммуникаций, или Научно-
техническая революция. Ее нача-
лом считается 1971 год, когда впер-
вые было употреблено название 
«Силиконовая долина» и появился 
первый микропроцессор Intel 4004.

Шестой технологический уклад – 
это, как считается, будет эпоха нано-
технологий, клеточных технологий. Он 

только начинается. Однако, по про-
гнозам, широкое использование этих 
технологий будет достигнуто уже к 
2018 году. Преимущество этого тех-
нологического уклада, как считается, 
будет состоять в резком снижении 
энергоемкости и материалоемкости 
производства, в конструировании 
материалов и организмов с заранее 
заданными свойствами.

Седьмой – Эпоха когнитивных 
технологий. Это то, что нас ждет в 
обозримом, но пока не обозначенном 
датами будущем. Слово cognitio озна-
чает «познание». То есть когнитивные 
технологии – это технологии, «рабо-
тающие» с нашим познанием: оцени-
вающие наше внимание, отслежива-
ющие наше состояние, следящие за 
работой мозга и пытающиеся «понять» 
человека.

Исследованиями в этой сфере 
занята когнитивистика – наука, раз-
вивающаяся на стыке нейрофизиоло-
гии, лингвистики, физиологии, мате-
матики, теории познания, психологии 
и теории искусственного интеллекта.

При помощи аппаратуры для маг-
нитно-резонансной томографии уда-
лось совершить настоящий переворот 
в когнитивных технологиях. Ученые 
проводят исследования работы мозга 
в различных ситуациях, пытаясь понять 
секреты функционирования высшей 
нервной деятельности человека.

Разобравшись с работой мозга 
человека, можно будет научиться вос-
производить полностью или частично 
его особенности. Это и будет началом 
реально действующего искусственно-
го интеллекта, способного к обучению 
или творчеству.

Иногда читаешь официальные сообщения и не 
можешь понять, о чем речь. Вот, например, на днях 
со ссылкой на пресс-службу правительства 
появились сообщения о том, что обсуждают 
корректировку директивы №3, посвященной 
экономии и бережливости. 

«Изменения и дополнения в директиву №3 будут 

касаться не только энергетической политики, но и 
целого ряда других направлений, таких как 
диверсификация экспорта, развитие новых отраслей 
и новых производств V и VI технологических 
укладов…» – говорится в официальном сообщении. О 
чем это они, что это за уклады такие?

Виктор ЖУКОВСКИЙ, г.Воложин.

ВОПРОС РЕБРОМ

ЧЫТАЧ–ГАЗЕТА

Дзіўная  
беларуская 
рэчаіснасць

Прачытаў матэрыял “Народ-
най Волі” пра цяжкую долю 
прадпрымальнікаў. Здзівіла пытан-
не, якім задаецца журналіст: “Чаму 
здаваць гандлёвыя павільёны ў 
арэнду больш выгадна, чым ганд-
ляваць?”.

Не, усё правільна, усё так. 
Але ж такое самае пытанне можна 
адрасаваць шэрагу заводаў, 
фабрык, праектных інстытутаў… 
Ім больш выгадна здаваць свае 
плошчы ў арэнду ці ўвогуле не 
выкарыстоўваць, чым працаваць 
і выпускаць прадукцыю. Вось 
такая яна, дзіўная беларуская 
рэчаіснасць.

Іван ГУЛЯКЕВІЧ.
Мінск.

ШТО ХВАЛЮЕ…

Ать-два
На фоне российско-украинских событий я почти не 

надеюсь быть услышанной, но все-таки считаю, что о 
проблеме стоит говорить.

Может ли страна, не имеющая мощной экономики, 
иметь мощную армию?

Ответ очевиден – не может.
Однако политика нашего государства почему-то 

противоречит этой очевидности. Главное – «ать-два» и 
«аты-баты». А все остальное вторично. 

Приведу простой пример в подтверждение свое-
го вывода. Молодой человек поступил в вуз, получил 
отсрочку от призыва в армию. Но потом понял, что не 
совсем правильно выбрал специальность, и перевелся 
на другой факультет. Доучиться он не сможет – его при-
зовут в армию. 

Перевелся на заочный факультет – заберут в армию.
Сначала поступил в колледж, но потом понял, что 

вполне осилит высшее образование, и поступил в вуз – 
заберут в армию.

Что все это значит? Это значит, что специалисты 
государству не нужны. Ему больше нужны необразован-
ные солдаты. Разве это нормально? Разве это правиль-
ная политика?

Татьяна ХИЛЬКО.
Минск.

ПЫТАННЕ–АДКАЗ

Расія, Турцыя, Венесуэла… 
У мінулым нумары “Народнай Волі” прачытаў, як доўга ідзе працэс адмены візавага рэжыму 

паміж Ізраілем і Беларуссю. Цікава, а ў якія краіны беларусы ездзяць без візы?
А.Падабед, Мінскі раён.

Спіс краін, з якімі Беларусь мае бязвізавы рэжым уезду, 
ёсць на сайце Міністэрства замежных стран.

Акрамя большасці дзяржаў былога Савецкага Саюза 
(Азербайджан, Арменія, Грузія, Казахстан, Кыргызстан, 
Малдова, Расія, Таджыкістан, Узбекістан, Украіна) без віз 
на падставе міжнародных дагавораў грамадзяне Беларусі 

могуць ехаць у Венесуэлу, Кубу, Македонію, Манголію, 
Сербію, Турцыю, Чарнагорыю, Эквадор.

Таксама бязвізавы рэжым для беларусаў дзейнічае пры 
ўездзе ў Гандурас (з 2009 года), Малайзію (з 1998 года), 
Нікарагуа (з 2009 года), Панаму (з 2009 года), Перу (з 2003). 
Уведзены ён у аднабаковым парадку. 

КОРОТКО

Есть надежда 
покончить 

с глобальным 
бедствием

Продовольственная и сель-
скохозяйственная организация 
ООН (FAO) со штаб-квартирой в 
Риме объявила в своем ежегодном 
докладе, что количество голода-
ющих на планете составляет 795 
миллионов – на 216 миллионов 
меньше, чем в 1990–1992 годах.

В докладе ООН отмечается, 
что при наметившихся тенденциях 
преодоления голода есть надежда 
покончить с этим глобальным бед-
ствием еще при жизни нынешнего 
молодого поколения.

Министр обороны 
США Эштон 

Картер предостерег 
Китай от создания 

искусственных 
островов на 

спорных участках 
Южно-Китайского 

моря
 Он заявил, что американские 

военно-воздушные и военно-мор-
ские силы продолжат патрулиро-
вать международное воздушное 
пространство и воды региона. 
Картер выступил с этим заявлени-
ем на военной базе Перл-Харбор 
на Гавайских островах.

По данным США, за послед-
ний год Китай намыл несколько 
искусственных островов в Южном-
Китайском море для того, чтобы 
утвердить свое присутствие в 
регионе и обрести преимуще-
ство в территориальном споре с 
Вьетнамом, Тайванем, Малайзией, 
Филиппинами и Брунеем. Китай 
утверждает, что ему принадлежит 
около 80 процентов акватории 
богатого природными ресурсами и 
стратегически важного моря.

Богатые плачут: 
Швейцария 

отказывается  
от банковской 

тайны
Швейцария подписала согла-

шение с Евросоюзом об автома-
тическом обмене информацией о 
счетах своих граждан. 

С 2018 года страны Евросоюза 
будут регулярно получать имена, 
адреса, налоговые идентифика-
ционные номера и даты рожде-
ния своих граждан со счетами в 
Швейцарии, а также данные о 
балансе их счетов. 

Такой обмен информацией – 
серьезный удар по тем, кто прятал 
в швейцарских банках незадекла-
рированную прибыль, уклоняясь 
от уплаты налогов в своих странах. 
Особенно чувствительные потери 
понесут французские миллионеры, 
пытающиеся спрятать прибыль от 
налоговых органов, чтобы не отда-
вать государству 75 процентов с 
доходов, превышающих миллион 
евро в год.

19 турецких партий 
будут включены  

в бюллетени  
для голосования  

на парламентских 
выборах, которые 

пройдут в этой 
стране 7 июня

Среди них – коммунисты, либе-
ралы, исламисты, бывшие правя-
щие партии и другие. Еще 11 пар-
тий не примут участия в выборах, 
которые определят депутатов пар-
ламента на будущие 4 года.

С ноября 2002 года правящей 
партией в Турции является “Партия 
справедливости и развития”. Это 
самый продолжительный период 
правления в современной истории 
страны, в ходе которого два пред-
ставителя ПСР занимали пост пре-
зидента и три – премьер-министра.

Действующая политическая 
система не позволяет небольшим 
партиям пройти в парламент – для 
этого необходимо преодолеть 
10-процентный барьер.

Одним из основных сопер-
ников ПСР, как ожидается, ста-
нет “Республиканская народ-
ная партия” во главе с Кемалем 
Кылычдароглу, стоящая на лево-
центристских позициях. Это – глав-
ная оппозиционная партия. По 
итогам прошлых выборов, состо-
явшихся в 2011 году, РНП набрала 
почти 26% голосов и получила 135 
из 550 мест в парламенте, став вто-
рой партией страны по количеству 
депутатов.

За 
мiр!

Дзясяткi ўдзельнiкаў мiрнай 
акцыi ў прыгарадзе фiлiпiнскай 
сталiцы Манiлы ўзялiся 
за рукi, каб сфармiраваць 
вялiзны сiмвал мiру. Паводле 
слоў арганiзатараў, мэта 
акцыi, прысвечанай закан-
чэнню Другой сусветнай вай-
ны, напомнiць людзям аб 
неабходнасцi пастаянна зма-
гацца за мiр.

САМЫЕ ВЛИЯТЕЛЬНЫЕ

Пятый раз подряд
Канцлер Германии Ангела 

Меркель в пятый раз под-
ряд возглавила рейтинг самых 
влиятельных женщин мира по 
версии Forbes. Единственной 
россиянкой в списке стала 
глава Центробанка Эльвира 
Набиуллина: дебютировав в про-
шлогоднем рейтинге, в нынеш-
нем она поднялась на одну стро-

ку, с 72-го на 71-е место. 
Как отмечает Forbes, 

Меркель, в частности, использо-
вала свое влияние в урегулиро-
вании кризиса вокруг Украины, 
став посредником в перегово-
рах с Владимиром Путиным. 
Меркель попадает в рейтинг в 
десятый раз и девятый раз воз-
главляет его. В тройке также 

кандидат в президенты США 
Хиллари Клинтон и жена Билла 
Гейтса Мелинда – сооснователь-
ница их многомиллиардного бла-
готворительного фонда. Forbes 
отмечает, что Клинтон в 2016 
году может потеснить канцлера 
Германии с первой строчки рей-
тинга – конечно, если победит в 
президентской гонке.

И ТАК БЫВАЕТ

Кенийский юрист  
предложит Обаме калым
Кенийский юрист Феликс 

Кипроно  заявил о намерении 
посвататься к старшей дочери 
президента США Барака Обамы 
Малие. В качестве выкупа за неве-
сту он готов предложить 70 овец, 
50 коров и 30 коз. Об этом собщи-
ла газета The Washington Times со 
ссылкой на кенийскую прессу.

Кипроно планирует лич-
но сделать предложение руки и 
сердца в июле, во время визи-
та Обамы в Кению. Он сообщил, 
что давно мечтает о женитьбе 
на Малие и составляет письмо, 
в котором надеется уговорить 
американского президента взять 
ее с собой.

«Люди могут подумать, что 
я гоняюсь за деньгами семьи, 
но это не так», – утверждает 
Кипроно. По его словам, им дви-
жет настоящая любовь. Он заин-
тересовался Малией в 2008 году 
и ни с кем не встречается с тех 
пор, как дал клятву быть ей вер-

ным.
После свадьбы кениец пла-

нирует вести с супругой «про-
стую жизнь». «Я научу Малию 
доить корову, готовить кукуруз-
ную кашу и изготавливать мурсик 
(традиционный кенийский напи-
ток. – Прим. ред.), как это умеет 
любая кенийская женщина».

16-летняя дочь Барака и 
Мишель Обамы Малия учится 
в частной школе Sidwell Friends 
School, в которую ходили дети 
президентов Клинтона, Никсона 
и Теодора Рузвельта. Она зани-
мается спортом и танцами, 
любит играть в футбол.

В апреле супруга президента 
США Мишель Обама рассказа-
ла телеканалу CNN, что сотруд-
ники спецслужб обучали Малию 
водить автомобиль.

Сам Барак Обама родил-
ся в США, но его отец родом из 
Кении.

СЛЫШАЛИ?

В Ашхабаде открыли 
позолоченную статую 

президента
В столице Туркмении устано-

вили первую статую президента 
Гурбангулы Бердымухамедова, 
правящего страной с конца 2006 
года.

Позолоченный памятник 
высотой 21 метр, на котором гла-
ва государства изображен вер-
хом на ахалтекинском скакуне с 
высоко поднятой правой рукой, 
торжественно открыт в Ашхабаде 
в День города. Решение об 
открытии монумента принял пар-
ламент «на основании многочис-
ленных обращений граждан».

В отличие от своего предше-
ственника Сапармурата Ниязова, 
в честь которого при жизни были 
воздвигнуты сотни памятников 
по всей стране, нынешний тур-

кменский лидер до сих пор воз-
держивался от подобного увеко-
вечения своей персоны.

Монумент называется «Арка-
даг» («покровитель», «опора») – 
это одно из официальных наиме-
нований президента страны.

«Слава Аркадагу!» – сканди-
ровали студенты, присутствовав-
шие на открытии памятника, в то 
время как в воздух взмыли белые 
воздушные шары и голуби. Сам 
президент на церемонии откры-
тия памятника не присутствовал.

«Наш герой Аркадаг ... даль-
новидный политик, крупный уче-
ный, обладающий всесторонни-
ми знаниями в области эконо-
мики, архитектуры, образова-
ния, науки, медицины, культуры, 

искусства и других областях ... 
показывает прекрасный пример 
служения родине и народу», – 
сказала глава туркменского пар-
ламента Акджи Нурбердыева на 
церемонии открытия монумента.

57-летний политик имеет сте-
пень доктора медицинских наук. 
Свою трудовую деятельность он 
начал в 1980 году врачом-стома-
тологом и к 1997 году дослужил-
ся до министра здравоохранения 
и медицинской промышленности 
Туркмении.

В декабре 2006 года после 
смерти прежнего лидера стра-
ны Сапармурата Ниязова 
Бердымухамедов стал исполня-
ющим обязанности президента, 
а в феврале следующего года 

победил на выборах главы госу-
дарства.

Возглавляемая им стра-
на занимает четвертое место в 
мире по разведанным запасам 
природного газа и в этом каче-
стве интересна Европе, которая 
ищет способы снизить зависи-
мость от поставок российского 
газа. Таким обходным маршру-
том должен был стать газопро-
вод «Набукко», однако от этого 
проекта отказались в 2013 году.

В настоящий момент стра-
на участвует в проекте создания 
газопровода ТАПИ, по которому 
газ из Туркмении будет поступать 
в Афганистан, Пакистан и Индию.

Сергей ИВАНОВ.

СТАРОНКi ГiСТОРЫi

Дзiўныя падрабязнасці 
першага значнага вiзiту 

савецкага кiраўнiка  
ў Заходнюю Еўропу

18 красавiка 1956 года 
адбыўся вiзiт савецкай урада-
вай дэлегацыi на чале з Мiкiтам 
Хрушчовым у Англiю. Гэта быў, 
па сутнасцi, першы значны вiзiт 
савецкага кiраўнiка ў Заходнюю 
Еўропу. Збольшага, калi верыць 
успамiнам Хрушчова, гэты вiзiт 
быў чымсьцi накшталт экскурсii. 
Хрушчову было цiкава пагляд-
зець на капiталiстычнае грамад-
ства i на тое, як жывуць людзi ў 
Вялікабрытаніі. Савецкая дэле-
гацыя знаходзiлася ў Англii 10 
дзён, наведваючы гiстарычныя 
месцы краіны.

Падчас вiзiту адбылося шмат 
дзiўных падзей, якiя вельмi 
добра адлюстроўвалi характар 
савецкага кiраўнiка.

Напрыклад, Хрушчоў пас-
ля некалькiх дзён знаходжання 
ў Лондане заявiў Iдэну (бры-
танскаму прэм’ер-мiнiстру), што 
ўжо стамiўся ад паездак па Англii 
i хоча проста адпачыць у гатэлi.

Савецкае кiраўнiцтва так-
сама сустракалася з каралевай 

Англii, пра якую Хрушчоў напiсаў: 
“Елiзавета II – звычайная жан-
чына, жонка свайго мужа i мацi 
сваiх дзяцей”. А Уiнстан Чэрчыль 
вучыў Хрушчова есцi вустрыц, 
якiя апошняму не вельмi 
спадабалiся.

На розных афiцыйных сустрэ-
чах Хрушчоў падкрэслiваў той 
факт, што СССР, нягледзячы на 
тое, што iмкнецца да мiру, тым не 
менш гатовы да вайны. Ён неадна-
разова падкрэслiваў, што Савецкi 
Саюз мае ракеты з ядзернымi 
боегалоўкамi, якiя могуць даля-
цець i да Англii. Рабiлася гэта 
наўмысна, как заахвоцiць 
Вялікабрытанію да перагавораў.

Паводле інфармацыі 
гiстарычных крынiц, больш за 
ўсё Хрушчова раздражняла тое, 
што англiйскiя палiтыкi, галоўным 
чынам лейбарысты, узнімалі 
пытанне наяўнасці ў некато-
рых краiнах савецкага лагера 
(Польшчы, Чэхаславакii i Венгрыi) 
палiтвязняў. Хрушчоў проста 
сыходзiў з сустрэч, калі гаворка 

заходзіла пра гэта.
Савецкая дэлегацыя прыбы-

ла ў Англiю на ваенным крэй-
серы “Арджанiкiдзэ”. Разам з 
палiтыкамi прыехалi i савецкiя 
вучоныя А.Курчатаў i I.Тупалеў. 
На наступны дзень пасля пры-
езду ў Англiю вартаўнiкi ўбачылi 
вадалаза, якi плаваў каля крэй-
сера. Справа ледзь не дайшла 
да скандалу. Праз тыдзень пасля 
адплыцця савецкай дэлегацыi 
быў знойдзены труп капiтана 
Каралеўскага флоту Лаянела 
Крэба, якi i быў гэтым вадала-
зам. Адной з версiй таго, што 
гэты чалавек рабiў каля савец-
кага крэйсера, была спроба 
дыверсii. Так цi iнакш, справа 
Крэба засакрэчана да 2057 года.

Савецкая дэлегацыя вяр-
нулася без праблем у Маскву, 
Але, як мы ведаем, “экскурсii” 
савецкага кiраўнiцтва за мяжу 
не паўплывалi на ўнутраную 
палiтыку ў СССР. Гэты матэрыял 
змешчаны на сайце “Польскага 
радыё для замежжа”.

ЗА БУГАМ

Запрашаюць  
на клубнiцы

Польскiя працадаўцы 
пачалi актыўны сезонны 
набор працаўнiкоў з Украiны. 
Фермерскiя гаспадаркi шука-
юць людзей для высадкi 
саджанцаў клубнiц, дагляду за 
ягадамi ды збору ўраджаю.

Інфармацыю пра вакансii 
публiкуюць кадравыя аген-
цтвы, якiя бяруць на сябе аба-
вязацельствы па афармленнi 
рабочай вiзы i ўсiх неабход-
ных дакументаў для працы. 
Патрабаванняў да кандыдатаў 
няшмат: узрост ад 18 да 55–60 
гадоў, сярэдняя адукацыя.

Зарплата залежыць ад 
аб’ёму выкананых работ. За 
кошык сабраных клубнiц гато-
вы плацiць да 3 злотых. Пры 
гэтым аплата ў месяц можа 
дасягаць 600–800 еўра. 
Працягласць працы таксама 
вызначаецца працадаўцам: 
некаторыя гаспадары запра-
шаюць працаўнiкоў да канца 
верасня, iншыя – на некалькi 
тыдняў альбо месяцаў.

ПРОЕКТЫ

Переселимся ли мы  
под землю?

По мере роста перенаселенности 
мегаполисов архитекторы все чаще начи-
нают осваивать подземное простран-
ство под городами. Корреспондент  BBC 
Future рассказывает о нескольких необыч-
ных строениях, спрятанных под земной 
поверхностью, – от вырубленных в скаль-
ной породе домов в Австралии до бомбо-
убежищ и подвалов Пекина, где постоянно 
проживает до миллиона человек.

Во многих отношениях трехспальный 
дом Бернадетт Робертс ничем не приме-
чателен. “Гостиная, столовая, кухня – у нас 
есть все удобства, как и в обычном доме”, 
– говорит она.

Вот только это не обычный дом: он 
расположен под землей. Робертс живет 
в городке Кубер-Педи. Городок известен 
как мировая столица опалов, которые 
добываются здесь шахтным методом. Еще 
одна достопримечательность Кубер-Педи 
– вырезанные в скальной породе подзем-
ные дома, в которых проживает 80% мест-
ного населения.

Кубер-Педи – неприветливое место. 
Температура воздуха здесь может дости-
гать 50°С. Сто лет назад шахтеры пришли 
к выводу, что под землей значительно про-
хладнее. Так и появился подземный город.

По словам Робертс, “в прохладные 
дни”, когда температура на поверхно-
сти держится в районе 40°С, в ее под-
земном доме прохладно – около 25°С: 
“Впечатление такое, будто находишься в 
комнате, оборудованной кондиционером”.

Кубер-Педи – не единственное место 

на Земле, где местные власти решили 
строиться вглубь.

По прогнозам, к 2050 г. две трети 
населения Земли будет жить в городах. 
Соответственно, городские земли превра-
тятся в очень ограниченный ресурс. Из-за 
недостатка места, наличия охраняемых 
государством территорий и других фак-
торов многие мегаполисы уже не могут 
расти вверх и вширь. Не пора ли копать?

Сингапур – один из самых густонасе-
ленных мегаполисов планеты. Население 
почти в 5,5 млн человек ютится на терри-
тории всего в 710 кв. километров. “В слу-
чае с Сингапуром основная причина осво-
ения подземных недр – нехватка земли”, 
– говорит Чжоу Инсинь из Объединения 
исследовательских центров подземного 
пространства мегаполисов – неправитель-
ственной организации, объединяющей 
специалистов по планированию и анализу 
городских подземных пространств.

Чжоу продолжает: “До сих пор 
Сингапур расширял свою территорию за 
счет песка, добытого при углублении мор-
ского дна, но такая технология исчерпала 
себя. Море становится все глубже, терри-
тория города-государства вплотную при-
ближается к государственным границам, 
песок дорожает, соседи жалуются и так 
далее”.

Правительство Сингапура рассматри-
вает планы строительства Подземного 
научного города – научно-исследователь-
ского центра площадью 300.000 кв. км, 
который залегал бы на глубине от 30 до 

80 м под землей. Ожидается, что в нем 
разместятся научно-исследовательские 
объекты, в том числе биомедицинские и 
биохимические лаборатории, в которых 
будут работать 4200 человек.

Миллионы подземных 
жителей

Сколько же человек проживает на 
«подземном этаже» Пекина? По словам 
специалистов, официальные оценки 
варьируются от 150 тысяч до двух мил-
лионов.

Примерно в 1000 км к югу от Пекина 
строится подземное сооружение совер-
шенно иного типа. В скальную поро-
ду заброшенного карьера глубиной в 90 
метров, расположенного в 35 км к юго-
западу от Шанхая, врезают отель Shimao 
Wonderland Intercontinental на 300 номеров.

Температурный фактор загоняет 
людей в грунт и в столице Финляндии – 
Хельсинки. В городе уже создано 9 млн 
куб. метров подземных сооружений, вклю-
чая магазины, беговую дорожку, хоккей-
ную арену и бассейн.

Эйя Кивилааксо, ведущий разработчик 
генерального плана подземной застрой-
ки Хельсинки, объясняет, что условия под 
землей порой гораздо более благопри-
ятны, чем на поверхности, – особенно 
зимой, когда температура воздуха сна-
ружи может опускаться ниже -20°С: «При 
нашем климате начинаешь ценить воз-

можность поработать или посидеть за 
чашкой кофе под землей без необходимо-
сти выходить наружу в дождь или стужу».

Страх подземелий
Таким образом, строительство под-

земных жилых пространств технически 
возможно. Но захотят ли люди проводить 
длительные периоды времени под зем-
лей? Успех проектов, подобных мексикан-
скому «Землескребу», во многом зависит 
от того, удастся ли его потенциальным 
жильцам преодолеть страхи, связанные с 
нахождением под земной поверхностью.

“Человеческий разум предрасполо-
жен к тому, чтобы испытывать страх перед 
подземными помещениями, которые он 
ассоциирует с темными, тесными пеще-
рами и с опасностью быть погребенным 
заживо”, – отмечает специалист Суарес.

В некоторых людей сама мысль о том, 
чтобы оказаться под землей в замкнутом 
пространстве, может вселять ужас. Гуннар 
Йенссен, в интересах скандинавской 
организации SINTEF исследующий дизайн 
подземных пространств и психологиче-
ские аспекты их использования, говорит, 
что около 3% населения Земли страда-
ют ярко выраженной клаустрофобией, и 
у них отсутствие очевидного выхода из 
помещения, боязнь затопления или пожа-
ра может вызвать очень сильный стресс. 
Однако с этими страхами можно бороться.

Киран НЭШ.
BBC Future. Подземный город в Монреале.

АВТОРИТЕТНОЕ МНЕНИЕ

Байден:  
Путин не остановится, 

пока не встретит  
достойного сопротивления

Вице-президент Джо Байден, 
выступая с речью в Брукингском 
институте, расставил точки 
над «і» в позиции Белого дома. 
Конфликт в Украине длится 14 
месяцев и является, по словам 
вице-президента США, «гума-
нитарной трагедией, вызванной 
агрессией России».

С одной стороны, админи-
страция Обамы требует полного 
выполнения Минских договорен-
ностей, иначе не может быть и 
речи о снятии с России режима 
санкций. США должны помочь 

в вопросе энергетической без-
опасности Европы, по мнению 
вице-президента, «слишком 
зависящей» от поставок россий-
ского газа. Поставки Киеву обо-
ронительных летальных вооруже-
ний, таких как противотанковые 
ракеты, вице-президент полага-
ет, администрации «стоит обсуж-
дать».

«Путинское вторжение в 
Украину было скорее проявлени-
ем его оппортунизма, чем про-
думанной стратегией. В основе 
своей этот человек очень прак-
тичен. И, на мой взгляд, он будет 
продолжать двигаться вперед до 
тех пор, пока не встретит достой-
ного сопротивления», – заявил 
вице-президент.

Вице-президент дал ясно 
понять, что Обама и он убежде-
ны: единственный способ оста-
новить постоянный напор Путина 
– поставить тому непреодолимую 
преграду.

ИНДИЯ

Жара
Более 1300 человек погибли 

от аномально жаркой погоды в 
Индии, где температура возду-
ха в некоторых районах подни-
малась до 48 градусов Цельсия. 
Большинство жертв отмече-
но в южных индийских штатах 
Андхра-Прадеш и Телангана. 
В Аллахабаде (Уттар-Прадеш) 
зафиксирована температура 
48ºC. В столице страны Дели 
столбик термометра поднялся 
выше 44ºC.

Власти призывают население 
по возможности не выходить на 
улицу под палящее солнце и пить 
больше жидкости.

СТАЛА ВЯДОМА
Польшча – лiдар па прыцягненнi 

iнвестыцый у рэгiёне
Польшча застаецца самай прывабнай краiнай для замежных 

iнвестыцый у Цэнтральна-Усходняй Еўропе, вынiкае з рапарта 
кансалтынгавай фiрмы EY. За Польшчу выказалася 38% апытаных, а 
гэта на 7% больш, чым падчас апытання ў 2013 годзе.

Самыя прыцягальныя для iнвестараў галiны ў Польшчы – 
аўтамабiлебудаванне, вытворчасць аўтамабiльных шын i пластмасы, 
праграмнае забеспячэнне.

З рапарта вынiкае, што ў 2014 годзе Еўропа прыцягнула 305 
мiльярдаў долараў замежных iнвестыцый, то бок на 36% больш, чым 
годам раней. У Еўропе дзякуючы замежным iнвестыцыям было ство-
рана 185 тысяч месцаў працы, з iх 15 тысяч – у Польшчы.

У свеце самымi цiкавымi для iнвестараў краiнамi другi год запар 
застаюцца Заходняя Еўропа, ЗША i Кiтай.

Калі знікнуць трушчобы побач  
з Цэнтральным чыгуначным вакзалам?

І Лукашэнка, і многія з нас любяць 
пахваліцца перад гасцямі: паглядзіце, 
як у нас чыста, прыгожа! Маўляў, 
Мінску можа пазайздросціць любая 
еўрапейская сталіца.

І гэта так. Але магло б быць 
яшчэ лепш. Я не разумею сталічных 
начальнікаў: будуюць палацы, 
розныя гіпермаркеты, фешэне-
бельнае жыллё, а навесці пара-
дак побач з чыгуначным вакзалам 
не могуць. Вы ад’язджалі з яго ў 
накірунку Маладзечна? Літаральна 
за мостам, які перакінуты з Плошчы 
Незалежнасці на вуліцу Маскоўскую, 
– трушчобы. Напалову разваленыя 
хлеўчукі, недагледжаныя старыя гара-
жы, нейкі закінуты будынак у некалькі 
паверхаў з разбітымі шыбамі побач з 
высачэзнай трубой…

Што ні кажыце, але такая пана-
рама не можа радаваць вока. Яна 
выклікае непрыемнае ўражанне як у 
нас, мінчан, якія садзяцца ў электрыч-

ку і едуць на дачы ў тую ж Крыжоўку, 
так, мабыць, і ў нашых гасцей, якія 
пакідаюць Мінск і накіроўваюцца ў 
Літву. Уражанне такое, быццам побач 
з прыгожым кветнікам – недарэчны 
сметнік.

Я разумею, калі б знос гэтых 
“шанхайчыкаў” патрабаваў велізарных 
фінансавых затрат, на што не можа 
пайсці горад, а тут можна абысціся 
дробнымі расходамі. Упэўнены, адзін 
раз убачыў бы развалюшкі Аляксандр 
Рыгоравіч Лукашэнка – і праз тыдзень 
усё радавала б вока.

Хочацца спадзявацца на тое, 
што маё пісьмо ў “Народную 
Волю” прачытае сённяшні стар-
шыня Мінгарвыканкама А.Шорац 
і тэрмінова дасць даручэнне адпа-
ведным службам навесці парадак 
у нейкай сотні-другой метраў ад 
Цэнтральнага чыгуначнага вакзала.

Мар’ян ДУБКОЎСКІ.
Мінск.

ЗАДУМАЙЦЕСЯ…
Ёсць праспект неіснуючай  

бальшавіцкай “Правды” і няма вуліцы  
ў гонар Васіля Быкава

Выпадкова трапіла ў рукі кар-
та Мінска. Гляджу: у мікрараёне 
“Паўднёвы Захад” ёсць праспект газе-
ты “Правда”. Ну ці ж не смехатура? 
Сёння днём з агнём не знойдзеш у 
шапіках колішняе бальшавіцкае выдан-
не, а, бачыце, сталічныя начальнікі 
аддалі яму цэлы праспект. І не ска-
жаш, што ён з’явіўся 50–60 гадоў 
таму. Мікрараён “Паўднёвы Захад” 
будаваўся не так даўно, ужо ўсё свед-

чыла пра канец бальшавіцкай эры, а ў 
Мінску адну з новых вуліц назвалі пра-
спектам газеты “Правда”.

Ачомайцеся, зацюканыя ідэолагі! 
Як можа да сённяшняга дня існаваць 
праспект газеты “Правда”, якой 
даўным-даўно і ў паміне няма? І гэта 
ў той час, калі ў Мінску няма вуліцы 
ў гонар нашага сусветна вядомага 
пісьменніка Васіля Быкава.

Сяргей ЛАМЕЙЧЫК.

Два гады 
калоніі 

Такое пакаранне абвясціў суддзя 
Пружанскага раёна Мікалай Рэпіха 

гомельскаму актывісту Юрыю Рубцову, які 
трапіў за краты з калоніі-пасялення. Пры 
гэтым абвінавацілі Рубцова ва “ўхіленні ад 

адбыцця пакарання ў выглядзе абмежавання волі”. 

СУД

Нагадаем, што напрыканцы 
мінулага года Юрыя Рубцова пакаралі 
паўтара гадамі так званай “хіміі” за 
абразу суддзі Савецкага раённага 
суда Мінска Кірыла ПАЛУЛЕХА, 
які разглядаў адміністрацыйную 
справу актывіста праз два дні пасля 
“Чарнобыльскага Шляху”. Рубцова 
затрымалі пасля заканчэння акцыі 
за майку з надпісам “Лукашэнка, 
сыходзь!”. Суддзя палічыў выказванні 
Рубцова, якога прывезлі ў суд па пояс 
голым, абразай у свой адрас.

Ад пакарання Юрый Рубцоў не 
ўхіляўся, адбываў яго ў вёсцы Куплін. 
А падставай для новай крымінальнай 
справы стала адмова актывіста 
працаваць за мізэрны заробак. 
Сваю пазіцыю ён сам патлумачыў на 
судзе: “Мяне судзяць за тое, што я 
патрабаваў заробку, які Лукашэнка 
абяцаў яшчэ ў 2010 годзе і не выканаў 
абяцання”. 

Калі Юрый Рубцоў даведаўся пра 
тое, што яму пагражае зняволенне, ён 
абвясціў галадоўку пратэсту. Тое, што 
заявы пра галадоўку не блеф, убачылі 
ўсе, хто прысутнічаў на судзе. На суд 
Рубцова прывезлі ледзь не на палову 
схуднелым. 

Сведкі, якіх дапытаў суд, 
пацвердзілі, што Юрый Рубцоў ад 
працы не адмаўляўся. Ён толькі пра- 
сіў, каб за яе плацілі сярэдне-
статыстычны заробак, які, паводле 
афіцыйных дадзеных, складае ў 
эквіваленце 600 долараў. Праўда, 

не толькі для зняволеных, але і для 
большасці працуючых беларусаў такі 
заробак – мара.

На суд у Пружаны прыехалі з тры 
дзясяткі чалавек. Вольга Мікалайчык, 
Максім Вінярскі і Мікалай Колас 
прысутнічалі на пасяджэнні ў майках 
з надпісам “Лукашэнка, сыходзь!”. Да 
таго ж сам Рубцоў на судзе агаліўся 
па пояс, каб усе бачылі татуіроўку на 
грудзях з аналагічным заклікам. Гэты 
надпіс ужо не адбярэш, як майку, не 
парвеш, не сцягнеш…

Гомельскі прадпрымальнік Сяргей 
Суліменка паведаміў “Народнай Волі”, 
што прыехаў на суд спецыяльна, каб 
падтрымаць свайго земляка. “Я лічу, 
што на суд павінны былі прыехаць 
усе людзі, якія падзяляюць погляды 
Рубцова і хочуць, каб у нас была 
нармальная краіна. Я прыехаў, бо 
палічыў, што нельга адседжвацца 
дома, а трэба выказаць сваю 
салідарнасць чалавеку. Тым больш 
што гамяльчан не так часта судзяць”, 
– сказаў прадпрымальнік.

Юрый Рубцоў на судзе заявіў, што 
ў Беларусі ўжываюць прымусовую 
працу, хаця гэта супярэчыць 
Канстытуцыі. Ён казаў, што на “хіміі” 
пакараных прымушаюць падпісваць 
працоўныя дамовы. А пракурораў і 
суддзяў, якія працуюць па кантрактах, 
назваў рабамі сістэмы. Прамова Юрыя 
Рубцова выклікала апладысменты ў 
судовай зале.

Любоў ЛУНЁВА.
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ШТО? ДЗЕ? КАЛІ?

1 – 7 чэрвеня

Беларусь 1
06.00, 07.20, 08.15 «Доброе утро, 
Беларусь!».
07.00, 08.00, 09.00, 12.00, 
15.00, 19.00, 00.20 «Новости».
07.05, 08.05 «Новости экономики».
07.10, 08.10, 19.40, 23.45 «Зона Х».
08.45 Выпускныя экзамены па 
беларускай і рускай мовах, па 
матэматыцы за перыяд навучання і 
выхавання на II ступені агульнай 
сярэдняй адукацыі (з 
сурдаперакладам).
09.10, 22.05 «След». Сериал.
10.55 Уступныя іспыты па 
матэматыцы ў V клас гімназій, 
гімназій-інтэрнатаў, гімназій-
каледжаў мастацтваў.
11.00, 13.00, 16.00 «90 секунд».
11.05, 20.00 «Идеальный брак». 
Сериал.
12.10, 16.40 «Семейные 
мелодрамы-3».
13.05 “День в большом городе”.
14.00 «Чужое лицо». Сериал.
15.15, 18.40 «Новости региона».
15.25, 00.50 «Бывшая жена». 
Сериал.
17.35 «Белорусское времечко».
19.20, 00.00 «Сфера интересов».
21.00 «Панорама».

21.45 «Специальный репортаж».
00.40 «День спорта».

Беларусь 2
07.00 «Телеутро».
09.00, 21.30 «Тэлебарометр».
09.05, 16.40 «Метод Фрейда-2». 
Сериал.
10.10 «Белорусская кухня».
10.45, 21.40 «Экстрасенсы-
детективы».
11.50, 22.45 «Кости». Сериал.
12.50 «Понять и обезвредить».
13.45, 18.55 «Универ. Новая 
общага». Сериал.
14.50, 20.00 «Не родись 
красивой». Сериал.
15.50 «Перезагрузка».
16.35 «Хочу в телевизор!».
17.55, 01.05 «Смерть в раю». 
Сериал.
21.00 «Реальный мир».
21.35 «Спортлото 6 из 49», «КЕНО».
23.35 «Как я встретил вашу маму». 
Сериал.
00.05 «Быть человеком». Сериал.

Беларусь 3
07.20 “Дабраранак”.
07.45 “Хачу ўсё ведаць!”.

08.00, 13.10, 18.50, 01.10 
“Калейдаскоп”.
08.10, 13.20, 19.00, 01.20 
“Размовы пра духоўнае”.
08.20 “Дзень шчасця”. Маст.фільм.
10.00, 16.05 “Старыя казкі”.
10.25, 16.35 “Пра Чырвоную 
Шапачку”. Маст.фільм.
12.35, 18.45 “Размаўляем 
па-беларуску”.
12.45, 22.55 “Святло далёкай зоркі”.
13.30 “Майстэрства жыць у 
Адэсе”. Маст.фільм.
15.15 “Рэчавы доказ”.
15.40 “Сіла веры”.
19.10 “Балада пра Берынга і яго 
сяброў”. Маст.фільм.
20.45 “Калыханка”.
21.00 “Пад крыламі Еўфрасінні”.
21.30 “Вышыня”. Маст.фільм.
23.25 «Стихи и музыка, любовь и 
Петербург».

Беларусь 5
07.00, 00.45 «PRO спорт». Новости.
08.00 Бильярдный спорт. Чемпионат 
мира.
09.35 Футбол. Лига Европы УЕФА. 
Полуфинал. «Фиорентина»–
«Севилья».
11.25, 22.40 Футбол. Лига Европы 

УЕФА. Полуфинал. «Днепр»–
«Наполи».
13.20 Теннис. Турнир ВТА. Рим.
15.55 Баскетбол. Международный 
турнир памяти С.Халипского. 
Беларусь–Россия.
17.35 Хоккей. Чемпионат мира. 
Полуфинал. Чехия–Канада.
20.00 Хоккей. Чемпионат мира. 
Полуфинал. Россия–США.

ОНТ
06.00, 06.30, 07.00, 07.30, 08.00, 
08.30, 09.00, 11.00, 13.00, 16.00, 
18.00, 20.30 «Наши новости».
06.05 «Наше утро».
09.05 «Жить здорово!».
10.25 «Контрольная закупка».
11.05, 13.05, 16.15, 18.15, 21.00 
«Новости спорта».
11.10 «Фазенда».
11.55 «Модный приговор».
13.10 «Мужское/Женское».
14.10 «Наедине со всеми».
15.05, 16.20 «Время покажет».
16.50 «Давай поженимся!».
18.20 «Папины дочки». Сериал.
18.50 «Пусть говорят».
20.00 «Время».
21.05 «Надо разобраться».
21.30 «Взрослые дочери». Сериал.

23.25 «Вечерний Ургант».
00.00 «На ночь глядя».
01.00 «Ночные новости».

РТР-Беларусь
07.00 «Утро России».
11.00, 14.00, 17.00, 20.00 «Вести».
11.35 «Последняя миссия. Операция 
в Кабуле».
12.30 «Михайло Ломоносов». 
Сериал.
13.50, 16.50, 23.00 «Новости – 
Беларусь».
14.30 «О самом главном».
15.30 «Прямой эфир».
17.10 «Особый случай».  
Сериал.
18.00 «Последний янычар». 
Сериал.
19.00 «Что происходит?».
20.55 «Загадка судьбы».
21.55, 23.10 «Плюс любовь». 
Сериал.
23.55 «Вечер» с Владимиром 
Соловьевым».

НТВ-Беларусь
06.00 «Кофе с молоком».
09.05 «Солнечно. Без осадков».
10.00, 13.00, 16.00, 19.00 

«Сегодня».
10.20 «Возвращение Мухтара». 
Сериал.
12.00 «Суд присяжных».
13.15 «Суд присяжных. 
Окончательный вердикт».
14.15 «Дело вкуса».
14.45 «Все будет хорошо!».
15.40 «Обзор. Чрезвычайное 
происшествие».
16.20 «Улицы разбитых фонарей». 
Сериал.
18.00 «Говорим и показываем».
19.40 «Инспектор Купер-2». 
Сериал.
21.30 «Ментовские войны-6». 
Сериал.
23.15 «Анатомия дня».
23.55 «Операция «Кукловод». 
Сериал.

СТВ
06.00, 07.30, 10.30, 13.30, 16.30, 
19.30, 22.30 «24 часа».
06.10, 17.25 «Минщина».
06.20, 07.45 «Утро. Студия 
хорошего настроения».
07.40, 20.10, 22.55 «СТВ-спорт».
08.30 «Ну ты и придурок!». Худ.
фильм.
10.10 «Добро пожаловаться».

10.40 «Солдаты-5». Сериал.
11.35 «Семейные драмы».
12.30 «Не ври мне!». Сериал.
13.50 «Любовь 911».
14.50, 23.25 «Пантера». Сериал.
16.50 «Приключения дилетанта».
17.35 «Званый ужин».
18.35 «Вам и не снилось».
20.00 «Столичные подробности».
20.15 «Новые Робинзоны».  
Худ.фильм.
22.10 «Смотреть всем!».
23.00 «Автопанорама».
01.00 «Тайны мира».

Мир
06.00 «180 минут».
09.00, 05.30 «Почему я?».
09.30, 02.10 «Алые паруса». Худ.
фильм.
11.10 «Кука». Худ.фильм.
13.00, 16.00, 19.00, 23.00 
«Новости».
13.20, 01.15 «Маленькие тайны 
больших людей».
14.15, 03.45 «Джамайка». Сериал.
16.25 «Слово за слово».
17.20 «Участковый детектив». 
Сериал.
19.25 «Седьмой лепесток». Худ.
фильм.

21.10, 23.15 «Метод Лавровой». 
Сериал.
00.25 «Новости. Главная тема».
00.35 «Культпросвет».

Белсат
07.00, 20.00, 00.05 “Студыя 
“Белсат”.
08.25 “Сенсацыі ХХ стагоддзя”. 
Серыял.
09.20, 16.45 “Басанож па свеце”.
09.45, 17.10 “Дакументаліст”.  
Дак.фільм.
10.45 “Прадвесне”. Дак.фільм.
11.20, 18.50 “Назад у будучыню”.
11.30, 19.00 “Гісторыя пад знакам 
“Пагоні”.
11.45 “Людскія справы”.
12.15 “Чорным па белым”.
12.50 “Бубачкі”. Маст.фільм.
16.00 “Ваенныя гульні”.  
Дак.фільм.
18.10 “Свае і чужынцы”.  
Рэпартаж.
18.35 “Мова нанова: медыцына”.
19.15 “Білорус”. Дак.фільм.
21.00 “Аб’ектыў”.
21.25 “Два на два”.
21.55 “Рамін”. Дак.фільм.
23.00 “Новенькая”. Серыял.
23.45 “Дэкалог-89+”. Цыкл фільмаў.

Беларусь 1
06.00, 07.20, 08.15 «Доброе утро, 
Беларусь!».
07.00, 08.00, 09.00, 12.00, 
15.00, 19.00, 00.20 «Новости».
07.05, 08.05 «Новости экономики».
07.10, 08.10, 19.40, 23.40 «Зона 
X».
08.45 Выпускныя экзамены па 
беларускай і рускай мовах, па 
матэматыцы за перыяд навучання і 
выхавання на III ступені агульнай 
сярэдняй адукацыі (з 
сурдаперакладам).
09.10, 22.05 «След». Сериал.
10.50, 20.00 «Идеальный брак». 
Сериал.
11.00, 13.00, 16.00 «90 секунд».
12.10, 16.35 «Семейные 
мелодрамы-3».
13.05 «День в большом городе».
14.00 «Чужое лицо». Сериал.
15.15, 18.40 «Новости региона».
15.25, 00.50 «Бывшая жена». 
Сериал.
17.35 «Белорусское «Времечко».
19.20, 00.00 «Сфера интересов».
21.00 «Панорама».
21.45 «Актуальное интервью».
00.35 «День спорта».

Беларусь 2
07.00 «Телеутро».
09.00, 21.30 «Тэлебарометр».
09.05, 16.40 «Метод Фрейда-2». 
Сериал.
10.10 «Белорусская кухня».
10.45, 21.40 «Эстрасенсы-
детективы». Док.цикл.
11.45, 22.50 «Кости». Сериал.
12.40 «Понять и обезвредить».
13.15 «Выше крыши».
13.45, 18.55 «Универ. Новая 
общага». Сериал.
14.55, 20.00 «Не родись 
красивой». Сериал.
15.50 «Репортер».
17.55, 01.10 «Смерть в раю». 
Сериал.
21.00 «Реальный мир».
21.35 «Спортлото 5 из 36», «КЕНО».
23.40 «Как я встретил вашу маму». 
Сериал.
00.10 «Быть человеком». Сериал.

Беларусь 3
07.20 “Дабраранак”.
07.50 “Хачу ўсё ведаць!”.
08.00, 12.00, 19.00, 01.30 
“Калейдаскоп”.

08.10, 21.05 “Дыяблог”.
08.35 “Шлях да прычалу”. Маст.
фільм.
10.00, 17.25 “Белыя ночы”. Маст.
фільм.
11.30, 23.10 “Святло далёкай зоркі”.
12.10 “Таёжная аповесць”. Маст.
фільм.
13.45 “Наперад у мінулае”.
14.10 “Розныя лёсы Таццяны 
Пілецкай”. Дак.фільм.
14.40 “Сямёра адважных”. Маст.
фільм.
16.10 “Жыццё адно…”.
19.10 “Дзень шчасця”. Маст.фільм.
20.45 “Калыханка”.
21.30 “Майстэрства жыць у 
Адэсе”. Маст.фільм.
23.40 «Стихи и музыка, любовь и 
Петербург». Марафон аўтарскай песні, 
прысвечаны дню нараджэння 
А.С.Пушкіна.

Беларусь 5
07.00, 00.15 «PRO спорт». Новости».
08.00 «Спорт-кадр».
08.30 Футбол. Лига чемпионов УЕФА. 
Полуфинал. «Бавария»–«Барселона».
10.35 Футбол. Лига чемпионов УЕФА. 
Полуфинал. «Реал»–«Ювентус».

12.40, 16.50 Баскетбол.
14.50 «Козел про футбол».
15.10 Теннис. Турнир ВТА. Рим.
18.30 Хоккей. Чемпионат мира. 
Четвертьфинал. США–Швейцария.
20.30 Хоккей. Чемпионат мира. 
Четвертьфинал. Финляндия–Чехия.
22.40 Бильярдный спорт. Чемпионат 
мира.

ОНТ
06.00, 06.30, 07.00, 07.30, 08.00, 
08.30, 09.00, 11.00, 13.00, 16.00, 
18.00, 20.30 «Наши новости».
06.05 «Наше утро».
09.05 «Жить здорово!».
10.25 «Контрольная закупка».
11.05, 13.05, 16.15, 18.15, 21.00 
«Новости спорта».
11.10 «Фазенда».
11.55 «Модный приговор».
13.10 «Мужское/Женское».
14.10 «Наедине со всеми».
15.05, 16.20 «Время покажет».
16.50 «Давай поженимся!».
18.20 «Папины дочки». Сериал.
18.50 «Пусть говорят».
20.00 «Время».
21.05 «Взрослые дочери». Сериал.
23.00 «Атомный Иван». Худ.фильм.

00.45 «Вечерний Ургант».
01.20 «Ночные новости.

РТР-Беларусь
07.00 «Утро России».
11.00, 14.00, 17.00, 20.00 
«Вести».
11.35, 17.10 «Московский детектив. 
Черная оспа».
12.30 «Михайло Ломоносов». 
Сериал.
13.50, 16.50, 19.50, 23.00 
«Новости – Беларусь».
14.30 «О самом главном».
15.30 «Прямой эфир».
18.00 «Последний янычар». 
Сериал.
18.55 «Особый случай». Сериал.
20.55 «Загадка судьбы».
21.55, 23.10 «Плюс любовь». 
Сериал.
23.55 «Специальный 
корреспондент».

НТВ-Беларусь
06.00 «Кофе с молоком».
09.05 «Солнечно. Без осадков».
10.00, 13.00, 16.00, 19.00 
«Сегодня».

10.20 «Возвращение Мухтара». 
Сериал.
12.00 «Суд присяжных».
13.15 «Суд присяжных. 
Окончательный вердикт».
14.15 «Дело вкуса».
14.45 «Все будет хорошо!».
15.40 «Обзор. Чрезвычайное 
происшествие».
16.20 «Улицы разбитых фонарей». 
Сериал.
18.00 «Говорим и показываем».
19.40 «Инспектор Купер-2». 
Сериал.
21.30 «Ментовские войны-6». 
Сериал.
23.15 «Анатомия дня».
23.55 «Операция «Кукловод». 
Сериал.

СТВ
06.00, 07.30, 10.30, 13.30, 16.30, 
19.30, 22.30 «24 часа».
06.10, 17.25 «Минщина».
06.20, 07.45 «Утро. Студия 
хорошего настроения».
07.40, 20.10, 22.55 «СТВ-спорт».
08.30 «Под прицелом». Худ.фильм.
10.10 «Дальние родственники».
10.40 «Солдаты-5». Сериал.

11.35 «Семейные драмы».
12.30 «Не ври мне!». Сериал.
13.50 «Любовь 911».
14.50, 23.00 «Пантера». Сериал.
16.50 «Минск и минчане».
17.35 «Званый ужин».
18.35 «Вам и не снилось».
20.00 «Столичные подробности».
20.15 «Ну ты и придурок!». Худ.
фильм.
22.05 «Смотреть всем!».
00.35 «Секретные территории».

Мир
06.00 «180 минут».
09.00 «Сделано в СССР».
09.30 «Старая, старая сказка». 
Худ.фильм.
11.15 «Аврора». Худ.фильм.
13.00, 16.00, 19.00, 23.00 
«Новости».
13.20, 01.30 «Маленькие тайны 
больших людей».
14.15, 04.10 «Джамайка». Сериал.
16.25, 00.35 «Слово за слово».
17.20 «Участковый детектив». 
Сериал.
19.25 «Кука». Худ.фильм.
21.25, 23.15 «Метод Лавровой». 
Сериал.

00.25 «Новости. Главная тема».
02.25 «Свидетель на свадьбе». 
Худ.фильм.

Белсат
07.00, 20.00, 00.20 “Студыя 
“Белсат”.
08.25 “Аргенцінскі ўрок”. Дак.фільм.
09.25 “Кулінарныя падарожжы 
Роберта Макловіча”.
09.50, 17.40 “Я люблю дэмакратыю: 
Турцыя”. Дак.фільм.
10.45 “Лебядовыя гады”. Дак.фільм.
11.15, 19.00 “Назад у будучыню”.
11.30, 19.10 “Гісторыя пад знакам 
“Пагоні”.
11.40 “Маю права”.
12.00 “Глыбокая вада”. Серыял.
12.50 “Аўтастопам па Беларусі”.
13.05 “52 працэнты”. Дак.фільм.
16.00 “Сенсацыі ХХ стагоддзя”. 
Серыял.
16.50 “Басанож па свеце”.
17.20 “Апантаныя”. Дак.цыкл.
18.30 “Чорным па белым”.
19.20 “Прадвесне”. Дак.фільм.
21.00 “Аб’ектыў”.
21.25 “Людскія справы”.
22.00 “Дакументаліст”. Дак.фільм.
23.00 “Бубачкі”. Маст.фільм.

Беларусь 1
06.00, 07.20, 08.15 «Доброе утро, 
Беларусь!».
07.00, 08.00, 09.00, 12.00, 
15.00, 19.00, 00.30 «Новости».
07.05, 08.05 «Новости экономики».
07.10, 08.10, 19.40, 23.55 «Зона 
X».
08.45 Выпускныя экзамены па 
беларускай і рускай мовах, па 
матэматыцы за перыяд навучання і 
выхавання на II ступені агульнай 
сярэдняй адукацыі (з 
сурдаперакладам).
09.10, 22.15 «След». Сериал.
10.55 Уступныя іспыты па рускай 
мове ў V клас гімназій, гімназій-
інтэрнатаў, гімназій-каледжаў 
мастацтваў.
11.00, 13.00, 16.00 «90 секунд».
11.05, 20.00 «Идеальный брак». 
Сериал.
12.10, 16.35 «Семейные 
мелодрамы-3».
13.05 «День в большом городе».
14.00 «Чужое лицо». Сериал.
15.15, 18.40 «Новости региона».
15.25 «Бывшая жена». Сериал.
17.35 «Белорусское «Времечко».
19.20, 00.10 «Сфера интересов».
21.00 «Панорама».
21.45 «Крупным планом».
00.50 «День спорта».

Беларусь 2
07.00 «Телеутро».
09.00, 21.30 «Тэлебарометр».
09.05, 16.45 «Метод Фрейда-2». 
Сериал.
10.10 «Fitnews».

10.45, 21.40 «Экстрасенсы-
детективы». Док.цикл.
11.45, 22.40 «Кости». Сериал.
12.40 «Икра».
13.30, 18.55 «Универ. Новая 
общага». Сериал.
14.40, 20.00 «Не родись 
красивой». Сериал.
15.40 «Comedy Woman».
17.55, 01.05 «Смерть в раю». 
Сериал.
21.00 «Реальный мир».
21.35 «Спортлото 6 из 49», «КЕНО».
23.35 «Как я встретил вашу маму». 
Сериал.
00.05 «Быть человеком». Сериал.

Беларусь 3
07.20 “Дабраранак”.
07.50 “Хачу ўсё ведаць!”.
08.00, 11.35, 19.10, 01.45 
“Калейдаскоп”.
08.10, 21.00, 23.00 “Дыяблог”.
08.35, 16.30 “Старыя казкі”.
09.05, 17.00 “Капитан Соври-
голова». Маст.фільм.
11.10, 23.25 “Святло далёкай зоркі”.
11.45, 19.05 “Размаўляем 
па-беларуску”.
11.50 “Дзяўчынка шукае бацьку”. 
Маст.фільм.
13.20 “Беларускі народны каляндар”. 
“Сёмуха”.
13.35 “Андрэй Рублёў”. Маст.фільм.
19.20 “Шлях да прычалу”. Маст.
фільм.
20.45 “Калыханка”.
21.25 “Таёжная аповесць”. Маст.
фільм.
23.55 «Стихи и музыка, любовь и 
Петербург». Марафон аўтарскай песні, 

прысвечаны дню нараджэння 
А.С.Пушкіна.

Беларусь 5
03.35, 10.50, 18.20 Баскетбол. НБА. 
Финал Восточной конференции.
06.30, 23.55 «PRO спорт». Новости.
07.30 Настольный теннис. Мировой 
тур.
10.05 «Время футбола».
13.05 Теннис. Турнир ВТА. Рим.
16.05 Баскетбол. Международный 
турнир памяти С.Халипского. 
Беларусь–Украина.
17.50 «Спорт-кадр».
20.35 Хоккей. Чемпионат мира. 
Четвертьфинал. Швеция–Россия.
23.05 Европейский покерный тур.

ОНТ
06.00, 06.30, 07.00, 07.30, 08.00, 
08.30, 09.00, 11.00, 13.00, 16.00, 
18.00, 20.30 «Наши новости».
06.05 «Наше утро».
09.05 «Жить здорово!».
10.25 «Контрольная закупка».
11.05, 13.05, 16.15, 18.15, 21.00 
«Новости спорта».
11.10 «Фазенда».
11.55 «Модный приговор».
13.10 «Мужское/Женское».
14.10 «Наедине со всеми».
15.05, 16.20 «Время покажет».
16.50 «Давай поженимся».
18.20 «Папины дочки». Сериал.
18.50 «Пусть говорят».
20.00 «Время».
21.05 «Взрослые дочери».  
Сериал.
23.00 «Война машин».

23.30 «Драйв». Худ.фильм.
01.15 «Ночные новости.

РТР-Беларусь
07.00 «Утро России».
11.00, 14.00, 17.00, 20.00 
«Вести».
11.35, 17.10 «Интернет полковника 
Китаева».
12.25 «Михайло Ломоносов». 
Сериал.
13.50, 16.50, 19.50, 23.00 
«Новости – Беларусь».
14.30 «О самом главном».
15.30 «Прямой эфир».
18.00 «Последний янычар». 
Сериал.
18.55 «Особый случай». Сериал.
20.55 «Загадка судьбы».
21.55, 23.10 «Плюс любовь». 
Сериал.
23.55 «Последний романтик 
контрразведки».

НТВ-Беларусь
06.00 «Кофе с молоком».
09.05 «Солнечно. Без осадков».
10.00, 13.00, 16.00, 19.00 
«Сегодня».
10.20 «Возвращение Мухтара». 
Сериал.
12.00 «Суд присяжных».
13.15 «Суд присяжных. 
Окончательный вердикт».
14.15 «Дело вкуса».
14.45 «Все будет хорошо!».
15.40  «Обзор. Чрезвычайное 
происшествие».
16.20 «Улицы разбитых фонарей». 
Сериал.

18.00 «Говорим и показываем».
19.40 «Инспектор Купер-2». 
Сериал.
21.30 «Ментовские войны-6». 
Сериал.
23.15 «Анатомия дня».
23.55 «Операция «Кукловод». 
Сериал.

СТВ
06.00, 07.30, 10.30, 13.30, 16.30, 
19.30, 22.30 «24 часа».
06.10, 17.25 «Минщина».
06.20, 07.45 «Утро. Студия 
хорошего настроения».
07.40, 20.10, 22.55 «СТВ-спорт».
08.30 «Золото дураков». Худ.
фильм.
10.40 «Солдаты-5». Сериал.
11.35 «Семейные драмы».
12.30 «Не ври мне!». Сериал.
13.50 «Наше дело».
14.00 «Любовь 911».
14.55, 23.25 «Пантера».  
Сериал.
16.50 «Центральный регион».
17.35 «Званый ужин».
18.35 «Вам и не снилось».
20.00 «Столичные подробности».
20.15 «Территория заблуждений».
21.55 «Смотреть всем!».
23.00 «Автопанорама».
01.00 «Умнее не придумаешь».

Мир
06.00 «180 минут».
09.00 «Общий интерес».
09.30, 02.50 «Тайна железной 
двери». Худ.фильм.
10.55 «Свои дети». Худ.фильм.

13.00, 16.00, 19.00, 23.00 
«Новости».
13.20, 01.55 «Маленькие тайны 
больших людей».
14.15, 04.15 «Джамайка». Сериал.
16.25, 01.00 «Слово за слово».
17.20 «Участковый детектив». 
Сериал.
19.25 «Аврора». Худ.фильм.
21.10, 23.15 «Метод Лавровой». 
Сериал.
00.25 «Новости. Главная тема».
00.35 «Диаспоры».

Белсат
07.00, 20.00, 23.30 “Студыя 
“Белсат”.
08.25 “Хадаркоўскі”. Дак.фільм.
10.20, 17.35 “Джон Кенэдзі. 
Невядомы прэзідэнт”. Дак.фільм.
11.15 “Катынь. Праз 70 гадоў”. Дак.
фільм.
11.50, 19.05 “Назад у будучыню”.
12.00, 19.15 “Гісторыя пад знакам 
“Пагоні”.
12.10 “54%”.
12.35 “Эксперт”.
13.05 “Час гонару”. Серыял.
16.00 “Аргенцінскі ўрок”. Дак.фільм.
17.00 “Кулінарныя падарожжы 
Роберта Макловіча”.
17.25 “Беларусь – адзін верш”. Дак.
цыкл.
18.30 “Пераемнікі”. Дак.цыкл.
18.45 “Аўтастопам па Беларусі”.
19.25 “Лебядовыя гады”. Дак.фільм.
21.00 “Аб’ектыў”.
21.25 “Маю права”.
21.50 “Я люблю дэмакратыю: 
Турцыя”. Дак.фільм.
22.45 “Глыбокая вада”. Серыял.

Беларусь 1
06.00, 07.20, 08.15 «Доброе утро, 
Беларусь!».
07.00, 08.00, 09.00, 12.00, 
15.00, 19.00, 00.40 «Новости».
07.05, 08.05 «Новости экономики».
07.10, 08.10, 19.40, 00.20 «Зона Х».
08.45 Выпускныя экзамены па 
беларускай і рускай мовах, па 
матэматыцы за перыяд навучання і 
выхавання на III ступені агульнай 
сярэдняй адукацыі (з 
сурдаперакладам).
09.10 «Главный эфир».
10.05, 20.00 «Идеальный брак». 
Сериал.
11.00, 13.00, 16.00 «90 секунд».
11.05 «Москва–Лопушки». Худ.
фильм.
13.05, 15.25 «Лучшее лето нашей 
жизни». Сериал.
15.15, 18.40 «Новости региона».
17.35 «Белорусское «Времечко».
19.20 «Арена».
21.00 «Панорама».
21.45 «Форум».
22.45 «След». Сериал.
00.55 «День спорта».

Беларусь 2
07.00 «Телеутро».
09.00, 10.10, 21.30 
«Тэлебарометр».
09.05, 16.40 «Метод Фрейда-2». 
Сериал.
10.35 «Понять и обезвредить».
11.10 «Сезон охоты». Мультфильм.
12.40 «Танцы марионеток». 
Сериал.

17.55, 01.05 «Смерть в раю». 
Сериал.
18.55 «Универ. Новая общага». 
Сериал.
20.00 «Не родись красивой». 
Сериал.
21.00 «Реальный мир».
21.35 «КЕНО».
21.40 «Экстрасенсы-детективы». 
Док.цикл.
22.45 «Кости». Сериал.
23.35 «Как я встретил вашу маму». 
Сериал.
00.05 «Быть человеком». Сериал.

Беларусь 3
07.20 “Дабраранак”.
07.50 “Хачу ўсё ведаць!”.
08.00, 14.20, 19.25, 23.25 
“Калейдаскоп”.
08.10 “Жаніх з Маямі”. Маст.фільм.
09.25, 10.15, 10.35, 10.50, 17.40, 
19.35, 21.05 “Размаўляем 
па-беларуску”.
09.55, 10.20 Мультфільмы.
11.05 “Пушчык едзе ў Прагу”. 
Маст.фільм.
12.35 “Сто песень для Беларусі”.
13.25 “Наперад у мінулае”.
13.55 “Святло далёкай зоркі”.
14.30 “Прысяжная”. Маст.фільм.
16.30 “Калі ласка, або Пабочным 
асобам уваход забаронены!”. 
Маст.фільм.
17.45 “Гарачы снег”. Маст.фільм.
19.40 “Суседзі”. Маст.фільм.
20.45 “Калыханка”.
21.35 “Дзяўчынка шукае бацьку”. 
Маст.фільм.
23.00 “Дыяблог”.

Беларусь 5
04.05, 09.50, 19.25 Баскетбол.
07.00, 00.25 «PRO спорт. Новости».
08.00 Футбол. Чемпионат Беларуси. 
«Динамо» (Минск) – «Нафтан» 
(Новополоцк).
12.05 Смешанные единоборства. 
M-1 Global.
14.10 Баскетбол. Международный 
турнир памяти С.Халипского. 
Беларусь–Россия.
15.45 Гандбол. Лига чемпионов. 
Финал четырех. Матч за третье 
место.
17.15 Гандбол. Лига чемпионов. 
Финал четырех. Финал.
18.45 «Время футбола».
21.40 Хоккей. Чемпионат мира. 
Норвегия–Беларусь.
23.35 Европейский покерный тур.

ОНТ
06.00, 06.30, 07.00, 07.30, 08.00, 
08.30, 09.00, 11.00, 13.00, 16.00, 
18.00, 20.30 «Наши новости».
06.05 «Наше утро».
09.05 «Контуры».
10.00 «Жить здорово!».
11.05, 13.05, 16.15, 18.15, 21.00 
«Новости спорта».
11.10 «Фазенда».
11.55 «Модный приговор».
13.10 «Мужское/Женское».
14.10 «Наедине со всеми».
15.05, 16.20 «Время покажет».
16.50 «Давай поженимся!».
18.20 «Обратный отсчет».
19.00 «Жди меня».
20.00 «Время».

21.05 «Дело принципа».
22.15 «Танцуй!».
00.50 «Вечерний Ургант».
01.25 «Ночные новости».

РТР-Беларусь
07.00 «Утро России».
10.00 «Картина мира».
10.55 «Погода на неделю».
11.00, 14.00, 17.00, 20.00 
 «Вести».
11.35 «Вся Россия».
12.15 «Прощание славянки». 
 Худ.фильм.
13.50, 16.50, 19.50, 23.00 
«Новости – Беларусь».
14.30 «О самом главном».
15.30 «Прямой эфир».
17.10 «Моя планета».
18.00 «Последний янычар». 
Сериал.
18.55 «Особый случай».  
Сериал.
20.55 «Загадка судьбы».
21.55, 23.10 «Плюс любовь». 
Сериал.
23.55 «Дежурный по стране».

НТВ-Беларусь
06.00 «Кофе с молоком».
09.05 «Солнечно. Без осадков».
10.00, 13.00, 16.00, 19.00 
«Сегодня».
10.20 «Возвращение Мухтара». 
Сериал.
12.00 «Суд присяжных».
13.15 «Суд присяжных. 
Окончательный вердикт».
14.15 «Едим дома».

14.45 «Все будет хорошо!».
15.40 «Обзор. Чрезвычайное 
происшествие».
16.20 «Улицы разбитых фонарей». 
Сериал.
18.00 «Говорим и показываем».
19.40 «Инспектор Купер-2». 
Сериал.
21.30 «Ментовские войны-6». 
Сериал.
23.15 «Анатомия дня».
23.55 «Операция «Кукловод». 
Сериал.

СТВ
06.00, 07.30, 10.30, 13.30, 
16.30, 19.30, 22.30 «24 часа».
06.10, 17.25 «Минщина».
06.20, 07.45 «Утро. Студия 
хорошего настроения».
07.40, 20.10, 22.55 «СТВ-спорт».
08.30 «Неделя».
09.25 «Большой завтрак».
10.05 «Дальние родственники».
10.40 «Солдаты-5». Сериал.
11.35 «Семейные драмы».
12.30 «Не ври мне!».  
Сериал.
13.50 «Наше дело».
14.00 «Любовь 911».
14.55 «Легенды СССР».
15.55 «Другая страна».
16.50 «Большой город».
17.35 «Званый ужин».
18.35 «Документальный проект».
20.00 «Столичные подробности».
20.15 «Военная тайна».
23.00 «Неделя спорта».
23.30 «Квартет».  
Худ.фильм.

Мир
06.00 «180 минут».
09.00 «Беларусь сегодня».
09.30, 01.30 «Мэри Поппинс, до 
свидания!». Худ.фильм.
12.05, 13.20 «Маленькие тайны 
больших людей».
13.00, 16.00, 19.00, 23.00 
«Новости».
14.15, 04.10 «Джамайка». Сериал.
16.25, 00.35 «Слово за слово».
17.20 «Участковый детектив». 
Сериал.
19.25 «Свои дети». Худ.фильм.
21.15, 23.15 «Метод Лавровой». 
Сериал.
00.25 «Новости. Главная тема».

Белсат
07.00, 21.45 “Джон Кенэдзі. 
Невядомы прэзідэнт”. Дак.фільм.
07.55, 16.00 “Mad Men. 
Утрапёныя-4”. Серыял.
08.40 “ПраСвет”.
09.20, 16.45 “Хадаркоўскі”. Дак.фільм.
11.15 “Білорус”. Дак.фільм.
11.55, 19.15 “Гісторыя пад знакам 
“Пагоні”.
12.05, 22.45 “Кінаклуб”: “Жыццё тае 
іншай”.
12.20, 22.55 “Жыццё тае іншай”. 
Маст.фільм.
18.40 “Эксперт”.
19.05 “Назад у будучыню”.
19.25 “Катынь. Праз 70 гадоў”. Дак.
фільм.
20.00, 00.35 “Студыя “Белсат”.
21.00 “Аб’ектыў”.
21.25 “54%”.

МІНСК

ТЭАТРЫ
Нацыянальны акадэмічны 

тэатр Янкі Купалы
2 – “Вячэра з прыдуркам”.
3 – “Дон Жуан”.
4 – “Другая сусветная”.
5 – “Чорная панна Нясвіжа”.
7 – “Паўлінка”.
Рэспубліканскі тэатр 

беларускай драматургіі
1 – “«Мы верым у Мір»”.
2 – “Гісторыя двух сабак” – 

11.00. “Нямое каханне” – 19.00.
3 – “Воўк-мараплавец” – 

11.00. “Дзед” – 19.00.
4 – “Усе мышы любяць ЦырК” 

– 11.00. “Адамавы жарты” – 
19.00.

Нацыянальны акадэмічны 
Вялікі тэатр оперы і балета

1 – “Анюта”.
2 – “Тоска”.
3 – “Спартак”.
4 – “Штраус приглашает”.
5 – Справаздачны канцэрт, 

прысвечаны 70-годдзю 
Беларускай дзяржаўнай 
харэаграфічнай гімназіі-
каледжа – 12.00. “Лебединое 
озеро” – 19.00.

Беларускі дзяржаўны 
акадэмічны музычны тэатр

1 – “Голубая камея”.
2 – “Бабий бунт”.
3 – “Цыганский барон”.
4 – “Юнона” и “Авось”.
Нацыянальны акадэмічны 

драматычны тэатр імя 
М.Горкага

2 – “Пигмалион”.
3 – “Круг любви”.
4 – “Ниночка”.
5 – “Пане Коханку”.
6 – “Пойманный сетью”.
7 – “Он и Она”.
Беларускі рэспубліканскі 

тэатр юнага гледача
2,3,4 – “Сіняя птушка”.
Беларускі дзяржаўны 

маладзёжны тэатр
5 – “Квадратура круга”.
6 – “Застигнутые врасплох 

любовью”.
Тэатр-студыя кінаакцёра
2, 3 – “Поле битвы”.
4 – “Хто смяецца апошнім”.
5, 6 – “Механический 

человек”.
7 – “№13”.
Беларускі дзяржаўны тэатр 

лялек
6 – “Красная Шапочка”.
7 – “Пеппи Длинныйчулок”.
Новы драматычны тэатр
2 – “Трибунал”.
3, 4 – “Принц и чудовище”.
Драматычны тэатр 

Беларускай Арміі
1 – “Снежная королева”.

БРЭСТ

Брэсцкі акадэмічны 
тэатр драмы імя Ленінскага 
камсамола Беларусі

3,4 – Гастролі Магілёўскага 
абласнога драматычнага тэатра. 
“Братишки”.

5, 6 – Гастролі Магілёўскага 
абласнога драматычнага тэатра. 

“Не такой, как все”.
7 – “Черный лотос”.

ВІЦЕБСК

Нацыянальны акадэмічны 
драматычны тэатр імя 
Я.Коласа

1 – «Рамэа і Джульета»”.
2 – “Слишком женатый 

таксист”.
3 – “Папа в паутине”.
4 – “Страсти роковые”.

ГОМЕЛЬ

Гомельскі абласны драма-
тычны тэатр

3, 7 – “За двума зайцамі”.

Белдзяржфілармонія
Вялікая зала
1 – “Шэдэўры сусветнага 

арганнага мастацтва”. Иаганес 
Геферт (Германія).

2 – Дзіцячая студыя 
Дзяржаўнага ансамбля танца 
Рэспублікі Беларусь.

3 – «В джазе только дедуш-
ки». Avenir-Band, мастацкі 
кіраўнік – Авенір Вайнштэйн, 
заслужаны артыст Рэспублікі 
Беларусь Валерый Шчарбіца 
(труба, флюгельгорн), 
лаўрэат міжнародных джаза-
вых фестываляў Дзмітрый 
Бударын (трамбон).

Малая зала
2 – Увага! Канцэрт адмене-

ны! Творчы вечар кампазітара 
Эміля Наско.

3 – «У свеце фантазій». 
Лаўрэат міжнародных конкурсаў 
Марына Рамейка (фартэпіяна).

4 – Вечар камернай музыкі: 
Раман Кудзін (баян).

5 – “Музычныя скарбы 
Агінскіх”. Ансамбль салістаў 
«Вытокі», мастацкі кіраўнік – 
лаўрэат міжнародных конкурсаў 
Аляксей Фралоў.

7 – “Джазавыя вечары 
ў філармоніі”. Канстанцін 
Гарачы (фартэпіяна, Беларусь), 
Цімафей Бірукоў (удар-
ныя, Германия), Вячаслаў 
Сергяенка  (кантрабас, 
Беларусь).

Рэспубліканскі тэатр 
беларускай драматургіі

4 чэрвеня  
«Усе мышы любяць ЦырК» 

11.00.

ЗАПРАШЭННЕ

«Фанеры»  
не будзе!

У Маладзечне стартуе ХV Нацыянальны 
фестываль беларускай песні і паэзіі. Усе квіткі 
на ўрачыстае адкрыццё былі прададзены яшчэ 

за два тыдні да пачатку фэсту!

БЕЗ ГРЫМУ

Міхаіл ФІНБЕРГ:
«Сумясціць жонку і музыку 

 не атрымаецца»
Гады ідуць, а Міхаіл Фінберг знешне зусім не мяняецца.  

Як быццам маладзільныя яблыкі на сняданак есць!
– Я шмат хаджу пешшу і зусім не п’ю, – 

дзеліцца сакрэтамі падтрымання маладосці 
маэстра. – Прычым алкаголь не ўжываю ўжо 
даўно. Нават 50 грамаў каньяку для сасудаў сабе 
не дазваляю!

Яшчэ вельмі шмат працую. Без выхадных. У 
сем раніцы ўжо на працы. З хаты выходжу ў пяць. 
Спаць кладуся каля 9 вечара.

У асабістым жыцці прафесара за апошнія гады 
вялікіх перамен не адбылося. Ён па-ранейшаму 
не жанаты.

– Жыву, як жыў, – адзін. Я жанаты на сваёй 
працы, на сваім аркестры.

– А не надакучыла суцэльная праца з 
раніцы да вечара?

– Не, я яе вельмі люблю. А калі ажаніцца, 
значыць, трэба забыць аркестр. Трэба выбіраць – 
ці жонка, ці музыка. Сумяшчаць не атрымаецца. І 
потым, ведаеце, я прывык да такога ладу жыцця. У 
мяне ўжо распісаны планы на 2016-ы і 2017 гады. 
Нават канкрэтныя дні спланаваны, калі і дзе я 
буду. У нас заўсёды вельмі шчыльны графік.

Ездзіць Міхаіл Фінберг на старэнькай “Волзе”. 
На новыя “мерседэсы” і “БМВ” мяняць яе не 
збіраецца. І не таму, што грошай няма.

– Я на гэтай “Волзе” з 1992 года езджу, – 
тлумачыць ён. – Мне яе калісьці падарылі добрыя 
людзі, якіх я вельмі паважаю. І ніколі ў мяне і думкі 
не ўзнікала прадаць яе...

Марына КОКТЫШ.

Паводле слоў першага 
намесніка міністра культуры 
Ірыны Дрыга, сёлета 
фестываль пройдзе ў новым 
фармаце, скіраваным на 
папулярызацыю сучаснай 
беларускай музыкі, песні і 
літаратуры.

– Мы падчас гаворым: а 
ці існуюць новыя беларускія 
песні, наколькі папулярная 
сучасная беларуская эстрада? 
– гаворыць чыноўніца. – Мы 
зрабілі праграму фестывалю, 
скіраваную на прэзентацыю 
сучаснай беларускай музыкі. 
Сённяшнім кампазітарам і 
выканаўцам значна цяжэй 
заваяваць папулярнасць, чым, 
напрыклад, у савецкі час. Зараз 
сусветныя зоркі да нас вельмі 
часта прыязджаюць. Канцэртаў 
столькі, што калі раней глядач 
змагаўся за квіток – дзе б яго 
дастаць, то цяпер арганізатары 
канцэртаў змагаюцца за 
тое, каб іх прадаць! Таму ў 
нашай невялічкай прасторы 
трэба не кідаць беларускіх 
кампазітараў і выканаўцаў 
– маўляў, выжывайце як 
можаце, канкурыруйце, а 
варта падтрымаць іх і далучыць 
публіку менавіта да беларускай 
музыкі. Каб слухалі і любілі 
сваё. Без беларускага верша, 

без беларускай музыкі мы не 
будзем сапраўднай нацыяй.

Будзем спадзявацца, 
што пасля гэтага фестывалю 
некаторыя песні стануць 
сапраўднымі шлягерамі і будуць 
гучаць, як раней казалі, з 
кожнага праса.

Праграма фестывалю 
ат р ы м а л а с я  в е л ь м і 
насычанай і разнастайнай. 
Маладзечна не так далёка 
знаходзіцца ад Мінска, туды 
нескладана дабрацца, таму 
далучайцеся і прыязджайце 
на свята беларускай музыкі, 
падтрымлівайце беларускую 
культуру!

– Гэта адзіны музычны 
фестываль, які мае статус 
нацыянальнага, – дадае 
дырэктар – мастацкі кіраўнік 
Нацыянальнага акадэмічнага 
канцэртнага аркестра Беларусі, 
народны артыст Міхаіл 
Фінберг. – Наш аркестр будзе 
ладзіць пяць праграм. Пакажам 
і класічную музыку, і тую, якая 
нарадзілася ў Савецкім Саюзе, 
але яна і сёння даспадобы, бо 
зроблена вельмі прафесійна. 
У Маладзечне будзе гучаць 
цудоўная музыка, цудоўны 
гук. І галоўнае – не будзе 
ніякай “фанеры”, чым я вельмі 
ганаруся.

ПРЕМЬЕРА

Театр начинается с «Синей птицы»
Ремонт Театра юного зрителя 

завершен. Коллектив вернулся в 
родные стены. И уже 2 июня при-
глашает зрителей на премьеру. 
Это будет одна из лучших пьес 
XX века – «Синяя птица» Мориса 
Метерлинка. Думаю, все это 
вкупе – переезд в родные стены 
и премьера – главное событие 
предстоящей культурной недели, 
а может, и месяца.

Как бедовал театр для юно-
шества последние 5 лет, пока 
реставрировали и ремонтиро-
вали его историческое здание, 
знают не только актеры и режис-
серы театра, но и зрители. А это 
огромный отряд родителей и 
детей. Так как лично у нас в семье 
есть школьник младших классов и 
отменить его эмоциональное вос-

питание в важную пору взросле-
ния – с 5 до 11 лет – представля-
лось практически преступлением, 
то, посещая с ним в эти годы ТЮЗ 
«в изгнании», узнали и мы, каково 
это – играть спектакли на малень-
кой, не приспособленной сцене 
Дома литераторов при темпера-
туре… Ай, лучше не вспоминать! 
Но снять верхнюю одежду в зале 
было невозможно. Да и вооб-
ще, антураж не тот. Голо, уныло, 
обшарпанно.

Зато теперь мы с вами, ува-
жаемые родители, будем ходить 
с нашими детьми практически во 
дворец. Мрамор, дерево, лепни-
на, барельефы, фрески, хрусталь 
– одних роскошных люстр, кото-
рые как водопады спускаются с 
потолков в зале и фойе, я насчи-

тала с десяток. А роспись купола 
в так называемом Елочном зале! 
(Кстати, не забудьте вовремя 
забронировать билеты в ТЮЗ на 
Новый год.) Роспись, по-моему, 
уникальна. А тема ее – дружба 
народов – сегодня опять как сво-
евременна, а? Особенно с китай-
скими товарищами. Впрочем, и с 
украинскими, и с российскими, 
и со всеми остальными тоже. А 
еще десять лет назад казалось: 
фрески – анахронизм, идеоло-
гическая пыль веков… Очистить! 
Эстетика сталинского ампира 
опостылела, она, мол, не акту-
альна. Но актуальность очень 
часто – враг культуры. Сегодня 
этот великолепно реставриро-
ванный плафон в Елочном зале 
выглядит не просто памятником 

своему времени, но и прекрас-
ным примером фресковой живо-
писи середины XX века.

За время ремонта у ТЮЗа 
сменилось четыре директора. 
По разным причинам: Павел 
Поляков ушел на повышение в 
Купаловский театр, Юрий Кулик 
– в мир иной. К сожалению. 
Третьего директора Николая 
Казюлина заставил уйти кол-
лектив, выразив несогласие с 
его репертуарной политикой. 
Конкретнее, господин Казюлин 
был против постановки «Синей 
птицы», которой именно сейчас 
и открывается новая страница в 
истории белорусского театра для 
детей и юношества. «Синяя пти-
ца», пьеса, которая принадлежит 
к мировой классике, была много-

летней мечтой труппы. А идти 
наперерез мечте целого коллек-
тива чревато.

Сейчас у руля ТЮЗа стоит 
Игорь Генрихович Воронин. На 
вопрос о том, во сколько обошел-
ся ремонт театра налогоплатель-
щикам, он сказал, что ответить не 
может. Потому что, во-первых, он, 
директор, – представитель экс-
плуатирующей организации. А, 
во-вторых, даже УКС Ленинского 
района Минска, которое являлось 
заказчиком ремонтно-реставра-
ционных работ, не знает точной 
суммы – цифры до сих пор выве-
ряются. Что и понятно, с 2009-го 
по 2015 год финансовую систему 
страны два раза подрывал эконо-
мический кризис. 

Елена МОЛОЧКО.

ПРЫВАТНАЕ ЖЫЦЦЁ

«Місіс Сусвет» 
чакае трэцяе дзіця
Два гады таму гродзенка Святлана Кузняцова стала пераможцай 

сусветнага конкурсу “Місіс Сусвет LTD”. На той момант у яе было двое 
дзяцей. Хутка прыгажуня стане маці ў трэці раз.

Святлана сабрала амаль 
усе кароны на разнастайных 
конкурсах прыгажосці. І калі 
два гады таму яе спыталі, 
якой будзе яе новая мэта, яна 
адказала: “Пакуль яе няма. 
Усе вышэйшыя кароны ўзяты. 
Ехаць на конкурс ніжэй ста-
тусам ужо тытул не дазва-
ляе. Напэўна, з конкурсамі 
прыгажосці пара завязваць. 
Гатова даваць парады падра-
стаючаму пакаленню, новым 
міс і місіс. Што тычыцца 
планаў на асабістае жыццё, 
то муж хоча трэцяе дзіця. А 
калі мужчына хоча, значыць, 
трэба! Хоць так цяжка потым 
прыходзіць у форму...»

За час другой цяжарнасці 
мадэль набрала 30 кілаграмаў.

“Калі пасля першых родаў 
лішняя вага сышла хутка, то 
пасля другіх усё было не так 
проста, – распавядала пры-
гажуня «Народнай Волі». – 
Прыйшлося нямала папраца-

ЧУЛІ?

Новую “Місіс Сусвет” 
будуць выбіраць у Мінску

Міжнародны конкурс пройдзе з 24 па 30 
жніўня. Да нас прыедзе паўсотні паспяховых і 

сацыяльна актыўных замужніх прыгажунь з 
усяго свету. Ужо шмат гадоў дэвіз «Місіс 

Сусвету” – “Не гвалту ў сям’і!».

Браць удзел у конкур-
се могуць замужнія дамы з 
актыўнай жыццёвай пазіцыяй 
ад 25 да 45 гадоў. 

У 2011 годзе на конкурс 
«Місіс Сусвет» ад Беларусі 
ездзіла мадэль і тэлевядучая 
Ірына Ханунік-Рамбальская, ёй 
дастаўся тытул «Супермадэль». 
У 2012 годзе Беларусь 

прадстаўляла адвакат Наталля 
Трафімава. Яна ўвайшла ў дзя-
сятку наймацнейшых і атры-
мала тытул «Місіс Дружба». 
Акрамя таго, Наталля стала 
афіцыйным прадстаўніком кон-
курсу «Місіс Сусвет» у Беларусі 
– права адбіраць на яго дзяўчат 
ёсць толькі ў яе.

Марына КОКТЫШ.

З асабістай справы
Святлана Кузняцова – мадэль, выкладчык матэматыкі, Місіс 

Сусвет LTD.
Нарадзілася ў Беларусі, але цяпер з мужам і дзецьмі жыве 

ў Маскве. Муж працуе офіс-менеджарам у адной з маскоўскіх 
кампаній. Старэйшаму сыну Кузняцовых 11 гадоў, малодшаму хут-
ка будзе 5.

Святлана скончыла матэматычны факультэт Гродзенскага 
дзяржаўнага ўніверсітэта, а таксама расійскую Вышэйшую школу 
эканомікі ў Расіі.

У 2010 годзе ўвайшла ў дзясятку лепшых педагогаў Масквы і 
атрымала ўрадавую медаль за заслугі перад расійскай адукацыяй.

Для Святланы Кузняцовай «Місіс Сусвет-2013» – шосты кон-
курс. Яна была пераможцай першага нацыянальнага конкур-
су «Міс Беларусь-1998», «Віцэ-Міс СНД-1999», фіналісткай 
«Міс Еўропа-1999», удзельніцай «Міс свету-2000», «Місіс 
Міленіум-2012», «Місіс Сусвет LTD- Беларусь-2013».

ваць. І я спецыяльна худзела 
да конкурсу – за пару месяцаў 
пазбавілася ад 17 кілаграмаў. 
Села на дыету Пратасава, якую 
знайшла ў інтэрнэце. Мне яна 
здалася самай простай...”

Цяжарнасць не пераш-
каджае Святлане Кузняцовай 
весці актыўны лад жыцця. Так, 
на мінулым тыдні яна ў якасці 
ганаровага госця прыязджала на 
конкурс прыгажосці ў Гродна.

ТЭМА

Чаму інваліднасць 
з’яўляецца 

праваабарончай 
праблемай

З якімі праблемамі звяртаюцца людзі ў ГА “Офіс па правах людзей  
з інваліднасцю”? Ці далучыцца Беларусь да Канвенцыі па правах людзей  
з інваліднасцю? Аб гэтым ішла гаворка ў чарговай праграме «Кухня TV».

Нагадаем, што беларускія 
праваабаронцы працягваюць 
рэалізоўваць свой праект – 
цыкл відэапраграм «Кухня TV» 
(своеасаблівыя «круглыя сталы» 
па найбольш важных і наспелых у 
грамадстве пытаннях).

На гэты раз на гутарку да 
праваабаронцы Валянціна 
СТЭФАНОВІЧА  завіталі 
кіраўнік грамадскай пра-
ваабарончай арганізацыі 
«Офіс па правах людзей з 
інваліднасцю» Эніра БРАНІЦКАЯ 
і адзін з сузаснавальнікаў 
гэтай арганізацыі Сяргей 
ДРАЗДОЎСКІ.

– Чаму інваліднасць 
з’яўляецца праваабарончай 
праблемай?

Сяргей Драздоўскі: – 
Ужо само па сабе вызначэнне 
“інваліднасць” – гэта вызна-
чэнне чалавека, які пастаян-
на дыскрымінуецца. Па ста-
не здароўя парушаны яго 
магчымасці ўключацца ў грамад-
скае жыццё. 

– Не так даўно ў Беларусі 
прайшоў Тыдзень даступнасці. 
Якая галоўная мэта гэтага 
мерапрыемства?

Эніра Браніцкая: – Мы 
трэці раз праводзілі Тыдзень 
даступнасці, і гэта ўжо стала 
традыцыяй. Мерапрыемствы 
былі прысвечаны пытанням усіх 
відаў даступнасці для людзей з 
інваліднасцю. Адзін з класічных 
прыкладаў работы з правамі 
чалавека – гэта адукацыя. Пры 
гэтым адукацыя не толькі асоб-
най мэтавай аудыторыі, а ўсіх. 
Гэта пытанне пераадолення 
бар’ераў. Чаму парушаюцца пра-
вы людзей з інваліднасцю? Таму 
што ў грамадстве ёсць стэрэа-
тыпы. Пра гэтыя праблемы трэба 
распавядаць, не замоўчваць іх. 
Таму Тыдзень даступнасці – гэта 
комплекс мерапрыемстваў для 
ўсіх. Паказы фільмаў, публічныя 
дыскусіі, выставы… Вострыя 
тэмы мы стараемся ўзнімаць і 

тлумачыць простай мовай. Каб 
любы чалавек мог прыйсці і даве-
дацца аб праблемах інвалідаў і 
пра тое, што кожны можа зрабіць, 
каб гэтых праблем стала менш, а 
грамадства стала больш даступ-
ным. 

– Адным словам, Тыдзень 
даступнасці быў скіраваны не 
да прадстаўнікоў дзяржавы, 
а ў першую чаргу да простых 
грамадзян?

Э.Б.: – Безумоўна. Мы хочам, 
каб грамадства размаўляла на 
гэтыя тэмы, разумела нас, каб 
у людзей фарміраваліся тыя 
каштоўнасці, якія нясе Канвенцыя 
па правах людзей з інваліднасцю. 
Трэба, каб кожны чалавек ведаў, 
што людзі з інваліднасцю – гэта 
такія ж паўнавартасныя грамад-
зяне, як і ўсе астатнія.

– З якімі праблемамі ваша 
арганізацыя больш за ўсё пра-
цуе?

С.Д.: – За год мы прымаем 
ад 800 да 1200 зваротаў, і кожны 
з іх – гэта ўжо чалавечая пра-
блема. Мінімальная – чалавек не 
можа знайсці інфармацыю і не 
ведае, як абараніць свае правы. 
Максімальная – ён зайшоў у тупік 
ва ўзаемаадносінах з чыноўнікамі 
ці нейкімі людзьмі, і тады 
даводзіцца разблытваць гэты 
складаны клубок. Хоць, шчыра 
скажу, нашых магчымасцяў не 
заўсёды і хапае.

– Інтэрнаты – гэта прабле-
ма ізаляцыі людзей ад гра-
мадства?

Э.Б.: – На дзяржаўным 
узроўні тэма перыядычна 
ўзнімаецца, але пакуль, на жаль, 
канкрэтных крокаў няма. Больш 
за тое – колькасць інтэрнатаў 
у краіне за апошні год наад-
варот павялічылася. Мы не 
заклікаем у адзін момант пры-
браць усе інтэрнаты, але ў чала-
века павінна заставацца права 
выбару, бо многія ўсё часцей 
проста вымушаны ісці ў спе-
цыяльную ўстанову. Калі няма 

неабходных паслуг на мясцовым 
узроўні, асістэнта, які даглядаў 
бы інваліда дома, ён не выжы-
ве ў такім асяродку. І ён ідзе ў 
інтэрнат. 

– Што ўлады маглі б сёння 
зрабіць для інвалідаў?

С.Д.: – Дзяржава ніяк не 
можа пагадзіцца з тым, каб 
передаць шэраг паўнамоцтваў 
самому чалавеку. Каб чалавек 
з інваліднасцю меў дастатко-
ва магчымасцяў для таго, каб 
уплываць на стварэнне нава-
кольнага даступнага асяродку, 
што, дарэчы, паспяхова прак-
тыкуецца ў некаторых краінах 
свету. Але дзяржава сама хоча 
распараджацца грашыма, якія 
накіроўваюцца на вырашэнне 
праблем інвалідаў.

– Днямі ў Савеце па пра-
вах чалавека ААН Беларусь 
праходзіла працэдуру 
Універсальнага перыядыч-
нага агляду, і некаторыя 
нацыянальныя дэлегацыі 
далі рэкамендацыі, каб 
беларускі ўрад прыняў 
закон аб супрацьдзеянні 
дыскрымінацыі, а краіна далу-
чылася да Канвецыі па пра-
вах людзей з інваліднасцю. Ці 
паспрыяла б гэта вырашэнню 
праблем інвалідаў?

С.Д.: – Адназначна. З далу-
чэннем да Канвенцыі мы атрымалі 
б норму прамога дзеяння. І гэта 
не толькі прававыя механізмы, 
але і знак людзям з інваліднасцю, 
што грамадства цябе паважае, 
а твая чалавечая годнасць – не 
пусты гук. Канвенцыя гаворыць: 
“Інваліднасць – гэта тыя бар’еры, 
якія перашкаджаюць чалавеку 
паўнавартасна існаваць”. Трэба 
прыбраць гэтыя бар’еры…

Падрыхтаваў Алесь 
СВЯТЛАНІЧ.

P.S. Поўную версію гутаркі 
можаце паглядзець на сайце 
spring96.org.

НЕ ПРАПУСЦІЦЕ!

Харланчукі сыграюць Радзівілаў
Ці лёгка ўвасобіць на сцэне 

адносіны паміж мужам і жон-
кай? Так, калі выканаўцы ўжо 
даўно зарэгістравалі шлюб у 
рэальным жыцці. Не, калі гавор-
ка пра падзеі, якія адбыліся 500 
гадоў таму ды яшчэ і ў асяроддзі 
арыстакратыі. Сямейны і творчы 
дуэт купалаўца Паўла Харланчука 
і Ганны Харланчук-Южаковай 
разбівае ўсе стэрэатыпы і 
збіраецца выйсці на сцэну ў ролі 
Радзівілаў. 

Ён – Мікалай Радзівіл 
Чорны, “некаранаваны кароль” 
Вялікага Княства Літоўскага, 
канцлер і мецэнат, які, дарэчы, 
атрымаў мянушку “Чорны” з-за 
колеру сваёй барады (гэтым ён 
адрозніваўся ад свайго стры-
ечнага брата Мікалая Радзівіла 
Рудога, чыя барада мела адпа-
ведны колер). Нарэшце, адзін 

з сімвалаў Беларусі. Нездарма 
кампанія «Белзнешрэклама» рас-
працавала білборды з партрэтам 
Радзівіла, які можна ўбачыць 
на вуліцах шэрагу беларускіх 
гарадоў.

Яна – яго жонка Альжбета, 
якая нарадзіла князю чатырох 
сыноў і чатырох дачок.

П’есу “Біблія князя Радзівіла” 
напісаў Андрэй Унучак. Не 
прафесійны драматург, а 
гісторык, адзін з аўтарытэтных 
спецыялістаў па гісторыі 
легендарнай газеты “Наша 
Ніва” (не сучаснай, а той, што 
выходзіла на пачатку ХХ стагод-
дзя і адкрыла свету імёны Янкі 
Купалы, Якуба Коласа і Максіма 
Багдановіча). Згодна з сюжэ-
там, дзеі п’есы пачынаюцца 
ў 1551 годзе. Мікалай Радзівіл 
Чорны знаходзіцца на піку сваёй 

кар’еры. Але раптоўна памірае 
яго стрыечная сястра, прыгажу-
ня Барбара Радзівіл, вялікая 
княгіня літоўская і каралева 
польская (ходзяць чуткі, што яе 
атруціла свякроў, італьянская 
інтрыганка Бона Сфорца), пас-
ля – яго малодшы брат Ян, 
з якім Мікалай так і не паспеў 
замірыцца. Нарастае напружа-
насць у адносінах з Альжбетай. 
Калі казаць сучаснымі словамі, у 
князя класічны крызіс сярэдняга 
ўзросту (на той момант Мікалаю 
Радзівілу споўнілася 36 гадоў).

Арганізатары спектакля тры-
маюць у сакрэце, як Мікалай 
Радзівіл вырашыць свае прабле-
мы. Але існуюць дзве падказкі. 
Першая – назва п’есы. Як вядома, 
для пашырэння ідэй Рэфармацыі 
(руху за рэформу каталіцкага 
касцёла) князь заснаваў у Брэсце 

і Нясвіжы друкарні. У першай 
з іх за кошт Радзівіла і пры яго 
ідэйнай падтрымцы была выдад-
зена так званая Брэсцкая, або 
Радзівілаўская, Біблія (у Беларусі 
захаваўся ўсяго адзін яе асобнік). 
Другая падказка – жыццёвая 
пазіцыя Паўла Харланчука. 
Разам з жонкай ён гадуе чаты-
рох дзяцей (двух родных, двух 
усыноўленых), прытрымліваецца 
пратэстанцкага веравызнання. 
Некалькі гадоў таму Павел раз-
ам з жонкай іграў у спектаклі 
“Маё сэрца б’ецца”, скіраваным 
супраць абортаў. Таму можна 
здагадацца, што, хутчэй за ўсё, 
князю Мікалаю дапамогуць вера і 
сямейныя каштоўнасці.

Як паведаміла менеджар пра-
екта Алёна Сітнік, у пастаноўцы 
“Біблія князя Радзівіла” возьмуць 
удзел тры прафесійныя акцё-

ры: сямейны дуэт Харланчукоў, 
а таксама Максім Брагінец, 
акцёр Рэспубліканскага тэатра 
беларускай драматургіі. Астатнія 
выканаўцы – вернікі-евангелісты, 
якія іграюць у тэатрах, што 
існуюць пры цэрквах. Іх падрых-
туе да прэм’еры сам Павел, які 
адначасова выступае ў ролі рэжы-
сёра. У пастаноўцы прагучыць 
еўрапейская інструментальная 
музыка ХVІ стагоддзя. У тым 
ліку творы нашых суайчыннікаў 
–  Цыпрыяна Базыліка, Вацлава з 
Шамотул і Войцэха Длугарая.

Прэм’ерныя паказы “Бібліі 
князя Радзівіла” пройдуць 10 і 
11 чэрвеня на сцэне сталічнага 
Маладзёжнага тэатра эстра-
ды (вул.Маскоўская, 18а). Кошт 
квіткоў –  ад 90 да 120 тысяч 
рублёў.

Максім ПЛОТНІКАЎ.

С МОЕЙ КОЛОКОЛЬНИ

Елена 
МОЛОЧКО

Понаехали…
Сначала я толкнула вело-

сипедиста в клетчатой рубаш-
ке. Он как-то легко рухнул на 
траву – благо, газон был рядом. 
Парень удивленно проводил 
меня взглядом. Понятно, что 
преграды в виде пешехода на 
улице он не ожидал. Но строгих 
правил-то нету. У нас на тротуа-
рах, по-моему, кто сильней, тот 
жив и здоров. 

Затем пришлось побороть-
ся с дамочкой-хозяйкой. Эта 
ротозейка смотрела на овощи в 
своей корзинке, прикрепленной 
к рулю велосипеда, и, кажет-
ся, не считала нужным опа-
саться каких-либо препятствий 
на пешеходной зоне. За что и 
поплатилась. Я ее просто подня-
ла в воздух. И опустила далеко 
за МКАДом. Пусть теперь крутит 
педали до дому оттуда. 

Потом поднатужилась и 
сбила-таки велобайкера в шле-
ме на «шоссейнике». С особым 
наслаждением. Да, непросто 
пришлось. Хорошо экипирован-
ный, он летел прямо на меня на 
приличной скорости. Ему напе-
ререз разогналась и я...  

Мысленно, конечно. Потому 
что в реальности быть сбитой 
велосипедом на пешеходной 
части улицы в Минске сегодня 
гораздо больше шансов у нас, 
двигающихся на своих двоих, 
чем у тех, кто катит с ветер-
ком на двух колесах. Они, как 
жуки, наводняют город весной. 
И «летают» до глубокой осени 
между нами, прохожими, словно 
играючи в «а ну-ка, увернись!». 
Один пронесся у меня перед 
носом, практически в полуме-
тре, я даже почувствовала запах 

его дезодоранта «Fа-спорт». 
Зажмурив глаза, отшатнулась, а 
потом застыла в шоке, словно 
в почетном карауле, – это было, 
кстати, на проспекте как раз 
напротив Вечного огня. Минуту 
не могла двинуться с места от 
оцепенения. А он, букашка, уже 
жужжал около цирка. Вот бы 
догнать…

Особенно много велоси-
педистов появляется на ули-
цах под вечер и в выходные. В 
то же самое время, когда там 
больше всего и пешеходов. 
Люди возвращаются с работы, 
гуляют. А если в городе празд-
ник? 9 Мая, помню, когда вхо-
ды в парк Победы из-за парада 
были надолго перекрыты, по 
пешеходной части проспекта 
Победителей носились букваль-
но сотни велобайкеров. И ско-
рость у них была не маленькой. 
А кто им запретит? Но в то же 
время там гуляли мамы с коля-
сками, бабушки с дедушками и 
вообще все, кто вышел из дому 
на променад. Ситуация была 
близка к хаосу. Критическая 
масса людей и колес могла 
закончиться ДТП. И в ближай-
шее время наверняка за этим 
дело не станет – от веломашин 
на тротуарах уже нет прохода!

Сегодня велосипедисты в 
городе на пешеходной части 
улиц и проспектов – это реаль-
ная опасность, а не простое неу-
добство. Учесть их точное коли-
чество в городе пока трудно, 
велосипеды не регистрируют-
ся как транспортные средства, 
но их количество, как говорят 
специалисты, идет к миллиону 
(если считать, что велосипе-

дов в Минске – 1,3 на семью). 
Поэтому если пять лет назад 
город думал, как сделать наши 
улицы дружественными к ново-
му повальному увлечению моло-
дежи, то теперь пришла пора 
подумать, как защитить пеше-
ходов, тех же детей, от новой 
реальной угрозы на колесах.

Конечно, велосипедистам 
нужна своя велодорожка. На 
проезжей части или на пеше-
ходной, но она должна быть 
выделена не просто белой 
полустертой разделитель-
ной полосой, как сейчас. Она 
ни для кого не закон. Ее, как 
видим, нарушают обе сторо-
ны. Велодорожка должна быть 
отделена невысоким забором 
или бордюром. Чтобы пеше-
ходу было очевидно, где он в 
безопасности, и велосипедисту 
ясно, где заканчиваются его 
права как водителя. Все-таки 
средняя скорость веломашины 
– 20–30 километров в час, то 
есть вполне достаточная, чтобы 
нанести травмы пешему челове-
ку. Или от резкого торможения 
перед препятствием самому 
себе. Потому в ПДД и записано, 
что велосипедист – водитель, 
то есть участник дорожного 
движения. Он несет ответствен-
ность за жизнь окружающих его 
людей. Но пока этот снаряд на 
колесах несется по тротуарам, 
с азартом разрезая толпу. Что, 
подождем сводок с пешеходно-
велосипедного фронта и уже 
тогда возьмемся за обустрой-
ство безопасного движения на 
тротуарах? Или все-таки, учи-
тывая опыт других стран, пред-
восхитим столкновения?



С 31 мая по 1 июля введен 
запрет на добычу сома обыкно-
венного. И не следует забывать, 
что по-прежнему нельзя ловить 
водных животных: пресноводную 
креветку и рака узкопалого.

За нарушение вышеуказанного 
запрета к виновному лицу приме-
няется административная ответ-
ственность по ст.15.35, ч.1 КоАП 
Республики Беларусь, предусма-
тривающей штраф в размере от 
20 до 50 базовых величин с конфи-
скацией орудия лова, а также иных 
средств совершения указанного 
правонарушения (лодок, рыболов-
ных костюмов, лодочных моторов 
и т.д.). При наличии у рыболова 
рыбы, выловленной в эти сроки, 
ущерб насчитывается в тройном 
размере. Например, за незакон-
ный вылов одной особи сома в 
обычный период ущерб насчиты-

вается в размере четырех базовых 
величин – это 720.000 рублей, а 
за его вылов в период запрета –  
12 б.в., что в денежном выражении 
составляет 2.160.000 рублей.

При случайном вылове сома в 
ходе рыбалки на другие виды рыб 
инспекторы советуют выпустить 

его в воду. Это поможет избежать 
ненужных, неоправданных трат из 
семейного бюджета. 

Кстати, в период запрета на 
лов сома обыкновенного приро-
доохранные органы осуществля-
ют усиленные рейдовые меро-
приятия.
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Заснавальнiк i галоўны рэдактар 
Iосiф Паўлавіч СЯРЭДЗIЧ

63222 – для індывідуальных падпісчыкаў,  
632222 – для прадпрыемстваў і арганізацый.

Падпісныя 
індэксы:

ïяÒíèцÀ, 5 èÞíя

ÑÓÁÁоÒÀ, 6 èÞíя

воÑкÐÅÑÅíÜÅ, 7 èÞíя

УЛЫБНИТЕСЬ

ГАСТРОЛЬ

Беларусь 1
06.00, 07.20, 08.15 «Доброе утро, 
Беларусь!».
07.00, 08.00, 09.00, 12.00, 15.00, 
19.00, 23.45 «Новости».
07.05, 08.05 «Новости экономики».
07.10, 08.10, 19.20 «Зона Х».
08.45 Выпускныя экзамены па 
беларускай і рускай мовах, па 
матэматыцы за перыяд навучання і 
выхавання на III ступені агульнай 
сярэдняй адукацыі.
09.10 «След». Сериал.
10.55, 19.55 «Идеальный брак». 
Сериал.
11.00, 13.00, 16.00 «90 секунд».
12.10, 16.35 «Семейные 
мелодрамы-3».
13.05 «День в большом городе».
14.00 «Чужое лицо». Сериал.
15.15, 18.40 «Новости региона».
15.25, 00.15 «Бывшая жена». 
Сериал.
17.30 “Terra inсognita. Беларусь 
неизвестная”.
17.55, 21.45 “Наши”.
18.10 “Тайны следствия».
21.00 «Панорама».
21.55 «Игра в правду». Худ.фильм.
00.00 «День спорта».

Беларусь 2
07.00 «Телеутро».
09.00, 21.30 «Тэлебарометр».
09.05, 16.45 «Метод Фрейда-2». 
Сериал.
10.10 «Копейка в копейку».
10.40 «Экстрасенсы-детективы».
11.40 «Кости». Сериал.
12.35 «Я хочу это увидеть!».
13.10 «Китай: инструкция по 
изучению». Видеофильм.
13.45 «Универ. Новая общага». 
Сериал.
14.55 «Не родись красивой». 
Сериал.
15.50 «Вот это да!».
17.55 «Смерть в раю». Сериал.
18.55 «Я, робот». Худ.фильм.

20.55 «Реальный мир».
21.35 «Спортлото 5 из 36», «КЕНО».
21.40 «Битва экстрасенсов. Борьба 
континентов».
23.50 «Репортер».
00.35 «Баффи – истребительница 
вампиров». Худ.фильм.

Беларусь 3
07.20 “Дабраранак”.
07.45 “Хачу ўсё ведаць!”.
08.00, 13.00, 19.25, 00.30 
“Калейдаскоп”.
08.10, 13.10, 19.35 “Размаўляем 
па-беларуску”.
08.15 “Балада пра Берынга і яго 
сяброў”. Маст.фільм.
09.50, 16.40 “Ляўша”. Мультфільм.
10.30, 17.20 “Рэвізор”. Маст.
фільм.
12.35 “Сіла веры”.
13.15 “Вышыня”. Маст.фільм.
14.45 “Пад крыламі Еўфрасінні”.
15.15 “Маладзечна-2014”.
19.40 “У адзін цудоўны дзень”. 
Маст.фільм.
20.45 “Калыханка”.
21.00 “Камертон”.
21.25 “Павуцінне хлусні”. Маст.
фільм.
23.35 “Вялікая княгіня”. Дак.фільм.

Беларусь 5
04.05, 11.05, 20.55 Баскетбол. 
НБА. Финал. Первый матч.
07.00, 02.35 «PRO-спорт. Новости”.
08.00 Художественная гимнастика. 
Этап Кубка мира. Ташкент.
13.20 Хоккей. Чемпионат мира. 
Полуфинал. Чехия–Канада.
15.45 Хоккей. Чемпионат мира. 
Полуфинал. Россия–США.
18.25 «Пит-стоп».
18.55 Футбол. Чемпионат Беларуси. 
«Динамо» (Брест) – «Динамо» 
(Минск).
23.10 Европейский покерный тур.
00.05 Смешанные единоборства. 
M-1 Global.

ОНТ
06.00, 06.30, 07.00, 07.30, 08.00, 
08.30, 09.00, 11.00, 13.00, 16.00, 
18.00, 20.30 «Наши новости».
06.05 «Наше утро».
09.05 «Жить здорово!».
10.25 «Контрольная закупка».
11.05, 13.05, 16.15, 18.15, 21.00 
«Новости спорта».
11.10 «Фазенда».
11.55 «Модный приговор».
13.10 «Мужское/Женское».
14.05 «Учиться жить».
14.35 «Время покажет».
16.20 «Я шагаю по Москве».  
Худ.фильм.
18.20 «Жди меня. Беларусь».
18.55 «Поле чудес».
20.00 «Время».
21.05 «Из Парижа с любовью». 
Худ.фильм.
23.15 «Что? Где? Когда?» в 
Беларуси».
00.40 «Вечерний Ургант».
01.30 «Ночные новости».

РТР-Беларусь
07.00 «Утро России».
11.00, 14.00, 17.00, 20.00  
«Вести».
11.30, 17.10 «Тайна трех океанов».
12.30 «Михайло Ломоносов». 
Сериал.
13.50, 16.50, 19.50, 23.00 
«Новости – Беларусь».
14.30 «О самом главном».
15.30 «Прямой эфир».
18.00 «Последний янычар». 
Сериал.
18.55 «Особый случай». Сериал.
21.00 «Загадка судьбы».
22.00, 23.10 «Юморина».
00.00 КВН. 1/8 финала 
Международной лиги.

НТВ-Беларусь
06.00 «Кофе с молоком».
09.05 «Солнечно. Без осадков».

10.00, 13.00, 16.00, 19.00 
«Сегодня».
10.20 «Возвращение Мухтара». 
Сериал.
12.00 «Суд присяжных».
13.15 «Суд присяжных. 
Окончательный вердикт».
14.15 «Дело вкуса».
14.45 «Все будет хорошо!».
15.40 «Обзор. Чрезвычайное 
происшествие».
16.20 «Улицы разбитых фонарей». 
Сериал.
18.00 «Говорим и показываем».
19.40 «Инспектор Купер-2». 
Сериал.
21.25 «Отдельное поручение».  
Худ.фильм.
23.10 «Операция «Кукловод». 
Сериал.

СТВ
06.00, 07.30, 10.30, 13.30, 16.30, 
19.30, 22.30 «24 часа».
06.10, 17.25 «Минщина».
06.20, 07.45 «Утро. Студия 
хорошего настроения».
07.40, 20.10, 22.55 «СТВ-спорт».
08.30 «Новые Робинзоны».  
Худ.фильм.
10.40 «Солдаты-5». Сериал.
11.35 «Семейные драмы».
12.30 «Не ври мне!». Сериал.
13.50 «Любовь 911».
14.45 «Принцесса специй».  
Худ.фильм.
16.50 «Здравствуйте, доктор!».
17.35 «Званый ужин».
18.35 «Такова судьба».
20.00 «Столичные подробности».
20.15 «Курьер». Худ.фильм.
22.05 «Смотреть всем!».
23.00 «Документальный проект».
00.25 «Большая игра».
01.10 «Погребенный заживо».  
Худ.фильм.

Мир
06.00 «180 минут».

09.00 «Истории из жизни».
09.30 «Как Иванушка-дурачок за 
чудом ходил». Худ.фильм.
11.10 «Седьмой лепесток».  
Худ.фильм.
13.00, 16.00, 19.00 «Новости».
13.20, 03.15 «Маленькие тайны 
больших людей». Док.сериал.
14.15, 04.10 «Джамайка».  
Сериал.
16.25 «Секретные материалы».
17.20 «Участковый детектив». 
Сериал.
19.25 «Человек-амфибия. 
Морской дьявол». Сериал.
22.55 «Добро пожаловать, или 
Посторонним вход воспрещен!». 
Худ.фильм.
00.20 «Высокие отношения».
00.55 «Бросок в Монте-Карло». 
Худ.фильм.

Белсат
07.00, 20.00, 00.35 «Студыя 
“Белсат”.
08.25 “Ваенныя гульні”.  
Дак.фільм.
09.10 “Басанож па свеце”.
09.35, 17.25 “Рамін”. Дак.фільм.
10.40 “Білорус”. Дак.фільм.
11.20, 19.00 “Назад у будучыню”.
11.35, 19.10 “Гісторыя пад знакам 
“Пагоні”.
11.50 “Два на два”.
12.20 “Свае і чужынцы”.  
Рэпартаж.
12.45 “Новенькая”. Серыял.
13.30 “Дэкалог-89+”. Цыкл.фільмаў.
16.00 “Каханне ля поплаву”. 
Серыял.
16.50 “Аўтастопам па Беларусі”.
17.05 “Апантаныя”. Дак.цыкл.
18.30 “Зоры не спяць”.
19.25 “КПСС – прыгоннае права 
Савецкага Саюза”. Дак.фільм.
21.00 “Аб’ектыў”.
21.25 “Форум”.
22.10 “Апошнія дні СССР”.  
Дак.фільм.
23.05 “Дом”. Серыял.

Беларусь 1
06.40 “Існасць”.
07.05, 15.30 «У реки два берега». 
Сериал.
08.45 Выпускныя экзамены па 
беларускай і рускай мовах, па 
матэматыцы за перыяд навучання  і 
выхавання на II ступені агульнай 
сярэдняй адукацыі.
09.00, 12.00, 15.00 «Новости».
09.10 “Крупным планом”.
09.40, 00.15 «Кухня». Сериал.
10.40 «О еде!».
10.55 Уступныя іспыты па 
беларускай мове ў V клас гімназій, 
гімназій-інтэрнатаў, гімназій-
каледжаў мастацтваў.
11.25 «Дача».
12.10 «Здоровье».
12.50 «Кулинарная дипломатия».
13.25 «Выход есть».
14.00 «Семейные мелодрамы-3».
15.15 «Новости региона».
17.20 «Вопреки всему». Сериал.
21.00 «Панорама».
21.40 Футбол. Лига чемпионов 
УЕФА. Финал. «Ювентус» (Италия) – 
«Барселона» (Испания). Прямая 
трансляция.
01.10 «День спорта».

Беларусь 2
07.00 «Клуб Винкс. Школа 
волшебниц». Мультсериал.
07.50 «Моя прекрасная няня». 
Сериал.
09.55, 21.30 «Тэлебарометр».
10.35 «Научное шоу профессора 
Открывашкина».
11.00 «Сезон охоты-3». 
Мультфильм.
12.20 «Копейка в копейку».
12.55 «Битва экстрасенсов. Борьба 
континентов».
15.05 «Вот это да!».
15.40 «Баффи – истребительница 
вампиров». Сериал.
17.25 «Мария Верн: тайна 
мертвых птиц». Сериал.

21.00 «Реальный мир».
21.35 «Спортлото 6 из 49», «КЕНО».
21.40 «Джули и Джулия. Готовим 
счастье по рецепту». Худ.фильм.
23.55 «Перезагрузка».
00.40 «Понять и обезвредить».
01.10 «Хали-гали».

Беларусь 3
07.45, 13.05, 15.20, 23.45 
“Калейдаскоп”.
07.55, 21.05 “АРТиШОК».
08.20, 15.30 «Белыя Росы». Маст.
фільм.
09.45 “Камертон”.
10.15 “Чакаю і спадзяюся”. Маст.
фільм.
12.20 “Спіс Кісялёва. Выратаваныя з 
пекла”.
13.15 “Размаўляем па-беларуску”.
13.50 “У адзін цудоўны дзень”. 
Маст.фільм.
14.55 “Душа, адлітая ў бронзе. 
Міхаіл Анікушын: жыццё і творчасць”.
16.55 “Аляксей Дудараў. Крыніца 
часу”.
17.20 “Аляксей Дудараў. Рака часу”.
17.45 “Іван Грозны”. Маст.фільм.
20.45 “Калыханка”.
21.30 “Смяротныя думкі”. Маст.
фільм.
23.05 “Подых струн”.

Беларусь 5
07.00, 01.15 «PRO-спорт. Новости».
08.00, 15.35 «Селфи».
08.15 «Пит-стоп».
08.50 Футбол. Чемпионат Беларуси. 
«Динамо» (Брест) – «Динамо» 
(Минск).
10.45 Баскетбол. НБА. Финал. 
Первый матч.
13.00 Смешанные единоборства. 
M-1 Global.
15.55 Формула-Е. Гран-при Москвы.
17.05 Дзюдо. Этап Кубка Европы.
20.15 Футбол. Чемпионат Англии. 
Обзор тура.
21.20 Футбол. Лига чемпионов 

УЕФА. Финал. «Ювентус» (Италия) – 
«Барселона» (Испания).
00.25 Европейский покерный тур.

ОНТ
07.00 «Субботнее утро».
08.00, 09.00, 16.00, 20.30 «Наши 
новости».
09.05 «Смешарики. Новые 
приключения».
09.25 «Здоровье».
10.25 «Смак».
11.05 «Идеальный ремонт».
12.05 «Умницы и умники».
13.00 «Ералаш».
13.25 «Обыкновенное чудо». Худ.
фильм.
16.15, 21.00 «Новости спорта».
16.20 «Папаши-2». Худ.фильм.
18.00 «Академия талантов. Курс 
четвертый».
21.05 «Сегодня вечером».
22.40 «Легенды. Live».
23.25 «Без предела». Худ.фильм.

РТР-Беларусь
07.00 «ХА!». Маленькие комедии.
07.30 «Планета собак».
08.05, 11.10 «Непутевая 
невестка». Сериал.
11.00, 14.00, 20.00 «Вести».
11.40 «Субботник».
12.20 «Молодая жена». Худ.фильм.
14.30 «Любовь на два полюса». 
Худ.фильм.
16.15 «Освободители».
17.10 «Субботний вечер».
19.00 «Картина мира».
19.55 «Погода на неделю».
20.40 «Ты будешь моей». Худ.
фильм.
22.30 «Моя мама против». Сериал.

НТВ-Беларусь
06.05, 08.20 «ППС». Сериал.
08.00, 10.00, 13.00, 16.00 
«Сегодня».
08.50 «Врачебные тайны плюс».

09.25 «Дело вкуса».
10.20 «Главная дорога».
11.05 «Поедем, поедим!».
11.55 «Квартирный вопрос».
13.20 «ГРУ: Тайны военной 
разведки».
14.15 «Катя». Сериал.
16.20 «Улицы разбитых фонарей». 
Сериал.
18.05 «Следствие вели…».
19.00 «Центральное телевидение».
20.05 «Новые русские сенсации».
22.05 «Ты не поверишь!».
22.40 «Антикиллер ДК». Худ.
фильм.
00.15 «Ахтунг, руссиш!».

СТВ
06.20 «Курьер». Худ.фильм.
08.05 «Тайны мира».
09.00 «Умнее не придумаешь».
10.05 «Секретные территории».
11.00 «Минск и минчане».
11.35 «Солдаты-2». Сериал.
13.30, 16.30, 19.30 «24 часа».
13.40, 01.20 «Оскар». Худ.фильм.
15.15 «На 10 лет моложе».
15.55 «Большой город».
16.45 «Наше дело».
16.55 Концерт Михаила Задорнова.
17.30 «Тупой и еще тупее». Худ.
фильм.
20.00 «СТВ-спорт».
20.10 «Последний бойскаут». Худ.
фильм.
22.10 «Молодечно-2015».
00.25 «Москва. День и ночь».

Мир
06.00, 08.40, 12.10, 05.20 
Мультфильмы.
06.25 «Старая, старая сказка». 
Худ.фильм.
08.10 «Союзники».
09.05 «Экспериментаторы».
09.30 «Ой, мамочки».
10.00, 16.00 «Новости».
10.15 «Любимые актеры».
10.45 «Добро пожаловать, или 

Посторонним вход воспрещен!». 
Худ.фильм.
12.50 «Бросок в Монте-Карло». 
Худ.фильм.
15.15 «Культпросвет».
16.15 «Заложники любви». 
Сериал.
23.05 «Две жизни». Худ.фильм.
01.05 «Йети, проклятье снежного 
демона». Худ.фильм.
02.50 «Любовный недуг». Худ.
фильм.

Белсат
07.00, 21.00, 23.55 “Студыя 
“Белсат”.
08.25 “Прыгоды і паходы”. 
Мультсерыял.
08.35 “Польскія казкі і паданні”. 
Мультсерыял.
08.45 “Казкі з-за акна”. 
Мультсерыял.
09.00 “Чароўнае дрэва”. Серыял.
09.30 “Мова нанова: медыцына”.
09.45 “Кулінарныя падарожжы 
Роберта Макловіча”.
10.10 “Людскія справы”.
10.40 “Форум”.
11.25 “Я люблю дэмакратыю: 
Турцыя”. Дак.фільм.
12.15 “Сенсацыі ХХ стагоддзя”. 
Серыял.
13.10 “Лебядовыя гады”. Дак.фільм.
13.45 “Рамін”. Дак.фільм.
14.45 “Глыбокая вада”. Серыял.
15.35 “Дом”. Серыял.
17.05 “Эпоха Барадуліна”. Дак.
фільм.
18.00 “Час гонару”. Серыял.
18.45 “Беларусы ў Польшчы”.
19.05 “Гісторыя пад знакам “Пагоні”.
19.20 “Чачня: адваротны бок 
фасада”. Дак.фільм.
19.50, 23.05 “Mad Men. 
Утрапёныя-4”. Серыял.
20.40 “Аўтастопам па Беларусі”.
21.15 “Цырульніца”. Маст.фільм.
00.15 “ГУЛАГ”. Дак.фільм.
01.10 “Зоры не спяць”.
01.50 “Ваенныя гульні”. Дак.фільм.

Беларусь 1
07.25, 15.30 «У реки два берега». 
Сериал.
09.00, 12.00, 15.00 «Новости».
09.10 «Арсенал».
09.40, 00.30 «Кухня». Сериал.
10.45 «О еде!».
11.20 «XXL WOMAN TV».
12.10 «Новости. Центральный 
регион».
12.35 «Зона Х».
13.05 «Тайны следствия».
13.40 «Коробка передач».
14.15 «Вокруг планеты».
15.15 «Твой город».
17.10 “Наши”.
17.25 «Наследница». Сериал.
21.00 «Главный эфир».
21.55 «Навіны надвор’я».
22.15 «Диалоги о цивилизации».
22.50 «Летом я предпочитаю 
свадьбу». Худ.фильм.

Беларусь 2
06.45 «Клуб Винкс. Школа 
волшебниц». Мультсериал.
08.05, 21.40 «Счастливы вместе». 
Сериал.
10.00 «Я хочу это увидеть!».
10.35, 20.05 «Тэлебарометр».
10.40 «Fitnews».
11.20 «Ваше лото».
11.50 «Пятерочка».
12.05 «Хочу в телевизор!».
12.10 «Понять и обезвредить».
12.45 «Моя прекрасная няня». 
Сериал.
14.50 «Джули и Джулия. Готовим 
счастье по рецепту». Худ.фильм.
17.05 «Comedy Woman»
18.10 «Икра».
19.15 “Суперлото”.
20.40 “Кипяток”.
21.00 “Реальный мир”.
21.35 “Спортлото 5 из 36”, “КЕНО”.
23.40 «Я, робот». Худ.фильм.

Беларусь 3
07.50, 12.55, 15.40, 00.10 
“Калейдаскоп”.
08.00 “Іван Грозны”. Маст.фільм.
11.00 “Подых струн”.
11.40 “Наперад у мінулае”.
12.05, 21.05 “Сто песень для 
Беларусі”.
13.05, 21.55 “Пацалунак 
Сакрата”. Серыял.
14.45 “Музеі Беларусі”.
15.50 “Павуцінне хлусні”. Маст.
фільм.
18.00, 23.30 “Культпрасвет”.
18.35 “Зайздрасць багоў”. Маст.
фільм.
20.45 “Калыханка”.

Беларусь 5
07.00, 01.00 «PRO-спорт. Новости».
07.30, 20.00 Дзюдо. Этап Кубка 
Европы.
09.30 Футбол. Лига чемпионов 
УЕФА. Финал. «Ювентус» (Италия) – 
«Барселона» (Испания).
12.35 Формула-Е. Гран-при Москвы.
13.45 Футбол. Чемпионат Беларуси. 
«Динамо» (Брест) – «Динамо» 
(Минск).
15.30 Хоккей. Чемпионат мира. Матч 
за третье место. США–Чехия.
17.55 Футбол. Товарищеский матч. 
Россия–Беларусь.
22.35 Хоккей. Чемпионат мира. 
Финал. Канада–Россия.

ОНТ
07.00 «Воскресное утро».
08.00, 09.00, 16.00 «Наши 
новости».
09.05 «Воскресная проповедь».
09.20 «Смешарики. ПИН-код».
09.35 «Непутевые заметки».
09.55 «Пока все дома».
10.40 «Фазенда».

11.10 «Виктор Тихонов. Последний 
из атлантов».
12.10 «Брак по завещанию. 
Возвращение Сандры». Сериал.
16.15 «Новости спорта».
16.20 «Теория заговора».
17.15 «Точь-в-точь!».
20.00 «Контуры».
21.05 «Освобожденная Европа».
22.00 «Что? Где? Когда».
23.10 «Мистер и миссис СМИ».
23.45 «Воспитание Аризоны». Худ.
фильм.

РТР-Беларусь
07.00 «Комната смеха».
07.40 «Моя мама против». Сериал.
11.00, 14.00, 20.00 «Вести».
11.15 «Сам себе режиссер».
12.05 «Смехопанорама».
12.40 «Утренняя почта».
13.20 Мультфильмы.
14.15 «Россия. Гений места».
15.10 «Волшебник». Худ.фильм.
16.40 «Смеяться разрешается».
18.10 «Живой звук».
21.50 «Свадьбы не будет». Худ.
фильм.
23.40 «Воскресный вечер» с 
Владимиром Соловьевым».

НТВ-Беларусь
06.10, 08.20 «ППС». Сериал.
08.00, 10.00, 13.00, 16.00, 19.00 
«Сегодня».
08.50 «Медицинские тайны».
09.25 «Едим дома!».
10.20 «Первая передача».
11.05 «Чудо техники».
11.50 «Дачный ответ».
13.20 «Я худею!»
14.15 «Катя». Сериал.
16.20 «Улицы разбитых фонарей». 
Сериал.
18.05 «Чрезвычайное происшествие. 
Обзор за неделю».

20.00 «Опасная любовь». Худ.
фильм.
23.30 «Список Норкина».

СТВ
06.05 «Студенты international». 
Сериал.
07.35 «Добро пожаловаться».
07.55, 16.50 «Автопанорама».
08.20 «Последний бойскаут». Худ.
фильм.
10.15 «Чистая работа».
11.00 «Большой завтрак».
11.40 «Солдаты-2». Сериал.
13.30, 16.30 «24 часа».
13.40, 01.50 «Укол зонтиком». Худ.
фильм.
15.25 «Дорогая передача».
16.00 «Центральный регион».
17.20 «Военная тайна».
19.30 «Неделя».
20.25 «Иствикские ведьмы». Худ.
фильм.
22.35 «Вялікія песні вялікага 
народа». Концерт.

Мир
06.00 «Миллион вопросов о 
природе».
06.15 Мультфильмы.
07.25 «Как Иванушка-дурачок за 
чудом ходил». Худ.фильм.
09.05 «Знаем русский».
10.00, 16.00 «Новости».
10.15 «Почему я?».
10.45 «Человек-амфибия. 
Морской дьявол». Сериал.
14.15 «Йети, проклятье снежного 
демона». Худ.фильм.
16.15, 22.00 «Тонкая грань». 
Сериал.
21.00 «Вместе».
00.10 «Борсалино». Худ.фильм.
02.30 «Маленькие тайны больших 
людей».
03.20 «Муки любви». Худ.фильм.

Белсат
07.00 “Студыя “Белсат”
07.15 “Фітнес-шмітнес”.
07.40 “Беларусы ў Польшчы”.
07.55 “Два на два”.
08.30 “Прыгоды і паходы”. 
Мультсерыял.
08.40 “Казкі з-за акна”. 
Мультсерыял.
08.55 “Чароўнае дрэва”.  
Серыял.
09.25 “Мова нанова: музыка”.
09.40 “Кулінарныя падарожжы 
Роберта Макловіча”.
10.10 “54%”.
10.35 “Маю права”.
10.55 “Чорным па белым”.
11.25 “Час гонару”. Серыял.
12.15 “Шызафрэнія”.  
Дак.фільм.
12.30 “Эпоха Барадуліна”.  
Дак.фільм.
13.25, 22.55 “Мad Men. 
Утрапёныя-4”. Серыял.
14.10 “Новенькая”. Серыял.
14.55 “Чачня: адваротны бок 
фасада”. Дак.фільм.
15.30 “Прадвесне”. Дак.фільм.
16.00 “Апошнія дні СССР”.  
Дак.фільм.
17.00 “Цырульніца”.  
Маст.фільм.
18.50 “Гарадзенскія вандроўкі 
Станіслава Пачобута”.
19.00 “Каханне па-беларуску”.  
Дак.фільм.
19.30 “Побач з намі”.
19.50 “Лебенсборн: гадавальнікі 
Трэцяга рэйха”. Дак.фільм.
20.45 “Загадкі беларускай  
гісторыі”.
21.00 “Размовы эксперта”.
21.15 “Школа плоці”.  
Маст.фільм.
23.45 “Мент”. Серыял.
00.40 “Зоры не спяць”.
01.10 “Троіца”. Фільм-канцэрт.

Скромный бухгалтер из Орши…
Известный эстрадный артист Ефим Шифрин рассказал о своем отце, 

который до репрессий жил в Орше.

Как рассказал Ефим Шифрин, 
его отец работал бухгалтером, 
был очень начитанным и рели-
гиозным человеком. В 1938 году 
он попал под сталинские репрес-
сии и был обвинен в шпионаже в 
пользу Польши. Отец несколько 
лет провел в разных лагерях цен-
тральной России, а позже попал 
на Колыму. На Колыме Шифрин-
старший «прошел все этапы 
Колымских лагерей» – работал 
на промывке золота, валил лес. 
«Однажды администрация лаге-
ря заставила нескольких заклю-
ченных, в том числе и отца, 
искать в тайге под снегом хвою 
для отопления бараков. Искать 
пришлось, сгребая снег ногами. 
Когда отец вернулся в барак, 
ноги были настолько распух-
шими, что снять сапоги просто 

так не получилось. Сапоги раз-
резали, а от ноги щипцами без 
анестезии прямо в бараке другие 

узники откусили два обморожен-
ных пальца…» – рассказал Ефим 
Шифрин.

“Дзяды” ў Мілане
Два гады таму ў Мінску адбылася прэм’ера спектакля “Дзяды”. 

Легендарная паэма Адама Міцкевіча, увасобленая па-беларуску, стала 
пачаткам дзейнасці прыватнага Тэатра Ч. Цяпер гэту пастаноўку ўбачаць 

італьянскія гледачы.

“Яшчэ летась мы падавалі 
заяўку на ўдзел у 2-м 
Міжнародным конкурсе Teatro 
Nudo DI TERESA POMODORO, 
– кажа Кацярына Саладуха, 
дырэктар па развіцці Тэатра Ч. 
– Яго фармат наступны: боль-
шую частку года, з сакавіка 
да кастрычніка, у італьянскім 
Мілане паказваецца пэўная 
колькасць спектакляў з уся-
го свету. А ў лістападзе журы 
абвяшчае вынікі і ўручае прызы”. 
Беларусы прайшлі такі адбор, і 
на пачатку жніўня накіроўваюцца 
ў Італію.

Акрамя “Дзядоў” у твор-
чым спаборніцтве возьмуць 
удзел 12 пастановак з усяго 
свету: з Бельгіі, Грэцыі, Ізраіля, 
Кітая, Літвы, Партугаліі, Расіі, 
Сенегала, Сербіі, Японіі і, вядо-
ма, Італіі (гаспадары прадста-
вяць адразу дзве пастаноўкі). 
Кожны спектакль будзе пака-
заны два разы. Як патлума-
чыла Кацярына Саладуха, 
пляцоўка, на якой 
пройдуць паказы 
“Дзядоў”, яшчэ 
ў з г а д н я е ц ц а .  
А л е  я е 
ўмяшчальнасць 
павінна скласці 
п р ы б л і з н а 
300 месцаў. 
Зразумела, лепшыя 
месцы ў партэры зой-
муць прадстаўнікі журы. 
У яго складзе славу-
тыя рэжысёры Эўджэніа 

Барба і Лука Ранконі (Італія), 
Леў Додзін (Расія), Петэр Штайн 
(Германія), кампазітар Джонатан 
Мілс, дырэктар Эдынбургскага 
міжнароднага фестывалю, ды 
іншыя творцы. 

Дакладна вядома, што 
ўваход для шараговых гледачоў 
будзе вольны. “Гэта зроблена 
мэтанакіравана, каб зацікавіць 
італьянскую моладзь  тэатрам з 
усяго свету”, – кажа Кацярына 

Саладуха.  Гледачы змогуць 
зразумець сюжэт 
“Дзядоў” праз суб-
тытры. Дарэчы, 
з разуменнем 
зместу спекта-
кля праблемы 
не паўстала, 

бо творы Адама 
Міцкевіча пера-

кладзены на шмат 
моў свету (у тым ліку і 

на італьянскую).
Максім ПЛОТНІКАЎ.
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